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خبر
رهبر انقلاب در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس تبیین کردند

شأن و جایگاه بی نظیر مجلس ، نمایندگان این جایگاه وزین را حفظ کنند
شورای  مجلس  جایگاه  گفتند:  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
اسلامی و شأن نمایندگان منتخب ملت ایران در میان مجالس 
امام)ره(  که  است  امتیازات  همین  به علت  و  ندارد  نظیر  دنیا 

مجلس را عصاره فضائل ملت می نامید. 
رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی، مجالس قانون گذاری دنیا را از لحاظ وزن 
حقوقی مشابه دانستند اما تأکید کردند: معیار اصلی 
یعنی  حقیقی  وزن  جهان،  مجالس  درباره  قضاوت 
»اهداف، جهت حرکت و مواضع« مجالس است که 
از این بعُد، جایگاه و شأن مجلس شورای اسلامی در 
جهان بی نظیر است و البته دوام و بقای این جایگاه 
وزین و پر شرافت، الزامات و بایدها و نبایدهایی دارد 

که نمایندگان مجلس باید به آنها متعهد باشند.
عید  سخنانشان  آغاز  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
سعید غدیر را برای همه عالم اسلام حقیقتاً بزرگ و 
حاوی مضامین وسیع معرفت اسلامی خواندند و این 
روز خجسته و همچنین میلاد امام هادی را به ملت 

بزرگ و شریف ایران تبریک گفتند.
را  دنیا  قانون گذاری  مجالس  حقوقی  شأن  ایشان، 
مشابه یکدیگر و ناشی از شأن عظیم قانون دانستند 
و افزودند: قانون، شرط اساسی حیات اجتماعی بشر 
است و از لحاظ عقلایی، قوانینی که با خرد جمعی 
و به دست منتخبان یک ملت وضع می شوند، اعتبار 
حقیقی  وزن  انقلاب  دارند.رهبر  والاتری  ارزش  و 

مجالس جهان را برخلاف وزن حقوقی آنها، متفاوت خواندند و 
گفتند: جایگاه و اعتبار مجلسی که »متکی بر دین و متشکل از 
انسان های متقی و پاکدست بوده و همّتش بر عدالت و حمایت 
با  است،  استوار  زورگویان«  مقابل  در  ایستادگی  و  ضعفا  از 
جایگاه مجلسی که »از افراد لاابُالی تشکیل شده و کارش کمک 
به ظلم و تبعیض و فاصله طبقاتی و حمایت از جنایتکارانی 
مثل قاتلین غزه« است، از زمین تا آسمان تفاوت دارد. حضرت 
اساسی،  معیار  و  این ملاک  با  تأکید کردند:  آیت الله خامنه ای 
جایگاه مجلس شورای اسلامی و شأن نمایندگان منتخب ملت 
ایران در میان مجالس دنیا نظیر ندارد و به علت همین امتیازات 
است که امام)ره( مجلس را عصاره فضائل ملت می نامید.ایشان 
دوره های  سیاسی  متفاوت  گرایش های  و  عملکرد  به  اشاره  با 
مختلف مجلس، گفتند: با وجود این، جایگاه برجسته و ممتازِ 
فرق  دنیا  مجالس  همه  با  مجموع  در  اسلامی  مجلس شورای 
می کند و احترام به آن جزو وظایف همگانی است.رهبر انقلاب 
و  عبادت  محل  مبنائاً،  را  اسلامی  شورای  مجلس  اسلامی 
»مسجدی برپاشده براساس تقوا« خواندند و افزودند: در پرتو 
طبیعت شریف و پاکیزه مجلس شورای اسلامی، هر فکر و کار 
است.حضرت  عبادت  نوعی  آن  در  قانون گذاری  و  تلاش  و 
این  کردند:  تأکید  مهم  نکته ای  در  همچنین  خامنه ای  آیت الله 
شرافت و پاکیزگی و جایگاه بی همتا البته به خودی خود بقا 
و ادامه نمی یابد؛ بلکه باید آن را با عمل به الزامات و بایدها 
و نبایدها حفظ و اداره کرد که مسئولیت این امر بسیار مهم، 

برعهده نمایندگان مجلس است.
رهبر انقلاب با تبریک ریاست مجدد آقای قالیباف بر مجلس، 

به بیان بایدها و نبایدهای حفظ شأن حقیقی مجلس پرداختند و 
گفتند: نماینده باید خود را در مقابل خدا و قانون پاسخگو بداند 
و در پی جلب رضای پروردگار و تأمین مصالح کشور باشد و 

تسلیم تعارض منافع نشود.
ایشان با اشاره به اهمیت و اثرگذاری سخنان نمایندگان، آنها 

را به توجه به تأثیر سخنان و اقدامات خود در فضای عمومی 
نظام و  علیه کشور،  از آن سخنان  استفاده  از سوء  مراقبت  و 
منافع ملی فراخواندند و افزودند: سخنی که از منبر مجلس بیان 
می کنید باید امیدبخش و آرامش آفرین باشد که البته بر خلاف 
برهه ای در گذشته که از بلندگوی مجلس دعوا و اختلاف بیرون 
می آمد، امروز مجلس اختلاف برانگیز نیست و تا حدود زیادی 
نکته  بیان  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت  است.  آرامش بخش 
دیگری از الزامات حفظ شأن حقیقی مجلس با تأکید بر اینکه 
سخنان نمایندگان باید نشان دهنده عقلانیت و پایبندی به اصول 
فلان  در  دیگران  نیامدن  یا  خوش آمدن  گفتند:  باشد،  انقلاب 
گوشه دنیا نباید روی حرف ما اثرگذار باشد بلکه باید پایبندی 
به اصول و آرمانها در سخنان نمایندگان برجسته و نشانه عزم 
و اقتدار و اراده ملی باشد.ایشان ایستادگی و صراحت بی بدیل 
ملت ایران در مقابل یاوه گویی ها و تحمیل گری قدرتهای بزرگ 
و حضور پر شور و انبوه مردم در مراسم سالگرد ارتحال امام 
بزرگوار و راهپیمایی ۲۲ بهمن -با وجود تبلیغات بی شمار علیه 
امام و انقلاب- را نشانه هایی آشکار از اقتدار و عزم جزم ملی 
برشمردند و افزودند: این اقتدار باید در مواضع نمایندگان و رد 
و قبول قوانین و اشخاص دیده شود که البته این خصوصیات تا 

حد زیادی در مجلس وجود دارد.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه حفظ انسجام ملی امروز لازم تر 
از همیشه و طرح اختلافات »سلیقه ای و سیاسی و کاری« به 
شکل دعوا و یقه گیری زیان بارتر از هر زمانی است، افزودند: 
همچنانکه مکرر گفته ایم از کشور در مسائل اساسی باید صدای 
واحد بیرون بیاید و ملت و مجموعه سیاسی و مدیریتی کشور 

همچون ید واحده باشند.
زمینه ای  را  قوا  رؤسای  مشترک  جلسات  و  هماهنگی  ایشان 
مناسب برای حل مسائل کشور دانستند و افزودند: بر خلاف 
برخی دوره ها که از توصیه ها برای حل مسائل در جلسات و 
نکشاندن اختلافات به فضای عمومی استقبال خوبی نمی شد، 
امروز همگرایی نسبی بین قوا وجود دارد که باید با 
حفظ آن از جبهه بندی و تبدیل شدن بلندگوی مجلس 

به ابزار انعکاس اختلاف جلوگیری کرد.
توصیه های  برخی  بیان  در  آیت الله خامنه ای  حضرت 
با  دوازدهم  مجلس  کار  به  آغاز  همزمانی  مصداقی، 
آغاز برنامه هفتم را فرصتی برای پیگیری مجدانه آن 
دانستند و با ابراز ناخرسندی از تحقق نیافتن مطلوب 
برنامه های سابق گفتند: میزان تحقق برنامه هفتم حداقل 
باید ۹۰ درصد باشد. البته اجرای بند بند برنامه احتیاج 
به قانون و مقررات دارد که باید این نیاز در مجلس 

تأمین شود.
 ایشان با تأکید بر پیگیری مسئله مهم تنقیح قوانین، 
و  آمادگی  با  همراه  و  فعال  به حضور  را  نمایندگان 
کمیسیون های  و  علنی  صحن  جلسات  در  مطالعه 
مجلس توصیه کردند و گفتند: توصیه دیگر، همکاری 
از  پرهیز  انواع همکاری،  از  با دولت است که یکی 
مشغول کردن مسئولان دولتی با کثرت سؤال و احضار 
شکایت های  جزو  مسئله  این  که  است  مجلس  به 
تأکید  با  انقلاب  قبل و کنونی است.رهبر  دولت های 
بر حق مجلس در سؤال و احضار وزیران و یا تحقیق و تفحص 
از دستگاه های دولتی در موارد متکی به گزارش های رسمی و 
و  موارد ضروری  به  فقط  نظارتی  اقدامات  افزودند: در  معتبر 

لازم اکتفا کنید.
از  باعث  را  اقتصادی در مجلس  لوایح  زیاد  ایشان دستکاری 
بین رفتن شاکله آنها دانستند و گفتند: شاکله لایحه بودجه نیز 
باید محفوظ بماند که این به معنی نادیده گرفتن حق مجلس در 
اصلاح ایرادهای لایحه دولت نیست اما شاکله آن حفظ شود 
و از وارد کردن منابع و درآمدهای غیرواقعی و غیرقابل تحقق 

در بودجه پرهیز شود.
حضرت آیت الله خامنه ای در بیان الزامی دیگر برای حفظ شأن 
برجسته مجلس شورای اسلامی با تأکید بر توصیه همیشگی مبنی 
بر ضرورت مشی انقلابی، خاطرنشان کردند: مجلس، مجلس 
انقلاب است اما انقلابی گری فقط سر و صدا کردن نیست و 
نگیرد.ایشان  صورت  خطا  باشید  مراقب  انقلابی گری  فهم  در 
انقلابی گری را حرکت در مسیر آرمان های انقلاب و جلوگیری 
از تخطی از آنها، شجاعت و صراحت در ابراز »درست، غیر 
اهانت آمیز و محترمانه« عقیده و دخالت ندادن مطلق اغراض 
شخصی و سلایق سیاسی در مسائل کاری خواندند و گفتند: 
همچنان که امام بزرگوار فرمودند، عالم محضر خدا است و با 
این نگاه باید در پی جلب رضای الهی باشیم و مواضع انقلاب 
را قاطعانه و با شجاعت بیان و در تصمیم گیری ها دنبال کنیم.

اظهارات  به  محکم  و  قوی  یکپارچه،  واکنش  انقلاب،  رهبر 
نابخردانه یا اتهام آمیز علیه جمهوری اسلامی را از دیگر وظایف 

نمایندگان و مصداقی از انقلابی گری برشمردند.

به  اروپایی  کشورهای  »اگر  می گوید:  عفونی  متخصص  یک 
تابستان  فصل  در  بیماری  شیوع  با  مرتبط  هشدارهای  تازگی 
را گوشزد می کنند، باید گفت که ما پیش تر از این  در کانون 
کووید  خفیف  شیوع  با  و  گرفته   قرار  بیماری  تابستانی  موج 
آغاز  اروپا  از  زودتر  ایران  در  گرما  که  چرا  شده ایم؛  مواجه 
بیمارستان های  در  تنفسی  بستری های  است.«افزایش  شده 
قدرت  نشان دهنده  نوروزی،  تعطیلات  از  پس  به ویژه  کشور، 
بالای انتشار ویروس های در گردش، از جمله ویروس کرونا، 
امنیت  مرکز  اخیر  داده های  میان،  این  در  هم چنین  است. 
سلامتی بریتانیا )HSC( حاکی از رشد ۹۷ درصدی تست های 
مثبت کووید در جهان نسبت به یک ماه گذشته است؛ که در 
خبر  تابستانی  موج  یک  شیوع  احتمال  از  گرما  فصل  آستانه 
می دهد.مینو محرز، مختصص برجسته بیماری های عفونی، در 
روزهای  امتداد  »در  می  شود:  یادآور  خبرآنلاین  با  گفت وگو 
نخستین فصل بهار که با شیوع مجدد کووید در کشور مواجه 
و  آنفلوانزا  مثل  گردش  در  تنفسیِ  ویروس های  سایر  شدیم، 
هم چنین ویروس مرِس -که شیوع آن در عربستان بیشتر است- 
بر شدت گسترش بیماری اضافه کردند و موجب افزایش شمار 
بیماران و تعداد بستری ها در بیمارستان ها شدند. خوشبختانه، 
با پشت سر گذاشتن یک دوره اوج از بیماری، اکنون در دوره  
ثبات قرار داریم؛ که نشان از کاهش یا دست کم ثابت ماندن 
نرخ بیماری در کشور است.«بنا به گفته محرز، اگرچه علائم 
ناشی از بیماری اخیر خفیف بود، اما قابلیت بالایی در انتشار 
داشت و همین سبب شده بود افراد بسیاری، به ویژه گروه های 
حساس، گرفتار ویروس شوند و آمار مبتلایان را افزایش دهند. 
بوده  ناچیز  بسیار  موج  این  در  میر  و  مرگ  آمار  این همه،  با 
هنوز  است؛ که  و گردش  انتشار  در  بیشتر  ویروس  تمرکز  و 
همچون  بیماری،  موج  این  از  ناشی  حالات  دارد.  ادامه  هم 
علائم سرماخوردگی است و افراد فقط از طریق تست کووید 

یا  مبتلا شده اند  کرونا  ویروس  به  که  متوجه شوند  می توانند 
خیر.

ضرورت رعایت پروتکل های بهداشتی با بازگشت حجاج
محرز با اشاره به ریسک بالای انتقال ویروس توسط حجاج، 
بر رعایت اصول بهداشتی، به عنوان یک سپر ایمنی در برابر 
در  مهم و ضروری  »نکته  می گوید:  و  می کند  تأکید  بیماری، 
وضعیت کنونی این است که همچون روزهای حساس پاندمی، 
اصول بهداشتی را جدی بگیریم تا بتوانیم با کاهش نرخ ابتلا، 
که  خصوصاً  شویم.  همه گیری  تلخ  تجربیات  تکرار  از  مانع 

همین  داریم؛  هم  را  بازگشت حجاج  زمانی،  بازه  این  در  ما 
اتفاق، افزایش دید و بازدید، روبوسی، تماس های فیزیکی و 
در نهایت احتمال انتشار ویروس را در بر دارد، چرا که در این 
سفر گسترده، میلیون ها نفر از سراسر دنیا با شرایط بهداشتی و 
جسمانی گوناگون گرد هم آمده و ممکن است ناقل بیماری هم 
باشند.بنابراین رعایت جانب احتیاط و پرهیز از ملاقات حجاج 

به خود حجاج  و  است  بازگشت ضروری  اولیه  در روزهای 
هم توصیه می شود پس از بازگشت به محض مشاهده هرگونه 
علائم، برای آسودگی خاطر خود به پزشک مراجعه کنند. اگر 
هم بنا بر دید و بازدید بود، استفاده از ماسک و رعایت فاصله 

فراموش نشود.«
موج تابستانی کووید در ایران از مدت ها قبل شروع شد/ 

کاهش اثربخشی واکسن ها
تعداد  بریتانیا،  سلامتی  امنیت  مرکز  داده های  اساس  بر 
جاری  سال  در  سطح  بالاترین  به  کووید  مثبت  تست های 
مارس  ماه  در  ثبت شده  آمار  از  بیشتر  درصد   ۹۷ و  رسیده 
بهداشتی  مقامات  نگرانی  باعث  ناگهانی  افزایش  این  است. 
شده و زنگ خطر را در آستانه فصل گرما به صدا درآورده 
است.پیرو این توضیحات، محرز در خصوص وضعیت ایران 
اشاره می کند: »گرما در ایران از مدت ها قبل آغاز شده و به 
دنبال آن بیماری های مختص به فصول گرم سال نیز از خیلی 
به  اروپایی  کشورهای  اگر  داده اند.  نشان  خودی  پیش  وقت 
تازگی هشدارهای مرتبط با شیوع بیماری در فصل تابستان را 
گوشزد می کنند، باید گفت که ما پیش تر از این  در کانون موج 
تابستانی بیماری قرار گرفته  و با شیوع خفیف کووید مواجه 
شده ایم، زیرا معمولًا گرما در کشور ما، نسبت به اروپا، زودتر 
آغاز می شود. اگرچه فعلًا از شدت ابتلا به کووید کاسته شده، 
اما چرخه ابتلا به بیماری هنوز ادامه دار است.«این متخصص 
از  حاصل  ایمنی  کنونی،  شرایط  »در  می کند:  تأکید  عفونی 
مصونیت  دیگر  واکسن ها  و  یافته  کاهش  قدیمی  واکسن های 
اولیه را ندارند؛ همین موضوع سبب آسیب پذیرتر شدن افراد 
در برابر ویروس شده است. تنها راه مؤثر جهت پیشگیری از 
ابتلا به بیماری، در سه اصل کلیدی خلاصه می شود: رعایت 
بهداشت فردی، حفظ فاصله لازم و استفاده مجدد از ماسک 

در اماکن سرپوشیده و پرازدحام.«

در حالی که نرخ رسمی سود تسهیلات ۲۳درصد اعلام شده 
است، بانک ها با سیاست های غیررسمی نظیر بلوکه کردن و الزام 
به مانده حساب بالا، هزینه واقعی وام برای تولید را تا ۴۵درصد 

افزایش داده اند. 
در حالی که بانک مرکزی از سیاست های خود برای حمایت از 
بخش تولیدی کشور در سالی که با عنوان »سرمایه گذاری برای 
میدانی  بررسی  می گوید،  سخن  است،  شده  نام گذاری  تولید« 
خبرنگار تسنیم از وضعیت بهای تمام شده تسهیلات بانکی نشان 
می دهد که تولیدکنندگان با هزینه هایی بسیار فراتر از نرخ های 

رسمی مواجه اند.
بانکی و هدف گذاری برای تحریک رشد  نرخ سود تسهیلات 
اقتصادی، همواره یکی از متغیرهای کلیدی در برنامه ریزی های 
اقتصادی بوده است، با این حال، واقعیت این است که بخش 
مولد کشور، که بیش از ۹۰ درصد نیاز مالی خود را از طریق 
بانک ها تأمین می کند، با چالش های روزافزونی در زمینه تأمین 

مالی مواجه است.
سود  نرخ  مرکزی،  بانک  رسمی  دستورالعمل های  اساس  بر 
تسهیلات در سال جاری حدود ۲۳ درصد تعیین شده است؛ 
عددی که در ظاهر، نوید تأمین مالی نسبتاً ارزان برای تولید را 

می دهد، اما شواهد میدانی از عملکرد بانک ها حاکی از چیزی 
کاملًا متفاوت است.

نرخ های غیررسمی و فشار پنهان بر تولید
در غیاب نظارت مؤثر بر نظام بانکی، بانک ها با تحمیل الزامات 
دریافت  واقعی  هزینه  مقررات،  خلاف  بعضاً  و  غیررسمی 
نمونه،  برای  داده اند،  افزایش  چشمگیری  به طور  را  تسهیلات 
دریافت کنندگان تسهیلات در سال جاری ناگزیرند حداقل ۴۰ 
درصد میانگین مانده حساب نزد بانک را حفظ کنند؛ در حالی 

که این عدد در سال گذشته حدود ۲۰ درصد بوده است.
در مواردی دیگر، متقاضیان مجبور شده اند تا ۵۰ درصد از کل 
مبلغ تسهیلات دریافتی خود را به صورت بلوکه شده نزد بانک 
نگه دارند؛ سیاستی که بدون مصوبه رسمی و برخلاف مصوبات 
قبلی اجرا می شود، اما به شکل گسترده در سطح شبکه بانکی 

رایج است.
این شرایط در عمل باعث شده است هزینه نهایی تأمین مالی 
برای بخش تولید به بیش از ۴۵ درصد برسد، یعنی دو برابر نرخ 
رسمی اعلام شده، نکته نگران کننده تر آن که این هزینه های پنهان 
در محاسبات رسمی ثبت نمی شود و همین موضوع، زمینه ساز 

تحمیل مالیات مضاعف بر تولیدکنندگان است.

بحران خاموش در دل اقتصاد
این سیاست های تحمیلی و نانوشته، به گفته فعالان اقتصادی، به 
یک بحران خاموش در اقتصاد ایران تبدیل شده  است، در حالی 
که از یک سو شعار حمایت از تولید و سرمایه گذاری سر داده 
می شود، از سوی دیگر سیاست های بانکی عملًا در تضاد با این 

اهداف حرکت می کنند.
تا  کشور  اقتصادی  سیاست گذاران  است؛  این  جدی  پرسش 
چه زمانی می خواهند با آمارسازی و وعده های سطحی، صورت 

مسئله را پاک کنند؟ 
نظام  در  است که یک اصلاح ساختاری  نرسیده  آن  زمان  آیا 

بانکی کشور در دستور کار قرار گیرد؟
در پایان باید گفت؛ اگر دولت و بانک مرکزی به دنبال تحقق 
واقعی اهداف اعلام شده در شعار سال هستند، باید با اصلاح 
حذف  مالی،  تأمین  هزینه  واقعی  کاهش  بانکی،  سیاست های 
برای  بانک ها، مسیر را  بر  رویه های غیررسمی و نظارت مؤثر 

سرمایه گذاری مولد و پایدار هموار کنند،
در غیر این صورت، تمام وعده های رشد اقتصادی و حمایت 
از تولید، تنها نظاره ای خواهد بود بر یک بحران عمیق و مزمن 

در بطن اقتصاد ایران.

یک  چهارم کودکان کار دخترند؛ فقر و اعتیاد عوامل اصلی 
کار کودک معاون سلامت اجتماعی بهزیستی اعلام کرد: در 
سال ۱۴۰۳ بیش از ۱۲هزار کودک کار از خدمات حمایتی 
ایرانی  آنان  ۶۰درصد  که  شدند  بهره مند  بهزیستی  سازمان 
تشکیل  دختران  را  کودکان  این  یک چهارم  همچنین  بودند، 
می دهند. سید حسن موسوی چلک؛ معاون سلامت اجتماعی 
با  خبری  نشست  در  چهارشنبه،  امروز،  بهزیستی  سازمان 
رسانه ها اظهار کرد: در سال ۱۴۰۳، تعداد ۱۲ هزار و ۶۶۳ نفر 
از خدمات سازمان بهزیستی در حوزه کودکان کار بهره مند 
شدند، از این تعداد، ۲ هزار و ۷۶۶ نفر در مراکز شبانه روزی 
قرار  تحت حمایت  روزانه  مراکز  در  نفر   8۹۷ و  هزار   ۹ و 
گرفتند.وی افزود: سیاست سازمان بهزیستی بر آن است که تا 
حد امکان از سپردن کودکان به مراکز شبانه روزی خودداری 
شود و با توسعه مراکز روزانه، زمینه کاهش حضور کودکان 
در خیابان و استمرار وضعیت کار کودک فراهم گردد.معاون 
سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی با بیان اینکه میانگین سنی 
این  گفت:  است،  سال   ۱۰ پذیرش  مراکز  در  کار  کودکان 
کودکان به طور متوسط سه سال از خدمات سازمان استفاده 
این  در  فعال  پرونده های  سنی  میانگین  بنابراین  می کنند؛ 

حوزه، ۱۳ سال است.
وی تصریح کرد: در سال ۱۴۰۳، ۶۰ درصد کودکانی که از 
اتباع  و ۴۰ درصد  ایرانی  بهره مند شدند،  بهزیستی  خدمات 
خارجی بودند، البته این آمار تنها شامل کودکانی است که به 
خدمات سازمان بهزیستی دسترسی داشته اند و طبیعتاً کمتر از 

آمار واقعی کودکان کار است.

افزایش 97 درصدی کووید در جهان؛ هشدار شیوع موج تابستانی کرونا

کلاه گشاد بانک ها سر مردم؛ سود پنهان وام بانکی 45 درصد شد

یک  چهارم کودکان کار دخترند؛
 فقر و اعتیاد عوامل اصلی کار کودک

شورا  دستورالعمل  در  گفت:  رقابت  شورای  سخنگوی 
گونه  هر  فلذا  است؛  مشخص  خودرو  قیمت  کشف  فرایند 
رفتار خارج از این دستورالعمل در بازار از دیدگاه شورای 

رقابت تخلف است.
درباره  رقابت  شورای  سخنگوی  توکلی  دادجوی  سپهر 
و  خودرو  ایران  شرکت  سوی  از  جدید  قیمت های  اعلام 
رد این قیمت ها از سوی وزارت صمت اظهار کرد: ملاک 
عمل وفق تکالیف و اختیارات برآمده از قانون دستورالعمل 

مصوبه شماره ۵۴۳ شورای رقابت است.
وی افزود: فلذا هر گونه رفتار خارج از این دستورالعمل در 

بازار از دیدگاه شورای رقابت تخلف است.
کشف  فرایند  شورا  دستورالعمل  در  کرد:  تاکید  توکلی 
در  نقشی  مدیره خودروساز  هیئت  و  است  مشخص  قیمت 

آن ندارد.
گفتنی است، طبق دستورالعمل مذکور، فرآیند تنظیم قیمت 
پس از بررسی های کارشناسی می باید با ابلاغ وزارت صمت 
صورت پذیرد و برای عرضه کننده خودرو، لازم الاجراست.

مصرف  حمایت  سازمان  رئیس  فرهیدزاده  حسین  همچنین 
که  بود  گفته  ماه  خرداد   ۱8 نیز  تولیدکنندگان  و  کنندگان 
»در هیچ دستورالعملی پیش بینی نشده که اگر فرآیند ابلاغ 
یک یا چند روز زمان برد، خودروساز مجاز باشد به تنهایی 
نهادهای  کاری،  انجام چنین  در صورت  کند.  اعلام  قیمت 
نظارتی از جمله دادستانی یا تعزیرات به این موضوع ورود 
خواهند کرد، زیرا اعلام قیمت بدون ابلاغ رسمی از مجاری 

قانونی می تواند مصداق گران فروشی تلقی شود.«

ناموفق  تجربه های  به  توجه  با  گفت:  صمت  وزیر  معاون 
مخالفیم  فروش خودرو  بورسی شدن  هرگونه  با  ما  گذشته 
و این امر را در تضاد با قوانین و مقررات موجود و حقوق 

مصرف کنندگان می دانیم.
سید حامد عاملی با بیان اینکه وزارت صمت در خصوص 
اصلی  محصولات  و  کالاها  سایر  مانند  نیز  خودرو  قیمت 
مورد نیاز جامعه بر اساس وظیفه تنظیم گری خود موظف به 
تعیین قیمت منصفانه است، اظهار کرد: بررسی درخواست 
همیشگی  و  قانونی  روال  مطابق  شرکت ها  قیمت  افزایش 
توسط سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
بودن  دقیق  و  منصفانه  درباره  تردید  به دلیل  اما  انجام شده 
قیمت برخی از قطعات خودرو که موجب افزایش چشمگیر 
خاص  خودروساز  یک  توسط  شده  تمام  قیمت  محاسبه 
مجدداً  شده  تمام  قیمت  محاسبه  مبانی  بایستی  گردیده، 
بررسی و تجدید نظر شود. این موضوع در حال طی فرآیند 
بحران  و  رسانه ای  جنجال سازی  به  نیازی  و  بوده  خود 

آفرینی در بازار ندارد.
معاون وزیر صمت با اشاره به اینکه چنانچه نتیجه واگذاری 
کارخانه ها به بخش خصوصی، مخالف منافع مردم و موجب 
فرآیند  و  نحوه  در  بایستی  باشد،  آنها  اوضاع  شدن  بدتر 
تصریح  شود،  بازنگری  آنها  اهلیت  تشخیص  و  واگذاری 
کرد: این وزارتخانه در راستای وظیفه قانونی خود مبنی بر 
تنظیم بازار خودرو و همچنین در راستای صیانت از حقوق 
افزایش خودسرانه و غیر  مردم و مصرف کنندگان هرگونه 

قانونی قیمت ها را مستلزم رسیدگی قانونی می داند.
خصوص  در  صمت  وزارت  نظر  درباره  همچنین  عاملی 
قیمت گذاری و عرضه خودرو در بورس گفت: با توجه به 
تجربه های ناموفق گذشته ما با هرگونه بورسی شدن فروش 
خودرو مخالفیم و این امر را در تضاد با قوانین و مقررات 

موجود و حقوق مصرف کنندگان می دانیم.

شورای رقابت:

 قیمت گذاری ایران خودرو خارج
 از چارچوب قانونی است

وزارت صمت: 

با هرگونه بورسی شدن 
فروش خودرو مخالفیم

لاوروف: اولویت سیاست خارجه لهستان مواجهه با روسیه و 
بلاروس است 

مبنای  بر  لهستان  وزیرخارجه روسیه گفت که سیاست خارجی 
مواجهه مستقیم با روسیه و بلاروس طراحی شده است. »سرگئی 
لاوروف« گفت: »بر اساس  ارزیابی رویکرد ورشو حول محور 
استراتژی  ها با هدف محافظت و توسعه هویت ملی است، اما دو 
کشور بلاروس و روسیه  مشاهده می کنند تمرکز لهستان نه بر 
روابط دیپلماتیک با  کشورهای ما، افزایش   تنش ها به صورت  
بین المللی است«.دیپلمات ارشد روس گفت: »زمان نشان خواهد 
لهستان توسعه  اطراف رهبری جدید  این موضع چگونه  داد که 

یافت«.
پسکوف: اروپا تمایلی برای رسیدن به تفاهم با روسیه نشان 

نداده است 
سخنگوی کاخ کرملین گفت که اروپا مسیر ادامه دادن جنگ و 
نظامی گری جسورانه را انتخاب کرده است. »دیمیتری پسکوف« 
سخنگوی کاخ کرملین گفت که تمرکز اروپا بر جنگ و نظامی گری 
جسورانه است و تاکنون هیچ نشانه ای در ارتباط با جست و جو 
امنتی وجود  با روسیه در حوزه  اتفاق نظر  به یک  برای رسیدن 

نداشته است.
درباره    تاس،  خبرگزاری  سوی  از  سوالی  به  پاسخ  در  پسکوف 
اظهارات اخیر »ویکتور اوربان«، رئیس جمهور مجارستان که اخیرا 
گفته بود اروپا باید به یک توافق استراتژیک با روسیه برسد، گفت: 
» تا به این جای کار هیچ نقطه ارتباطی درباره  توافق های آینده در 

زمینه امنیت جمعی با اروپا وجود نداشته است«.
مقام آمریکایی: جهان در آستانه نابودی هسته ای قرار دارد 

مدیر اطلاعات ملی ایالات متحده اعلام کرد که جهان در آستانه 
یک درگیری هسته ای است که نتیجه آن نابودی بشریت خواهد بود. 
»تولسی گابارد«، مدیر اطلاعات ملی ایالات متحده اعلام کرد که 
جهان در آستانه یک درگیری هسته ای است که نتیجه آن نابودی 
بشریت خواهد بود. گابارد گفت: »امروز ما بیش از هر زمان دیگری 
به آستانه نابودی هسته ای نزدیک تر هستیم و نخبگان سیاسی و 
جنگ طلبان بی پروا به ترس و تنش بین قدرت های هسته ای را دامن 
می زنند«.وی افزود: »این وضعیت به این دلیل ممکن شده است 
که نخبگان جهان معتقدند که برخلاف مردم عادی به پناهگاه های 

هسته ای برای خود و خانواده هایشان دسترسی دارند«.
ادعای ترامپ: ایران در مذاکرات تهاجمی تر شده است 

جدید  دور  آستانه  در  آمریکا  جمهوری  رئیس  ترامپ«  »دونالد 
مذاکرات  در  ایران  که  شد  مدعی  واشنگتن،  و  تهران  مذاکرات 
تهاجمی تر شده است. وی مدعی شد: »ایران در مذاکرات هسته ای 
را  من  مساله  این  است.  شده  سرسخت تر   و  تهاجمی تر  بسیار 
متعجب و ناامید می کند. اما قرار است دوباره با ایرانی ها دیدار 
کنیم. خواهیم دید که چه اتفاقی خواهد افتاد«.وی با اذعان به این که 
ایرانی ها مذاکره کنندگان خوب و سرسختی هستند، گفت که در 

حال انجام اقدام های زیادی در خصوص موضوع ایران هستیم.
اوربان: نمی خواهیم فرزندانمان برای اوکراین فدا شوند 

نخست وزیر مجارستان به اظهارات رئیس جمهور اوکراین واکنش 
نشان داد. »ویکتور اوربان«، نخست وزیر مجارستان به تهدیدات 
داد. نشان  واکنش   اوکراین  رئیس جمهور  زلنسکی«،  »ولودیمیر 

اوربان گفت: »ولودیمیر زلنسکی به صورت کلامی به مجارستان 
حمله می کند چرا که ما نخواستیم در یک درگیری نظامی مشارکت 

کنیم«.
»رئیس جمهور  نوشت:  فیسبوک  در  مجارستان   وزیر  نخست 
زلنسکی علیه ما صحبت می  کند، چرا که مجارستانی ها نخواستند 
برای اوکراین فدا شوند. نخواستیم فرزاندانمان در تابوت به خانه باز 

گردند و نخوستیم پول مجارستانی ها را به اوکراین بدهیم«.
تایمز: انگلیس، دو وزیر افراطی صهیونیست را تحریم می کند 
وزیر  دو  علیه  تحریم  اعمال  به  انگلیس  اقدام  از  تایمز  روزنامه 
افراطی صهیونیست خبر داد. انگلیس دارایی های »ایتمار بن گویر 
و »بزالل اسموتریچ«، دو وزیر افراطی صهیونیست را مسدود و 
ممنوعیت سفر را برای آنها اعمال خواهد کرد.این روزنامه فاش 
نیوزیلند و سایر کشورها در  به کانادا، استرالیا،  بریتانیا  کرد که 
اعمال تحریم ها علیه این دو وزیر افراطی اسرائیل پیوسته است.در 
این گزارش تاکید شده است که دارایی های بن گویر و اسموتریچ 

مسدود و ممنوعیت سفر برای آنها اعمال خواهد شد.
با آمریکا در مسکو  بعدی مذاکرات  : دور  دیپلمات روس   

برگزار خواهد شد 
سفیر روسیه در آمریکا از برگزاری دور بعدی مذاکرات میان دو 
کشور در مسکو خبر داد. »الکساند دارچیف«، سفیر جدید روسیه 
که  گفت  تاس  روسی  خبرگزاری  با   گفت وگو  در  آمریکا  در 
مذاکرات  میان روسیه و ایالات متحده آمریکا درباره حل و فصل 
مسائل در روابط  دو کشور از »استانبول« به »مسکو« منتقل خواهد 
شد.دارچیف گفت: »می توانم تایید کنم که دور بعدی مذاکرات 
می شود«. برگزار  مسکو  در  و  نزدیک  بسیار  آینده  در  هیئت ها 

دیپلمات ارشد روس افزود: »بازیابی  روابط میان روسیه و آمریکا، 
هنوز مسیری طولانی در پیش دارد«.  

ماسک: از برخی پست هایم درباره ترامپ پشیمانم 
میلیارد آمریکایی نسبت به اظهارات خود طی هفته گذشته علیه 
رئیس جمهور آمریکا ابراز پشیمانی کرد.  »ایلان ماسک«، میلیاردر 
بیانیه ای در شبکه اجتماعی ایکس نسبت به  انتشار  با  آمریکایی 
اظهاراتش علیه »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا طی هفته 
گذشته ابراز پشیمانی کرد.ماسک نوشت که از برخی پست های 
خود درباره ترامپ در هفته گذشته پشیمان  است. وی افزود: »از 
برخی پست هایم درباره دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا در 

هفته گذشته پشیمان هستم،  زیاده روی کردم«.
تدارک ترامپ برای فرستادن 9۰۰۰ مهاجر به گوانتانامو

رسانه های آمریکایی گزارش دادند دولت دونالد ترامپ به دنبال 
در بازداشت قرار دادن هزاران تن از مهاجران غیرقانونی در زندان 
بدنام گوانتانامو است که به خاطر داشتن شرایط غیرانسانی شهرت 
دارد. دولت ترامپ بر اساس گزارش ها چشم به فرستادن هزاران 
نفر از مهاجران از جمله اروپایی ها به گوانتانامو در همین هفته 
جاری دارد .روزنامه های پالتیکو و واشنگتن پست گزارش دادند 
مقام های مهاجرتی دولت ایالات متحده در نظر دارند تا بالغ بر 
۹۰۰۰ نفر از اتباع خارجی شامل اتباعی از انگلیس، ایرلند، ایتالیا، 
فرانسه، آلمان، بلژیک، هلند، لیتوانی، لهستان، ترکیه و اوکراین را 

به گوانتانامو بفرستد.
فرستاده آمریکا به سوریه: نگران ترور »الجولانی« هستیم!

فرستاده آمریکا به سوریه مدعی احتمال ترور سرکرده تروریست های 
حاکم بر این کشور شد.

توماس باراک فرستاده آمریکا به سوریه مدعی شد که تلاش های 
ابومحمد الجولانی سرکرده تروریست های حاکم بر سوریه برای 
از سوی  باعث می شود  بهبود اوضاع احتمالاً  با غرب و  ارتباط 
تندروها هدف ترور قرار بگیرد.وی اضافه کرد که آمریکا نسبت 
نگران است. الجولانی در سایه خطر احتمال ترور وی  به جان 

باراک همچنین خواهان ایجاد یک ساز و کار امنیتی برای محافظت 
از الجولانی شد. وی گفت: من مطئن هستم که منافع آمریکا و 

الجولانی یکی است.
هر کس پرچم آمریکا را آتش بزند باید یک سال زندانی شود 
رئیس جمهور آمریکا خواستار زندانی شدن معترضانی که پرچم 

آمریکا را آتش می زنند شد
. »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمرکیا در جریان سخنرانی خود در 
کارولینای شمالی خواستار زندانی شدن معترضانی شد که پرچم 
آمریکا را آتش می زنند.ترامپ گفت: »هرکس که پرچم آمریکا را 

آتش می زند باید به مدت ۱ سال زندانی شود«.
صحبت های ترامپ در بحبوحه اعتراضات ۵ روزه علیه حملات 
اداره مهاجرت آمریکا در لس آنجس به مهاجران صورت گرفت که 
با اعتراضات کوچک در این شهر آغاز شد و پس از آن به شهرهای 

دگیر کشیده شد. 
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ضرورت توسعه مسکن ارزان قیمت با 
حمایت طرح های مشارکتی در گیلان

چادرشب قاسم آباد؛ بافته ای بر دوش جهان
روستای قاسم آباد که اصالت، رنگ و قدمت چادرشب بافی اش 
پیش تر  که   - دهکده  این  به  نیز  را  خارجی  گردشگران  پای 
تاریخ  باز کرد؛ در  پوشاک محلی آن آوازه جهانی داشت - 
۱۱ تیرماه سال ۹۷ از سوی شورای راهبردی انتخاب شهرها و 

روستاهای ملی به عنوان روستای ملی چادر شب بافی 
ثبت و نامزد ۲۰۱۹ جمهوری اسلامی ایران برای ثبت 
جهانی شد و در بهمن ماه ۹۸ با عنوان روستای جهانی 
جهانی  شورای  سوی  از  چادرشب بافی  محوریت  با 
ثبت  به   )World Crafts Council  ( دستی  صنایع 

جهانی رسید.
شش سال آز ان زمان گذشت و گیلان با شنیدن سیاه 
وسپیدهایی در خصوص این روستای جهانی عازم شد 
تا از نزدیک تغییرات را بررسی و برحسب رسالت ذاتی 
خویش که آگاهی بخشی است، نگرانی  دغدغه مندان را 
پایدار  توسعه  و  رونق  راستای  در  را  شرایط  و  مرتفع 

نشر دهد.
کلید  و  دارد  قرار  زراعی خویش  فصل  دل  در  گیلان 
و  آب  برنج،  نشاء  روزها  این  در  جاده هایش  واژه 
و  رفت  حصیری،  کلاه های  فراخ،  شالیزارهای  گل، 
گروه  کار؛  فریاد  آوایش  و  است  تیلر  و  تراکتور  آمد 
گذر  از  پس  تا  شد  راهی  گیلان  شرق  سمت  به  ایرنا 

همه  با  لنگرود  و  لاهیجان  آستانه اشرفیه،  شهرستان های  از 
جاذبه های کهن میراثی، طبیعی و کشاورزی در ساعات نخست 
شروع کار اداری به ساختمانی شاید صد ساله در مرکز شهر 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  اداره   عنوان  که  برسد  رودسر 
صنایع دستی برآن نگاشته شده است و پلکان باریک تاریک و 
چارچوب های چوبین در و پنجره اش عطر گذر سالیان می داد.

امکان  صورت  در  خواستیم  معرفی  از  پس  شدیم؛  وارد 
کارشناسی راه بلد همراهمان شود تا هم راه بدانیم و هم نکاتی 
را جویا شویم که روشن کننده ذهن و مسیرمان باشد؛ خوش 
اقبال بودیم که مائده طورچی از کارشناسان شاخص صنایع 
دستی گیلان و پژوهشگر چادرشب بافی همراهمان شد و ادامه 

مسیر را آغاز کردیم.
موزه تا دیوارنگاره؛ رد پای چادرشب در قاسم آباد

کلامش  واژه  واژه،  از  سرزمینش  میراث  دغدغه  که  طورچی 
هویدا بود، گفت: شاید درخصوص اطلاع رسانی و تبلیغات 
کمتر کار شده و یا حتی با همکاری شهرداران و فرمانداران 
می شد تا اتفاقات بهتری رقم بخورد اما نمی توان از کارهای 
رقم خورده چشم پوشی  جهانی  ثبت  از  پس  که  هم  بسیاری 

کرد.
وی ادامه داد: کارهای درخشانی پس از ثبت جهانی در خصوص 
ایجاد  مانند  فضاهایی  وافزایش  هنرمندان  بخشی  انسجام 
خانه خلاقیت و نوآوری صنایع دستی روستایی، موزه نساجی 
سنتی شمال کشور، بازارچه دائمی صنایع دستی، کارگاه های 
زنده بافی و بازاریابی، کارگاه پست چادرشب بافان، ایجاد ۱۴ 
حضورهنرمندان  و  چادرشب بافی  و  دستی  صنایع  فروشگاه 
و  ملی  جشنواره های  و  نمایشگاه ها  در  جهانی  روستای  این 

بین المللی انجام شده که قابل اغماض نیست.
متعدد،  مرتبط  المان های  همین طور نصب  داد:  ادامه  طورچی 
بافت چادرشب،  قاسم آبادی در حال  زنان  نظیر؛ مجسمه های 
نصب نمادهایی چون ابزار چادرشب بافی از قبیل چر)چرخ نخ 
ریسی( تا پاچال در کوی و میدان قاسم آباد علیاء و سفلی و 
یا نصب کتیبه های گلِین با مضمون معرفی بر سر در خانه هایی 
می شوند؛  محسوب  خانگی  بافی  چادرشب  کارگاه  اینک  که 
طرح های  از  برگرفته  متعدد  دیوارنگاره های  نقاشی  همچنین 
جهانی  روستای  این  جاذبه های  از  اینک  که  چادرشب بافی 

محسوب می شود در زمره اقدامات انجام شده است.
پاچال ها کنار نرفتند؛ دختران ماندند و بافتند

تابلوی  که  رسیدیم  کشور  شمال  سنتی  نساجی  موزه  به 
و  نمی شد  دیده  تقریبا  درختان  انبوه  حجم  میان  راهنمایش 
مریم امیرزاده عضو انجمن چادرشب بافان استان چه استقبال 
گرمی داشت و با چه شوری از حضور گردشگران و اتفاقات 

خوشایندی می گفت که بعد از ثبت جهانی رخ داده است.
امیرزاده همان طور که ما را به سمت موزه و کارگاه زنده بافی 

هدایت می کرد
 برچادرشب های یکصد ساله آویخته در ۲ سو دست می کشید 
و می گفت: اینها ابریشم کج)درجه دو و سه( و ابریشم خالص 
است و طرح هایش از ذهن مادربزرگانمان نقش شده و امروز 

خریداران خارجی را هم به سوی خود می کشاند.
ماه  قالی گل،  مثل  بافی  چادرشب  طرح های  زیرلب  امیرزاده، 
اریب و سلمدار را چون شعر زمزمه می کند و ما را به اتاقی 
برای  نخ ها  پود  و  تار  کوبش  نماهنگ  که  کند  می  هدایت 
سروگل،  گلیم گل،  قالی گل،  شانه گل،  طرح های  برآوردن 
چهل چراغ، طرح پرند، گلیم گل و بوته پیش از دیدن خودشان 
به گوش می رسید؛ در باز بود و زنان و دختران چادرشب باف 
با لباس های محلی قاسم آبادی رنگ در رنگ بر پشت چرخ و 

پاچال ها نشسته بودند و طرح می بافتند.
وی می گفت: این موزه و کارگاه زنده بافی تازه ایجاد شده و 
پس از افتتاح رسمی توسط فرماندار تازه خیالمان راحت شد 

که اینجا مامنی برای گسترش کارمان است.
مادر، دختر، نوه؛ خانواده ها در قاسم آباد آینده می بافند

عمه اشرف جزو پیشکسوتان این حرفه است و از پای پاچال 
بلند می شود و به سمتمان می آید و بعد از احوال پرسی گرم ما 

را به سمت موزه هدایت می کند و با لبخندی واضح می گوید: 
همه این وسایل اهدایی مردمان همین سرزمین است.

عمه اشرف برقاب سند ثبت جهانی قاسم آباد دست می کشد 
و برایمان جالب بود که اشک در چشمان خانم طورچی حلقه 

می زند؛ همه دغدغه کلامش در طی مسیر، این بار در چشمانش 
پیش  لحظه  به  لحظه  روزها  آن  تمام  می گوید:  و  می نشیند 
چشممان است و عمه اشرف می گوید: روح خانم غادا قرین 
آرامش )زنده یاد غادا هیجاوی رئیس شورای جهانی صنایع 
دستی در منطقه آسیا و اقیانوسیه بود که به همراه ناظران بین 
المللی برای بررسی ثبت جهانی روستای قاسم آباد به گیلان 

سفر کرده بود( چه روزهایی بود.
ادامه می دهد: اگرچه ثبت جهانی اتفاق خوشی برای مردمان 
این روستا رقم زد؛ اما نباید به حال خود رهاشویم باید این 
گردشگران  تا  شود  حمایت  و  معرفی  بیشتر  جهانی  روستای 

بیشتری به این سمت بیایند.
چادرشب کنج صندوقچه ها به کارمان نمی آمد

فاطمه عباسی دختر جوانی از قاسم آباد علیاست که کارشناس 
تحصیل  ادامه  برای  را  طراحی  گرایش  دستی  صنایع  ارشد 
انتخاب کرده و پرشور به جمع پیوسته؛ چقدر دانش آموختگی 

در کلامش پیداست
فنجان های  سینی  می کند؛  مرتب  را  زیبایش  محلی  لباس   
آب خنک را پس از تعارف روی میز می گذارد و می گوید: 
مهمترین اتفاق پس از ثبت جهانی افتخار فرزندان این سرزمین 

به هویتشان است.
وی ادامه می دهد: کمبودها زیاد است اما اقبال، بسیار بیشتر از 
کاستی هاست؛ ثبت جهانی، چادرشب ها را از کنج صندوقچه 
رخدادی  موضوع  این  و  انداخت  جهان  دوش  بر  و  درآورد 
شده  باعث  و  می بالند  آن  به  سرزمین  این  فرزندان  که  است 
انتخاب  را  دستی  صنایع  دانشگاهی  رشته های  در  دخترانمان 
کنند و علم و هنر را با هم بیامیزند و این هنر را در کاربردهای 

متعدد به جهانیان عرضه کنند.
دست ها در پی بافت؛ دل ها حمایت

گروه  این  با  رنگ  از  پر  عکس  یک  برای  می رفت  دلمان 
دل نواز اما خانم طورچی بسیار اصرار دارد که تا ظهر نشده و 
به خانواده هایشان کارگاه ها را ترک  برای رسیدگی  هنرمندان 

نکرده اند به دفتر پست چادرشب بافان هم برویم
در  و  می دهد  توضیح  یک  به  یک  را  دیوارنگاره ها  راه  در   
خصوص اینکه چرا نام آن کارگاه دفتر پست چادرشب بافان 
ایران است، می گوید: نزدیک ۲۰ سال این دفتر پست متروکه 
بود و با تلاش بسیار مردم و مسئولان این کارگاه زنده بافی 
راه اندازی شد و به احترام پست نامش را »دفتر پست چادرشب 

بافان شمال« نامیدند.
مسئول  عذرا  خاله  طاقت فرسا؛  گرمای شمال  و  بود  ظهر  دل 
بود  خوشحال  جهانی  ثبت  از  اگرچه  زنده بافی  کارگاه  این 
هنرمندی  کارت  دریافت  برای  ما  دختران  می گفت:  اما 
چادرشب بافی مسیر سختی را باید طی کنند و ای کاش شرایط 

دریافت این کارت تسهیل شود.
عذرا مصطفوی همچنین از نحوه پرداخت تسهیلات هم شاکی 
بود و گفت: تسهیلات به پشتیبان ارائه می شود این درحالیست 
که باید شرایطی فراهم شود هنرمندان بتوانند تک به تک وام 

دریافت کنند.
اگرچه همه مشغول کار بودند اما آنچه فضا را جذاب کرده 
بود حضور زهرا کوچولو هشت ساله با لباس محلی بود که 
پا به پای مادرش در همه مراحل بافت کمک مادرش بود و 
می گفتند همه شعرهایش هم برای تارو پود رنگین چادر شب 
و  می کشم  خجالت  گفت  کردند،  اصرار  چقدر  هر  اما  است 

برای ما نخواند که نخواند.
روستای جهانی در ابتدای راه

وی با اشاره به اینکه مشکلاتی وجود دارد، گفت: قرار بود بعد 
از ۶ سال دستاورد غنی داشته باشیم اما با همه اتفاقات خوب 
شوراها  و  شهرداران  از  برخی  جهانی  ثبت  از  پس  متاسفانه 
درجا زدند؛ بطوری که از ورودی گیلان تا چابکسر حتی یک 
تابلو یا المان برای معرفی این روستای جهانی نداریم.وی ادامه 

داد: این مسائل موضوعات ابتدایی است
آمده  بوجود  ظرفیت  این  از  بهره مندی  برای  شد  قرار   
فرصتی  جهانی  ثبت  تا  بیایند  کار  پای  اجرایی  دستگاه های 

ابتدای  در  هنوز  اما  کند  فراهم  استان  گردشگری  رونق  برای 
راه هستیم.

ساعت یک ظهر بود و ذهنهایمان پر از طرح های چادرشب بود 
که در میان انبوه گیاهان زینتی باید برمی گشتیم.

کار  در  اینجا  مردان  می دهد  توضیح  طورچی  خانم 
بیایید  زمستان  در  باید  و  هستند  گیاه  و  گل  تجارت 

که هجوم کامیون ها را برای صادرات مرکبات ببینید.
سفر تمام شد اما انگار یک نظریه کم بود.

قاسم آباد نیازمند برنامه مدیریت مقصد گردشگری 
با محوریت صنایع دستی

المللی  بین  با فرزاد رشیدی مشاور پروژه های ملی و 
صنایع  معاونت  مشاور  و  گردشگری  مقصد  مدیریت 
صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزارت  دستی 
این خصوص  در  را  وی  نظر  و  گرفتیم  تماس  دستی 

جویا شدیم.
که  است  این   است  رایج  که  تصوراشتباهی  گفت:  او 
است  تمام  چیز  همه  شد  انجام  که  ثبت  فکرمی کنیم 
در حالی که ثبت جهانی نخستین مرحله حفاظت یک 
اثر و عامل توسعه در فرایند توسعه پایدار یک منطقه 
یا  و  دستی  صنایع  ثبت)میراثی،  عامل  محوریت  با 

گردشگری( است.
مدیر پروژه ثبت جهانی قاسم آباد در گفت و گو با خبرنگار 
واقع  در  و  گام  ارزشمندترین  و  مهمترین  ثبت  کرد:  اظهار 
برنامه  نیست؛ یک  اما کافی  گام اول است؛ شرط لازم است 
بهره وری  برای  پایدار  توسعه  محوریت  با  مدیریتی  راهبردی 
که  است  ضروری  بسیار  منطقه  یک  ثبت  از  پس  خردمندانه 
می تواند آثار مثبت ثبت را شناسایی، پرورش و افزایش داده 
و آثار فعالیت های منفی آن را شناسایی، کنترل و کاهش دهد.

این پژوهشگر صنایع دستی و گردشگری بیان کرد: ثبت عامل 
نیاز است  و  نمی تواند سبب توسعه شود  تنهایی  به  اما  است 
که آن عامل در اختیار یک برنامه مدیریتی قرار بگیرد؛ تجربه 
نشان داده هیچ منطقه ای بدون داشتن برنامه مدون و مناسب به 

توسعه پایدار نرسیده است.
سال  همان  در  شد  باعث  آباد  قاسم  جهانی  ثبت  افزود:  او 
هنرمندان  همچنین  یابد؛  افزایش  شهرستان  اعتبارات  نخست 
و  المللی  بین  نمایشگاه های  در  ویژه تری  جایگاه  روستا  این 
توانست  آباد  قاسم  روستای  جهانی  ثبت  باشند؛  داشته  ملی 
توجه مردم و مسئولان را جلب کند و حتی سبب حفاظت و 

ترویج بیشتر چادرشب بافی شود.
رشیدی ادامه داد: یکی دیگر از کارکردهای مهم ثبت جهانی، 
این  وضوح  به  بطوریکه  است  محلی  و  ملی  هویت  تقویت 
ثبت نیز موجب بازآفرینی هویت محلی شد بطوری که یکی از 
دانشجویانی که قبلا خود را رودسری معرفی می کرد امروز 
با کمال افتخار خود را گیلانی و از روستای قاسم آباد معرفی 

می کند.
وی اضافه کرد: برای شرط کافی بودن، طرح برنامه ای تدوین 
مدیریت  برنامه  این همان  و  DMO می گویند  آن  به  شد که 
است  دستی  صنایع  بارویکرد  روستایی  گردشگری  مقصد 
مقصد  به  آباد  قاسم  جهانی  روستای  تبدیل  آن  خروجی  که 
گردشگری پایدار با محوریت صنایع دستی یعنی عامل توسعه 
صنایع دستی است که می تواند سبب توسعه پایدار منطقه شود.

وی افزود: طرح این برنامه مدون را آن زمان آماده کرده بودیم 
و یکی از موارد آن برنامه ایجاد دبیرخانه ای به ریاست فرماندار 
آن  عضو  مردمی  و  خصوصی  دولتی،  ذی نفعان  تمام  تا  بود 
را  بود  شده  آماده  که  توسعه ای  برنامه های  بتوانند  که  باشند 

راهبری کنند و چندین جلسه آن نیز برگزار شد.
به  فقط  پایدار  توسعه ای  پروژه  یک  دوام  کرد:  تاکید  وی 
هنرمندان  و  مردم  بویژه  ذی نفعان  تمامی  مشارکت  و  حضور 
است؛ و حتی فرایند انجام این ثبت نیز با تلاش جانانه مردم 
روستا خصوصا هنرمندان و کارشناسان صنایع دستی، تمامی 
دغدغه مندان و فراگیران گردشگری و حمایت مدیرکل وقت 

میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری استان محقق شد.
این مدرس دانشگاه گفت: اگرچه کارهای زیادی انجام شده 
برنامه  یک  قالب  در  جهانی  ثبت  مزیت  از  توانستیم  می  اما 
مدون خیلی اثرگذارتر استفاده کنیم؛ مشکل قاسم آباد برنامه 

است.
وی عنوان کرد: برنامه های مدیریت مقصدی که در آن تدوین 
چگونگی  آباد،  قاسم  جهانی  روستای  وعینی  کلی  اهداف 
مشارکت مردم و هنرمندان، آموزش و نقش آن در این فرایند 
توسعه ای )اینکه چه جایگاهی دارد و در کجا باید قرار بگیرد( 
و  تسهیلات  دولتی،  های  حمایت  ارائه  چگونگی  و  نقش 
زیرساخت های لازم، ارزیابی های اقتصادی، اجتماعی و زیست 
محیطی و حتی تدوین ظرفیت برد گردشگری، تدوین زنجیره  
اصالت های  تغییر  قبول  قابل  حدود  بافی،  شب  چادر  ارزش 
محصولات چادر شب بافی بر اساس ذائقه بازار و سیاست های 
مناسب بازاریابی اجتماعی و چگونگی هماهنگی و اتصال همه 
فعالیت ها برای رسیدن به توسعه ای پایدار همه جانبه برحسب 
اهداف کلی و عینی در روستای جهانی قاسم آباد مد نظرقرار 
آباد  قاسم  مردم  و  هنرمندان  کرد:  تصریح  می گیرد.رشیدی 
شایسته بهترین ها هستند؛ بطور کلی برای رسیدن به بهترین ها 
قاسم آباد نیاز به یک برنامه توسعه مدیریت مقصد گردشگری 
با محوریت صنایع دستی دارد؛ تازمانی که این برنامه جامع را 

نداشته باشیم باید به همین سطح بسنده کرد.

پروژه های  گسترش  و  تداوم  با  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان 
صدرالاشاره در سال جاری، ارتقاء کیفیت زندگی، حمایت 
و  کشاورزی  حوزه  در  ویژه  به  اقتصادی  فعالیت های  از 
گردشگری و نیز بهبود شرایط محیطی و خدماتی روستاهای 
خود  راهبردی  اولویت های  از  یکی  عنوان  به  را  محدوده 
برنامه های  چارچوب  است.در  داده  قرار  کار  دستور  در 
سازمان  این  اجتماعی  مسئولیت های  اجرای  و  توسعه ای 
ارتقاء  روستایی،  عمران  زیرساخت های  بهبود  هدف  با  و 
آبادانی  و  برای رشد  مناسب  بستر  ایجاد  و  خدمات عمومی 
کشور،  شمال  آزاد  منطقه  نخستین  محدوده  روستاهای 
مجموعه گسترده و متنوعی از طرح های عمرانی و خدماتی 
براین  بنا  است.  درآمده  اجرا  به  منطقه  روستاهای  سطح  در 
گزارش، اقدامات مزبور که با رویکرد پاسخگویی متناسب با 
انتظارات و مطالبات عمومی روستاییان و ارتقاء شاخص های 
و  طراحی  مناطق  سطح  در  بومی  ساکنین  زندگی  کیفیت 

عملیاتی شده اند، شامل مجموعه  ای از طرح های زیرساختی 
و خدماتی در زمینه های مختلف عمرانی، کشاورزی، محیط 
مؤثری  نقش  که  بوده  حمل ونقل  های  زیرساخت  و  زیست 
محدوده  روستاهای  اقتصادی  و  عمومی  وضعیت  بهبود  در 
معابر روستایی، عملیات  بهسازی  ایفا خواهد کرد.در حوزه 
گسترده زیرسازی، تعریض، روکش و خط  کشی معابر اصلی 
های  مولفه  ارتقاء  هدف  با  روستاها  بین  و  داخل  فرعی  و 
نقلیه  وسایل  آمد  و  رفت  در  تسهیل  مرور،  و  عبور  ایمنی 
تسطیح  است. همچنین  پذیرفته  تصادفات صورت  و کاهش 
کوچه ها و معابر فرعی با هدف سهولت در دسترسی ساکنان، 
و  بارندگی  فصول  در  ویژه  به  آمد  و  رفت  شرایط  بهبود 
بخش  است.در  شده  اجرا  ترافیکی  زیرساخت های  ارتقاء 
عمران روستایی و محیط زیست ساکنین، ساماندهی سواحل 
مهم  طبیعی  های  ظرفیت  و  ها  زیرساخت  از  یکی  عنوان  به 
رویکرد  با  گردشگر،  جذب  منظور  به  منطقه  گردشگری 

حفاظت از محیط زیست ساحلی و بهره برداری بهینه از این 
موهبت طبیعی، در دستور کار قرار گرفت. 

و  کشاورزی  مسیرهای  بهسازی  و  بازسازی  دیگر  سوی  از 
بهره وری  میزان  افزایش  هدف  با  نیز  آب  پمپاژ  ایستگاه های 
زمینه  تا  شد  عملیاتی  منطقه  کشاورزی  تولیدات  پایداری  و 
روستاییان  درآمدزایی  و  کشاورزی  فعالیت های  بیشتر  رونق 

فرآهم گردد.
در بخش فضای سبز و خدمات عمومی،طرح های بازسازی 
پارک ها،  در  سبز  فضای  ایجاد  کودکان،  بازی  پارک های 
مسیرهای  در  آب  هدایت  ویژه  بتنی  لوله های  نصب  و  تهیه 
منظور  به  روستایی  معابر  در  سرعت کاه  اجرای  کشاورزی، 
و  کشاورزی  انهار  لایروبی  احتمالی،  خطرات  کاهش 
دیگر  از  فرعی،  و  اصلی  خیابان های  آسفالت  لکه گیری 
و  عمومی  رفاه  سطح  ارتقاء  منظور  به  که  است  طرح هایی 

بهبود منظر روستایی انجام شده است.

واگذاری  برای  استان  آمادگی  بر  تاکید  با  گیلان  استاندار 
در  مشارکتی  طرح های  اجرای  به  منظور  ملی  زمین های 
حوزه مسکن گفت: توسعه مسکن ارزان قیمت با مشارکت 
نهادهایی همچون بنیاد مسکن و بخش خصوصی، ضرورتی 

اجتناب ناپذیر در پاسخ به نیاز جوانان است.
 »هادی حق شناس« در نشست با »محمد سعیدی کیا« عضو 
شورای مرکزی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و رئیس هیئت 
مدیره شرکت توسعه مسکن ایران با اشاره به ظرفیت های 
بنیاد مسکن در اجرا و تأمین منابع، اظهار داشت: این نهاد 
با در اختیار داشتن ابزارهای اجرایی و سهام ۱۰۰ درصد 
پروژه های  توسعه  برای  توانمندی  بازوی  می تواند  دولتی، 

مسکن جوانان در استان باشد.
 وی با اشاره به ویژگی های اجتماعی گیلان از جمله امید 
در  کرد:  تصریح  نهاد خانواده،  استحکام  و  بالا  زندگی  به 
از  ناشی  دغدغه های  به  باید  مثبت،  این شاخص های  کنار 
با طراحی  نیز توجه داشت و  ازدواج  تولد و  نرخ  کاهش 
پویا در  استقرار جمعیت جوان و  به  سیاست های پشتیبان، 

استان کمک کرد.
مشارکتی  طرح های  چارچوب  در  افزود:  گیلان  استاندار   
را  ملی  اراضی  داریم  آمادگی  مسکن،  بنیاد  همکاری  با  و 
جوانان  مسکن  پروژه های  اجرای  برای  قانونی  به صورت 
بر  فشار  کاهش  بر  علاوه  رویکرد  این  دهیم.  اختصاص 
اراضی کشاورزی، به تأمین مسکن پایدار با قیمت مناسب 

نیز منجر خواهد شد.
به  توجه  با  گفت:  رویکرد  این  تأیید  در  گیلان  استاندار   
می تواند  زمانی  مالکیت  الگوی  استان،  گردشگری  ظرفیت 
محیط  و حامی  اقامت گردشگران  نیاز  پاسخگوی  همزمان 
این  در  بین بخشی  همکاری  خواستار  وی  باشد.  زیست 
قالب  در  پروژه ها  این  اجرای  داشت:  اظهار  و  شد  زمینه 
و  اقامتی  زیرساخت های  تقویت  برای  فرصتی  پایلوت، 

اشتغال آفرینی در مناطق روستایی و کم برخوردار است.
این نشست »محمد سعیدی کیا« عضو شورای مرکزی   در 
مسکن  توسعه  شرکت  مدیره  هیئت  رئیس  و  مسکن  بنیاد 
بنیاد مسکن  برنامه های جاری و آتی  به  با اشاره  نیز  ایران 
مدل های  توسعه  از  گیلان،  در  مسکن  توسعه  شرکت  و 
به عنوان   )Time-share( زمانی  مالکیت  همچون  نوآورانه 
با  الگو  این  گفت:  و  کرد  یاد  مؤثر  راهکارهای  از  یکی 
بهره بردار،  چند  به  واحد  یک  زمانی  مالکیت  واگذاری 
به توسعه گردشگری  ضمن کنترل ساخت وساز بی ضابطه، 

و بهره برداری بهینه از منابع کمک خواهد کرد.
و  فنی  نظارت  و  این طرح ها  دقیق  اجرای  با  افزود:  وی   
حقوقی از سوی دستگاه های مسئول، می توان ضمن ایجاد 
نگران کننده  روند  از  سرمایه گذاران،  برای  افزوده  ارزش 
ویلاسازی بی رویه و تغییر کاربری های غیرمجاز در نواحی 

روستایی جلوگیری کرد.
  گفتنی است موضوع تأمین مسکن برای جوانان و استفاده 
از ظرفیت بنیاد مسکن در این حوزه، از برنامه های محوری 
استاندار گیلان محسوب می شود که در چند ماه اخیر در 
جلسات متعدد و دیدار با مقامات کشوری مورد توجه قرار 
گرفته است. دیدار  با عضو شورای مرکزی بنیاد مسکن نیز 
اجرایی  هماهنگی های  به منظور  و  رویکرد  همین  ادامه  در 

برای آغاز پروژه های پایلوت در گیلان صورت پذیرفت.

طرح  اجرای  از  گیلان  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس 
برخورد با  سگ گردانی و حمل حیوانات با وسایل نقلیه در 

معابر شهری استان خبر داد. 
رفتارهای  از  یکی  کرد:  اظهار  نصیریان«  »فتح الله  سرهنگ   
ناهنجار که در سطح جامعه فراگیر شده و نارضایتی عمومی 

را در پی داشته، مساله سگ گردانی است.
وی افزود: نه تنها سگ گردانی، بلکه حمل هرگونه حیوان در 
داخل خودرو ممنوع است و در صورت مشاهده، طبق قانون 
با راننده برخورد و خودرو برابر مقررات به مبلغ ۵۰۰ هزار 

تومان اعمال قانون خواهد شد.
گرفتن  آغوش  در  کرد:  تصریح  استان  انتظامی  مقام  این 
حیوانات در خودروها و حمل آن باعث حواس پرتی راننده 
وقوع  صورت  در  شد.  خواهد  رانندگی  حوادث  بروز  و 
تصادف راننده به دلیل عدم رعایت مقررات حمل حیوانات 

مسئول و ممکن است با مجازات کیفری نیز مواجه شود.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان گیلان در پایان گفت: 
ان شاء الله با اقدامات مناسب و استمرار هدفمند و اثربخش 
طرح برخورد با حمل حیوانات، شاهد کاهش تردد و جولان 
افراد و اشخاص به همراه حیوانات)سگ گردانی( در سطح 

معابر شهری و اماکن تفرجگاهی و تفریحی استان باشیم.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز گیلان به همراه شهردار رشت 
و مسئولان اجرایی و انتظامی با هدف بررسی روند بازسازی و 

مرمت هتل تاریخی ایران، از این پروژه بازدید کردند.
»سید مهدی فلاح میری« دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
گیلان به همراه شهردار رشت و جمعی از مسئولان اجرایی و 
انتظامی، از روند بازسازی و مرمت هتل تاریخی ایران واقع در 
مرکز شهر بازدید کرد.فلاح میری در راستای اعلام نگرانی و 
بازسازی و مرمت هتل  مطالبه شهروندان در خصوص روند 
ایران رشت از این مجموعه بازدید کرد و نحوه اقدام و میزان 

پیشرفت پروژه از نزدیک مورد بررسی قرار گرفت.
وی با بیان اینکه مرمت این ساختمان با هدف احیای ارزش های 
کیفیت  ارتقای  و  گردشگری  جذابیت های  افزایش  تاریخی، 
فضای شهری در پیاده راه فرهنگی رشت در حال انجام است 
از  بازسازی خارج  گفت: تأخیر صورت گرفته در تکمیل و 
اراده بهره بردار بوده که با ورود متولیان ورفع موانع تکمیل 

وراه اندازی به سرعت در حال انجام است.
فلاح میری در ادامه افزود: عملیات مرمت هتل ایران با تمرکز 
بر حفظ اصالت معماری، بازسازی اجزای تاریخی و تطبیق با 
فرهنگی در دستور کار شهرداری  کاربری های گردشگری و 
و دستگاه های متولی قرار دارد و تکمیل این پروژه می تواند 
نقش مؤثری در تقویت زیرساخت های پذیرش گردشگر و باز 

زنده سازی بافت تاریخی مرکز شهر ایفا کند.
گفتنی است در جریان این بازدید، گزارشی از اقدامات انجام 
شده در روند مرمت بنای تاریخی ارائه شد و ضرورت تسریع 
در تکمیل مراحل نهایی پروژه و برنامه ریزی برای بهره برداری 

رسمی از این سازه مورد تأکید قرار گرفت.

قدیمی  ناوگان  نوسازی  از  گیلان  منطقه ای  برق  مدیرعامل 
و  داد  خبر  استان  برق  شبکه  ترانسفورماتورهای  فرسوده  و 
تجهیز پست های  اصلی ترین  بنیادی جوانسازی  پروژه  گفت: 
مگاولت آمپری   ۲۰۰ ترانسفورماتور  یک  جایگزینی  با  برق، 
انتقال شهید  با ترانسفورماتور ۱۶۰ مگاولت آمپری در پست 

عضدی، رسما عملیاتی و اجرایی شد. 
به عنوان  به پدیده فرسودگی  اشاره  با  »محمود دشت بزرگ« 
ناوگان  نوسازی  گفت:  گیلان،  برق  شبکه  چالش  اصلی ترین 
قدیمی و فرسوده ترانسفورماتورهای شبکه برق گیلان در پست 

انتقال شهید عضدی رسما کلید خورد.
وی از این پروژه به عنوان پروژه حیاتی گذر از پیک ۱۴۰۴ یاد 
کرد و گفت: افزایش ظرفیت پست انتقال شهید عضدی رشت 
گامی بزرگ در افزایش و تقویت قابلیت اطمینان و پایداری 
شبکه برق بوده که با تلاش مضاعف و اقدام جهادی فاز اول 

این پروژه قبل از اوج بار سال جاری به ثمر خواهد نشست.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای گیلان نوسازی و جوانسازی 
فعلی عنوان و خاطر  برهه  را اصلی ترین رسالت شرکت در 
نشان کرد: پروژه زیربنایی تعویض ترانسفورماتور قدیمی پست 
زیرساخت های  تاب آوری  افزایش  در  موثری  نقش  عضدی، 
حیاتی استان گیلان ایفا می کند. این پروژه در دو فاز اجرا و 
در هر فاز یک ترانسفورماتور ۱۶۰ مگاولت آمپر برکنار و یک 

ترانسفورماتور ۲۰۰ مگاولت آمپر جایگزین آن خواهد شد.
دشت بزرگ با اشاره به اینکه ۱۶۰ میلیارد تومان برای فاز اول 
این مگاپروژه سرمایه گذاری خواهد شد، تصریح کرد: با اجرای 
فاز اول و دوم پروژه فوق، ظرفیت توان الکتریکی پست انتقال 
شهید عضدی از ۳۲۰ مگاولت آمپر به ۴۰۰ مگاولت آمپر و به 

میزان ۲۵ درصد افزایش خواهد یافت

 فرماندار رشت با اشاره به اینکه ترویج فرهنگ مطالعه نیازمند 
رفتارهای الگوساز است، گفت: فرهنگ مطالعه باید به بخشی 

از زندگی روزمره تبدیل شود.
کتابخانه های  انجمن  جلسه  در  میرغضنفری  اسماعیل  سید 
عمومی شهرستان رشت با تبریک ایام دهه ولایت و امامت، 
اظهار کرد: وقتی با گذشت حدود نیم قرن هنوز با چالش های 
فرهنگی مشابه مواجه ایم، این یعنی دستگاه های متولی فرهنگ، 

در انجام وظایف خود به درستی عمل نکرده اند.
وی با بیان اینکه جامعه ای که به مطالعه و کتابخوانی عادت 
دارد، از حال و روز بهتری برخوردار است، افزود: کشوری 
که از پیشینه قوی تاریخی، فرهنگی و اسلامی برخوردار است، 
نباید میانگین مطالعه روزانه اش تنها یک دقیقه و ۳۰ ثانیه باشد.

نمی توان  را  فرهنگی  کار  اینکه  بر  تأکید  با  رشت  فرماندار 
فرهنگ  ترویج  گفت:  برد،  پیش  چماق  و  چوب  و  اجبار  با 
مطالعه نیازمند رفتارهای الگوساز و تشویق های مستمر است، 

نه برخوردهای سخت گیرانه و مقطعی.
وی افزود: وقتی پدر خانواده دائماً مشغول گوشی تلفن همراه 
است، فرزند نیز همین رفتار را الگو می گیرد. بنابراین، تغییر از 

خود ما آغاز می شود.
میرغضنفری با اشاره به تأثیر هدیه دادن کتاب در نهادینه شدن 
این فرهنگ، اظهار داشت: خوب است از خودمان شروع کنیم 
و در مناسبت ها به جای هدیه های معمول، کتاب هدیه بدهیم.

وی با اشاره به اینکه حتی بدنه اداری نیز آشنایی کافی با مفهوم 
و ضرورت مطالعه ندارد، افزود: ما با سه نوع مکاتبه در ساختار 

اداری مواجه هستیم
هرکدام  که  بالا،  به  پایین  و  پایین  به  بالا  هم سطح،  مکاتبه   
آداب، جایگاه و نحوه نگارش خاص خود را دارند و متأسفانه 
تمرین  نیازمند آموزش و  این زمینه  از کارمندان در  بسیاری 

بیشتر هستند.
کتاب های  توزیع  با  می توان  اینکه  بر  تأکید  با  پایان  در  وی 
کرد،  متحول  را  شهر  فرهنگی  چهره  ارزان قیمت،  و  کوچک 

خواستار هم افزایی بیشتر نهادهای فرهنگی در این زمینه شد.

رئیس پلیس راهور گیلان خبر داد

اجرای طرح برخورد با سگ گردانی
 با خودرو در گیلان

بازدید دادستان مرکز گیلان از روند 
بازسازی و مرمت هتل ایران رشت

مدیرعامل برق منطقه ای گیلان خبر داد 

نوسازی پست انتقال شهید عضدی رشت 
با سرمایه گذاری ۱۶۰ میلیارد تومانی

فرماندار رشت :

فرهنگ مطالعه باید به بخشی از 
زندگی روزمره تبدیل شود

اجرای طرح های گسترده عمرانی و خدماتی سازمان منطقه آزاد انزلی

 در راستای ارتقاء کیفیت زندگی روستاییان



خودآزمایی ساده برای
 بررسی سلامت کلیه

تجارت با تصاویر دلخراش ؛ وقتی 

اطلاع رسانی به ابتذال فاجعه می انجامد

ما با نسلی از مخاطبان مواجه ایم که کرخت شده اند؛ نه تنها 
نسبت به رنج، بلکه نسبت به مرزهای انسانیت. جامعه ای که 
هر روز با حجم بالایی از تصاویر دلخراش مواجه می شود، به 
مرور دچار فرسایش همدلی، اختلال روانی مزمن و از دست 
رفتن آستانه تحمل می شود. این، به وضوح یک تهدید برای 

امنیت ملی است، نه صرفاً یک دغدغه رسانه ای.
و  ارتباطات  )پژوهشگر  تبریزی  باستانی  قادر  ؛  عصرایران 
رسانه( - حادثه تکان دهنده قتل الهه، دختر جوانی که قربانی 
خشونت یک مسافرکش شد،  فقط یک جنایت هولناک نبود، 
این  از  آنچه  بود.  بر روان جمعی جامعه  تازه ای  بلکه زخم 
سیل  نبود؛  قربانی  بی جان  جسم  تنها  تراوید،  بیرون  فاجعه 
روایت هایی  و  پردازش  بدون  ویدئوهای  دلخراش،  تصاویر 
آمیخته با هیجان و بی ملاحظگی، بلافاصله فضای مجازی را 
منتشر  ابعاد وسیع تری  را در  اندوه  درنوردید و اضطراب و 

کرد.
سیاست گذاری  خلأ  از  که  مواجه ایم  بحرانی  با  امروز  ما   
رسانه ای و فقدان پروتکل های اخلاقی و حرفه ای در پوشش 
برآورده است. جامعه ای که هنوز در شوک یک  فجایع سر 
مصیبت انسانی فرو رفته، ناگهان خود را در معرض تماشای 
به  موبایل  یک  قاب  از  نباید  هرگز  که  می یابد  صحنه هایی 

جریان اصلی اطلاع رسانی راه می یافت.
 این وضعیت، حاصل یک خطای فردی نیست؛ ما با سیستمی 
مواجه ایم که در مدیریت رسانه ای بحران، گرفتار بی برنامگی 
مزمن و آشفتگی ساختاری است. میدان اطلاع رسانی، عملًا به 
مافیای رسانه های زرد و کاسبکاران مرگ واگذار شده است. 
در غیاب آیین نامه های سفت وسخت و خطوط قرمز حرفه ای، 
هرگوشی هوشمند به رسانه ای افسارگسیخته تبدیل شده که 
بی رحمی  و  بی پرده گویی  بالای خشونت،  دوز  با  را  فاجعه 
به  نسبت  دغدغه ای  کوچک ترین  بی آن که  می کند؛  بازتولید 

امنیت روانی جامعه یا کرامت قربانیان داشته باشد.
خاموش  شبکه ای  بحران ها،  حاشیه  در  باشیم؛  بیایید صریح 
است  گرفته  شکل  رسانه ای  تعاملات  و  اقتصادی  منافع  از 
که با تصویر مرگ، تجارت می کند. مافیای محتوای جنایی، 
این روزها نه در پستوها، بلکه در قلب شبکه های اجتماعی، 
پلتفرم های بی ضابطه و کانال های پرسود فعال است. آنان که 
فاجعه را سوژه می کنند و رنج انسانی را خوراک الگوریتم ها 
می سازند، تنها به دنبال کلیک بیشتر، ویوی بیشتر و در نهایت، 
این سوداگری سیاسی  بیشترند. دردناک تر آن که چون  سود 
به  را  آن  کسی  و  می گریزد  نظارت ها  رادار  زیر  از  نیست، 

عنوان یک تهدید نظام مند نمی بیند.
کرخت  که  مواجه ایم  مخاطبان  از  نسلی  با  ما  نتیجه  در   
مرزهای  به  نسبت  بلکه  رنج،  به  نسبت  تنها  نه  شده اند؛ 
تصاویر  از  بالایی  حجم  با  روز  هر  که  جامعه ای  انسانیت. 
همدلی،  فرسایش  دچار  مرور  به  می شود،  مواجه  دلخراش 
اختلال روانی مزمن و از دست رفتن آستانه تحمل می شود. 
نه صرفاً  است،  ملی  امنیت  برای  تهدید  به وضوح یک  این، 

یک دغدغه رسانه ای.
بحران،  با  مواجهه  بالای  سابقه  با  کشورهایی  در   
دستورالعمل هایی دقیق برای پوشش رسانه ای فجایع تدوین 
شده است. از هشدارهای محتوایی گرفته تا ممنوعیت انتشار 
تصاویر شناسایی شونده از اجساد، همه این ملاحظات، برای 
در  اما  است.  روانی جامعه  انسانی و سلامت  کرامت  حفظ 
و  محتاط  منفعل،  رویکرد  به دلیل  رسمی  رسانه های  ایران، 
غیررسمی  منابع  به  را  اطلاع رسانی  میدان  عملًا  دیرهنگام، 
تلویزیون  از  دیگر  مخاطب،  کرده اند.  واگذار  بی پروا  و 
زیست  بلکه  نمی کند؛  تغذیه  رسمی  خبرگزاری های  یا 
رسانه ای اش را از موبایل و کانال های تلگرامی تأمین می کند.

 در چنین شرایطی، سکوت سیاستگذار، خیانت است. نبود 
عدم  و  روانی،  آسیب های  به  نسبت  بی تفاوتی  چارچوب، 
بحران،  اطلاع رسانی  پیامدهای  برابر  در  مسئولیت پذیری 
همگی نشانه هایی از یک سیاستگذاری ضعیف و خطرناک اند.

 برای خروج از این وضعیت آشفته، اصلاح فوری سیاست 
رسانه ای در مواجهه با بحران ها یک ضرورت اجتناب ناپذیر 
است. نخستین گام، تدوین یک »پروتکل ملی اطلاع رسانی 
نهادهایی  مشارکت  با  که  جامع  پروتکلی  است؛  بحران« 
قوه  صداوسیما،  اورژانس،  سازمان  کشور،  وزارت  مانند 
قضاییه، پلتفرم های دیجیتال و انجمن های تخصصی رسانه ای 
و  اخلاقی  ضوابط  قرمز،  خطوط  به روشنی  و  شود  طراحی 

مسئولیت های هر نهاد را در زمان بحران مشخص کند.
عنوان  تحت  مستقل  کمیته  یک  شکل گیری  آن،  کنار  در   
که  نهادی  دارد؛  ضرورت  بحران«  رسانه ای  اخلاق  »کمیته 
انحرافات  به  نسبت  هشدار  و  رصد  نه تنها  آن  مأموریت 
رسانه ای، بلکه صدور تذکر و در موارد حاد، پیگرد قانونی 
رسانه ها یا کاربران متخلف در بازنمایی فجایع انسانی است. 
در  شوند  ملزم  باید  پرُمخاطب  پلتفرم های  مسیر،  همین  در 
پیش  را  محتوایی  هشدارهای  دلخراش،  محتوای  با  مواجهه 
با  کاربران  ناگهانی  مواجهه  از  تا  کنند  فعال  نمایش  از 
تصاویر تکان دهنده جلوگیری شود. از سوی دیگر، آموزش 
خبرنگاران، فعالان فضای مجازی و حتی شهروندخبرنگاران 
است؛  حیاتی  ضرورتی  بحران ها،  با  حرفه ای  مواجهه  برای 
و  انسانی  حرمت  اجتماعی،  مسئولیت  بر  باید  که  آموزشی 
نهایتاً  و  کند.  تأکید  ناآگاهانه  اطلاع رسانی  روانی  پیامدهای 
رسانه های رسمی باید به جای واکنش منفعلانه، در بحران ها 
حضوری فعال، سریع و پیش دستانه داشته باشند تا مرجعیت 
منابع  به  بردن  پناه  از  را  مردم  و  بازیابند  را  خود  رسانه ای 

غیررسمی، بی اعتبار و گاه زیان بار بی نیاز کنند.
 در روزگاری که خبر پیش از امداد می رسد، تصویر پیش 
در  پالایشی  بی هیچ  روایت ها  و  می شود  منتشر  تدفین  از 
کسری از ثانیه در سراسر کشور تکثیر می شوند، سکوت و 
یک  دیگر صرفاً  بحران،  اطلاع رسانی  نظام  تدوین  در  تعلل 
تشدید  برای  عاملی  به  خود  بلکه  نیست؛  ساختاری  ضعف 
مصیبت ها بدل شده است. جامعه ای که هنوز در شوک یک 
جنایت نفس گیر است، تاب روایت های بی رحمانه و بی قاعده 
رسانه ای  تاب آور چنین خشونت  ما  روان جمعی  ندارد؛  را 
فقط  نه  انسانی،  فجایع  بازنمایی  در  بی نظمی  امروز  نیست. 
اعتماد  اجتماعی،  به سرمایه  که  فرسوده،  را  اخلاق عمومی 
عمومی و امنیت روانی مردم آسیب مستقیم وارد کرده است. 
این مسیر، اگر اصلاح نشود، دیر یا زود بحران اطلاع رسانی 
را به فاجعه ای ملی و همه گیر تبدیل خواهد کرد؛ فاجعه ای 
که در آن، رسانه به جای نجات، به ابزار مضاعف کردن درد 

و ترس بدل می شود.
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بیماری کلیوی در مراحل اولیه معمولًا بدون علامت است. 
این به این دلیل است که بدن می تواند برای مدتی کاهش 
بیماری  اغلب  کند.  جبران  را  کلیه ها  عملکرد  توجه  قابل 
یا  اتفاقی در طی آزمایش های معمول خون  به طور  کلیوی 

ادرار به دلایل دیگر تشخیص داده می شود.
 ۸۵۰ از  بیش  نفرولوژی«،  بین المللی  »انجمن  اعلام  طبق   
میلیون نفر در سراسر جهان به نوعی از بیماری های کلیوی 
در سطح  کلیه  مزمن  بیماری  شیوع  همچنین،  هستند.  مبتلا 
جهان در مردان ۱۰.۴ درصد و در زنان ۱۱.۸ درصد است. 
علاوه بر این، سبک زندگی پرشتاب و انتخاب های غذایی 
همین  به  است.  اثرگذار  کلیه ها  سلامت  روی  نیز  ناسالم 
به موقع  اقدام  از وضعیت عملکرد کلیه ها و  دلیل، آگاهی 

برای بهبود آن ضروری است.
که  را  نشانه هایی  نفرولوژی،  متخصص  نیشچای،  دکتر 
ممکن است نشان دهنده ی مشکل در کلیه ها باشند، توضیح 
کلیوی  بیماری های  که  داد  هشدار  همچنین  او  است.  داده 
اغلب در مراحل اولیه هیچ علائمی ندارند و همین موضوع، 

اهمیت آگاهی و تشخیص زودهنگام را بیشتر می کند.
نشانه های نارسایی کلیه

داد:  توضیح   HT Lifestyle با  گفتگو  در  نیشچای  دکتر 
»بیماری کلیوی در مراحل اولیه معمولًا بدون علامت است. 
این به این دلیل است که بدن می تواند برای مدتی کاهش 
بیماری  اغلب  کند.  جبران  را  کلیه ها  عملکرد  توجه  قابل 
یا  اتفاقی در طی آزمایش های معمول خون  به طور  کلیوی 
ادرار به دلایل دیگر تشخیص داده می شود. معمولًا تا زمانی 
که عملکرد کلیه به شدت آسیب نبیند، علائم ظاهر نمی شوند 
و همین امر باعث می شود تشخیص زودهنگام بسیار حیاتی 
باشد. حتی در مراحل پیشرفته، علائم می توانند مبهم و غیر 

اختصاصی باقی بمانند.«
علائم ظریف و قابل توجه که باید مراقب آن ها بود

خستگی مداوم
 کاهش اشتها

پف کردگی دور چشم ها
 خشکی و خارش پوست

 تغییر در تعداد دفعات ادرار
نادیده  اغلب  علائم  این  که  آنجایی  »از  کرد:  اضافه  او 
مهم  بسیار  زودهنگام  تشخیص  و  آگاهی  می شوند،  گرفته 
هستند. در مراحل پیشرفته، علائم شایع تر و قابل مشاهده تر 

می شوند:
کاهش وزن و بی اشتهایی

تورم در مچ پا، پا یا دست ها به دلیل احتباس مایعات
تنگی نفس

خستگی
وجود خون در ادرار

افزایش دفعات ادرار، به ویژه در شب
بی خوابی و مشکلات خواب

خارش پوست
گرفتگی عضلات

حالت تهوع
سردرد

چرا سلامت کلیه ها اهمیت دارد؟
کلیه ها  سلامت  حفظ  اهمیت  بر  تأکید  با  نیشچای  دکتر 
اضافی  مایعات  و  زائد  مواد  دفع  برای  فقط  گفت:»کلیه ها 
بدن کاربرد ندارند؛ بلکه نقش کلیدی در تنظیم فشار خون، 
حفظ تعادل الکترولیت ها و تولید هورمون های حیاتی )مانند 

هورمون محرک تولید گلبول های قرمز( ایفا می کنند.«

دوپینگ مغز با این راهکارها
اثرات  می تواند  روزمره  زندگی  در  کوچک  تغییرات 
داشته  مغز  انعطاف پذیری  و  تمرکز  حافظه،  بر  ماندگاری 

باشد.
دانشگاه  در  اعصاب  و  مغز  استاد  چن،  بایبینگ  دکتر   
را  راز  چند  مغز  سلامت  افزایش  و  بهبود  برای  میشیگان، 
به اشتراک گذاشته است که مردم باید از آنها آگاه باشند. 
روزمره  زندگی  در  کوچک  تغییرات  حتی  است  گفتنی 
می تواند اثرات ماندگاری بر حافظه، تمرکز و انعطاف پذیری 
این  که  چیزهایی  تمام  به  مطلب  این  در  باشد.  داشته  مغز 
آنچه  و  می کند  اجتناب  آنها  از  اعصاب  و  مغز  متخصص 
می توان به جای آنها برای تقویت طبیعی قدرت مغز انجام 

داد، اشاره شده است.
وابستگی بیش از حد به جی پی اس

از جی پی اس خودداری  از حد  بیش  استفاده  از  دکتر چن 
تاکسی  رانندگان  روی  مطالعه  یک  نتایج  چراکه  می کند؛ 
لندن نشان داد مغز آنها، به ویژه هیپوکامپ که برای حافظه 
است.  معمول  از حد  فعال تر  و  بزرگ تر  است،  مهم  بسیار 
پیمایش مداوم و بدون کمک جی پی اس، مغز آنها را مانند 

یک عضله سفت و نیرومند پرورش داده است.
آمبولانس،  رانندگی  مانند  مشاغلی  در  مشابهی  الگوی 
جی پی اس  از  کمتر  که  آمبولانس هایی  راننده  به ویژه 
استفاده می کردند، مشاهده شد. رانندگان آمبولانس به طور 

قابل توجهی خطر ابتلا به آلزایمر کمتری داشتند.
نوشیدنی های انرژی زا

و  شکر  از  سرشار  نوشیدنی های  این  مورد  در  چن  دکتر 
کافئین هشدار می دهد. نتایج تحقیقات نشان می دهد مصرف 
بیش از حد این نوشیدنی ها درحالی که ممکن است حسی 
اختلالات  باعث  کند،  ایجاد  بهره وری  افزایش  مانند  آنی 

خواب، اضطراب و حتی تشنج در موارد شدید می شود.
برخی از نوشیدنی های انرژی زا حاوی تورین و ویتامین های 
گروه B در مقادیری هستند که همیشه تنظیم نمی شوند. این 
اختلال  مواد شیمیایی ممکن است در عملکرد طبیعی مغز 
کنند و در درازمدت  را مختل  ایجاد و چرخه های خواب 

باعث مه ذهنی شوند.
راه حل: پیاده روی سریع در آفتاب، یک لیوان آبلیمو یا حتی 
تجدید  پایدارتری  به طور  را  مغز  می تواند  تنفسی  تمرینات 
بیشتری دارد و هزینه  ماندگار  انرژی طبیعی  کند. همچنین 

عصبی ندارد.
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سلامتاجتماعی پلاسما؛ از اهدای داوطلبانه تا فروش داروها

بیماری هایی که نفس را به چالش می کشند

آیا می خواهید عمر طولانی تری داشته باشید؟

گفت:  ایران  خون  انتقال  سازمان  کیفیت  تضمین  کل  مدیر 
تفاوت  اما  باشند  یکسان  است  ممکن  کامل  و خون  پلاسما 
آن ها در فرآیند اهدا، کاربرد درمانی و نقش استراتژیک در 

تولید داروهای حیاتی، تعیین کننده است.
 در دنیای امروز پزشکی، نه تنها نجات جان بیماران وابسته 
به اهدای خون است، بلکه »پلاسما« به عنوان مایعی طلایی، 
برخلاف  ایفا می کند.  نقشی حیاتی تر و گسترده تر در درمان 
انتقال  بیمار  به  خونی  اجزای  تمامی  آن  در  که  کامل  خون 
داده می شود، پلاسما تنها بخش مایع زردرنگ خون است که 
حاوی پروتئین های مهمی مانند آلبومین، فاکتورهای انعقادی 

و ایمونوگلوبولین ها است.
اهدایی  خون  و  پلاسما  کیفیت  در  ایران  جایگاه  همچنین 
به  رو  روند  و  ارزیابی شده  مطلوب  بسیار  در سطح جهانی 
رشد مصرف فرآورده های پلاسما مشتق، چالش های متعددی 
در  است.  کرده  ایجاد  دارو  تولید  و  پالایش  ظرفیت  در 
پلاسما  از  مشتق  داروهای  تولید  در  شرایطی که خودکفایی 
پالایشگاه های  توسعه  شده،  تبدیل  استراتژیک  اولویت  به 
از  از ظرفیت مراکز خصوصی و حمایت  بهره گیری  داخلی، 
اهداکنندگان داوطلب، کلید رسیدن به این هدف ملی است.

از  بسیاری  پایه  پلاسما  انعقادی،  فاکتورهای  تا  آلبومین  از 
اهدای  رایج،  تصور  برخلاف  و  است  نجات بخش  داروهای 
توجه  با  بلکه  است،  کامل  خون  از  ساده تر  نه تنها  پلاسما 
با فواصل  امکان اهدا  به بدن،  بازگشت سلول های خونی  به 
را  فرآورده  این  ویژگی،  همین  می کند.  فراهم  را  کوتاه تر 
درمان  و  خاص  داروهای  توسعه  برای  بی بدیل  منبعی  به 

بیماری های نادر تبدیل کرده است.
کل  مدیر  واشقانی،  علی  با  مهر  خبرنگار  راستا  همین  در 
داشته  گفتگویی  ایران،  خون  انتقال  سازمان  کیفیت  تضمین 

است.
تفاوت پلاسما و اهدای خون کامل در چیست؟

واشقانی: پلاسمای مورد استفاده در کشور از دو طریق تأمین 
می شود، نخست، پلاسما از خون کامل اهدایی در پایگاه های 
در  بخشی  جداسازی،  از  پس  و  شده  استخراج  خون  انتقال 
بیمارستان ها به صورت درمانی مصرف می شود. بخش مازاد، 
قرار  داروسازی  شرکت های  اختیار  در  اولیه  ماده  عنوان  به 

می گیرد.
به نام »پلاسما آفرزیس« شناخته می شود،  در روش دوم، که 
پلاسمای اهداکننده با کمک دستگاه های خاص از سلول های 
بازگردانده  اهداکننده  بدن  به  سلول ها  و  شده  جدا  خونی 
داروهای  تولید  برای  مستقیم  طور  به  پلاسما  این  می شوند. 
مشتق از پلاسما مورد استفاده قرار می گیرد و عمدتاً توسط 

مراکز خصوصی جمع آوری می شود.
ایران در جمع کشورها، چه وضعیتی دارد؟

از سوی سازمان جهانی  منتشرشده  آمار  اساس  بر  واشقانی: 
بسیار  سطح  در  ایران  در  پلاسما  و  خون  کیفیت  بهداشت، 
بالایی قرار دارد. نظارت دقیق بر سلامت اهداکنندگان پیش 
مورد  کیفی  شاخص های  تمامی  همچنین  اهدا،  از  پس  و 
با  مطابق  استخراج شده،  پلاسمای  تا  می گیرند  قرار  بررسی 

استانداردهای دارویی و درمانی باشد.
نزدیک به ۵۰ درصد از داروهای مورد نیاز کشور از پلاسما 
استفاده  مورد  درمانی  پلاسما  درصد  صد  می شود.  تأمین 
و پلاسمای  تهیه شده  داخلی  منابع  از  نیز  درمانی  مراکز  در 
مازاد به دارو تبدیل می شود. با این حال، افزایش سالانه ۱۰ 
زنجیره  بر  مضاعفی  فشار  فرآورده ها،  این  مصرف  درصدی 

تأمین وارد کرده است.
وضعیت پالایشگاه های داخلی چگونه است؟

چرخه  به  داخلی  پالایشگر  دو  اخیر،  سال های  در  واشقانی: 
این  وجود  با  شده اند.  وارد  دارو  تولید  و  پلاسما  فرآوری 
ناکافی،  ظرفیت  دلیل  به  پلاسما  از  بخشی  هنوز  پیشرفت، 

بدون فرآوری باقی می ماند. 
از پلاسما،  برای تحقق خودکفایی در تولید داروهای مشتق 

توسعه پالایشگاه های داخلی ضروری است.
سازمان جهانی بهداشت نیز بر ضرورت استفاده از پلاسمای 

بومی تأکید کرده است. استفاده از ظرفیت داخلی، علاوه بر 
کاهش ریسک بیماری های عفونی وارداتی، به تضمین امنیت 

دارویی و کاهش هزینه ها منجر می شود.
در حال حاضر، دو داروی کلیدی مشتق از پلاسما – آلبومین 
پالایشگاه های  در   –  )IVIG( وریدی  ایمونوگلوبولین  و 
چهار  جهانی،  سطح  در  اگرچه  می شوند.  تولید  داخلی 
IVIG، فاکتور انعقادی ۸  داروی استراتژیک شامل آلبومین، 
برای  تلاش  در  همچنان  ایران  می شود،  تولید   ۹ فاکتور  و 

راه اندازی تولید داخلی فاکتورهای انعقادی است.
بر اساس اعلام سازمان غذا و دارو، ۲۱ مرکز خصوصی فعال 
آینده ای  تا  که  دارد  در کشور وجود  پلاسما  در جمع آوری 
نزدیک به ۲۵ مرکز افزایش خواهد یافت. همچنین در تمامی 
که  هستند  فعال  خون  انتقال  پایگاه های  کشور،  استان   ۳۱
فرآیند اهدای خون، تهیه پلاسما و توزیع فرآورده های خونی 

را اجرا می کنند.
استفاده درمانی و دارویی از پلاسما به چه شکلی صورت 

می گیرد؟
جمع آوری شده،  پلاسمای  از  درصد   ۲۰ تقریباً  واشقانی: 
از  می گیرد.  قرار  استفاده  مورد  درمانی  مراکز  در  مستقیماً 
روند  داخلی،  پالایشگاه  نخستین  راه اندازی  با   ۱۴۰۰ سال 
حال  در  و  شد  آغاز  پلاسما  از  مشتق  داروهای  بومی سازی 

حاضر، دومین پالایشگاه نیز وارد مدار شده است.
با وجود چالش های تحریمی، تولید پلاسما در ایران طی سال 

۱۴۰۳ به ۲۷۰ هزار لیتر رسید. 
این در حالی است که ظرفیت بالقوه تولید، در صورت رفع 
افزایش  لیتر  از ۳۵۰ هزار  به بیش  موانع لجستیکی، می تواند 
سخت گیرانه  کیفی  الزامات  باید  پلاسماها  این  تمامی  یابد. 
استفاده  به  مجاز  تا  کنند  رعایت  را  بین المللی  پالایشگرهای 

در چرخه تولید دارو باشند.
سلامت اهداکنندگان چگونه ارزیابی می شود؟

دارو،  گیرندگان  ایمنی  و  اهداکنندگان  سلامت  واشقانی: 
اهدا  فرآیند  و  است  خون  انتقال  سازمان  اصلی  اولویت 
نمی شود.  آغاز  داوطلب  کامل شرایط سلامت  بررسی  بدون 
چرخه  وارد  صورتی  در  تنها  خونی  فرآورده های  همچنین، 
را  کیفیت  و  ایمنی  شاخص های  تمامی  که  می شوند  درمان 

پاس کرده باشند.
کشور  در  فروشی  پلاسما  جریان  با  رابطه  در  شما  نظر 

چیست؟
واشقانی: فرآیند اهدای پلاسما در ایران باید کاملًا داوطلبانه، 
انجام شود. وی هشدار داد  انگیزه های مالی  انسانی و بدون 
اصول  با  نه تنها  اهداکنندگان  به  مالی  پرداخت  هرگونه  که 
سلامت  می تواند  بلکه  دارد،  مغایرت  اخلاقی  و  بهداشتی 

فرآورده های خونی و بیماران نیازمند را به خطر بیندازد.
کادر پزشکی در مراکز اهدا باید دقت داشته باشند که ایجاد 

تولید  اهداکنندگان پلاسما، می تواند روند  برای  مالی  انگیزه 
داروهای مشتق از پلاسما را با مخاطره مواجه کند. بر همین 
شرایطی  هیچ  تحت  خون فروشی  و  فروشی  پلاسما  اساس، 
مجاز شمرده  نباید  و  نیست  نظام سلامت کشور  تأیید  مورد 

شود.
هیچ  بدون  و  بیماران  به  کمک  نیت  با  اهداکنندگان  تمام 
انتظار  می کنند.  پلاسما  و  خون  اهدای  به  اقدام  چشم داشتی 
می رود که در مراکز خصوصی نیز این اصل رعایت شده و 

فرآیندها به دور از انگیزه های اقتصادی انجام شوند.
سازمان جهانی بهداشت، اتحادیه اروپا و سایر مراجع علمی 
بین المللی  معتبر  نهادهای  تمام  و  پلاسما  و  خون  حوزه  در 
اهداف  جایگزین  نباید  مالی  انگیزه های  که  دارند  تأکید 

بشردوستانه در فرآیند اهدا شود
غیرقابل  و  کوچک  غیرنقدی  هدیه های  خاص،  موارد  در   
مانند مرخصی کاری  یا مشوق های غیرمستقیم  ارزش گذاری 
این موارد  اما  ارائه هستند؛  قابل  یا معاینات رایگان پزشکی 

نباید منجر به ایجاد انگیزه اقتصادی شوند.
چرا داروهای مشتق از پلاسما رایگان نیستند؟

پشتیبانی  را  کشور  حیاتی  داروهای  تولید  فرآیند  واشقانی: 
نداشته  وجود  مردمی  مشارکت  و  فرآیند  این  اگر  می کند. 
برای  را  بیشتری  بسیار  هزینه های  بود  خواهیم  ناچار  باشد، 
واردات داروهای مشتق از پلاسما بپردازیم، هرچند سازمان 
انتقال خون به دنبال منافع مالی نیست، اما فرآیند جمع آوری، 
هزینه ها  این  دارد.  هزینه هایی  پلاسما  فرآوری  و  نگهداری 
حوزه  در  جهانی  سخت گیرانه  استانداردهای  رعایت  برای 
داروها  تمام شده  قیمت  به  و  است  الزامی  ایمنی  و  کیفیت 

افزوده می شود.
یا  نفع  هیچ  خون  انتقال  سازمان  تصورات،  برخی  برخلاف 
مشتق شده  داروهای  فروش  یا  پلاسما  انتقال  از  مالی  سود 
کیفیت،  ارتقا  احتمالی صرف  درآمدهای  تمام  ندارد.  آن  از 
پلاسمایی  فرآورده های  ایمنی  الزامات  و  زیرساخت ها 
داروهای  و  پلاسما  تأمین  در  خودکفایی  می شود.همچنین 
مشتق از آن، گامی بلند در جهت کاهش وابستگی دارویی، 
جلوگیری از خروج ارز و ارتقا امنیت درمانی کشور است. 
ظرفیت  از  حداکثری  استفاده  با  که  دارند  تأکید  کارشناسان 
پایگاه های انتقال خون و مراکز خصوصی، ایران می تواند به 
یکی از قطب های تولید داروهای مشتق از پلاسما در منطقه 

تبدیل شود. 
پلاسما؛ از اهدای داوطلبانه تا فروش داروها
پلاسما؛ از اهدای داوطلبانه تا فروش داروها

گفت:  ایران  خون  انتقال  سازمان  کیفیت  تضمین  کل  مدیر 
تفاوت  اما  باشند  یکسان  است  ممکن  کامل  و خون  پلاسما 
آن ها در فرآیند اهدا، کاربرد درمانی و نقش استراتژیک در 

تولید داروهای حیاتی، تعیین کننده است.

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: سیگار 
ریه  سرطان  مانند  ریوی  بیماری های  به  ابتلا  عامل  مهم ترین 

است؛ آلودگی هوا نیز در بروز این بیماری ها نقش دارد.
علمی  هیئت  عضو  و  ریه  فوق تخصص  فرخ پور،  محسن   
ریه  بیماری های  اینکه  بیان  با  ایران  پزشکی  علوم  دانشگاه 
دسته،  اولین  افزود:  می شوند،  تقسیم  اصلی  دسته  چهار  به 
مزمن  برونشیت  و  آسم  مانند  هوایی  راه های  بیماری های 
دوم،  دسته  و  هستند  آشنا  آن  با  افراد  از  بسیاری  که  است 
عفونت های  و  ریه  فیبروز  همچون  ریه  بافت  بیماری های 

ریوی را شامل می شود.
وی افزود: سومین گروه، بیماری های پرده اطراف ریه است 
که در مواردی منجر به تجمع مایع در اطراف ریه می شود، 
معروف  ریه«  آوردن  »آب  به  عمومی  به طور  که  پدیده ای 
است. دسته آخر، سرطان های ریه هستند که در میان مردان 
از  نوع سرطان محسوب می شود و همچنین یکی  شایع ترین 
خود  به  را  مرگ ومیر  میزان  بالاترین  که  است  سرطان هایی 

اختصاص داده است.
بیماری های  بروز  در  مختلفی  عوامل  اینکه  بیان  با  فرخ پور 

به ویژه  دخانیات،  مصرف  اما  داد:  ادامه  دارند،  نقش  ریوی 
سیگار، عامل اصلی بروز بسیاری از این بیماری ها از جمله 

بر سلامت  بسزایی  تأثیر  نیز  هوا  آلودگی  است.  ریه  سرطان 
در  تعیین کننده ای  نقش  استنشاقی  هوای  که  چرا  دارد،  ریه 

سلامت این اندام ایفا می کند.

وی درباره سرطان ریه گفت: این بیماری دارای زمینه ژنتیکی 
ثابت شده ای است، به طوری که برخی تغییرات ژنی می توانند 

فرد را مستعد ابتلاء به سرطان ریه کنند.
این فوق تخصص ریه با تاکید بر اینکه موفقیت درمان سرطان 
می شود  داده  تشخیص  آن  در  بیماری  که  مرحله ای  به  ریه 
بسیار  اولیه، درمان می تواند  افزود: در مراحل  بستگی دارد، 
میزان  پیشرفته تر،  مراحل  در  اما  باشد،  امیدبخش  و  مؤثر 

اثرگذاری درمان ها کاهش می یابد.
کرد:  بیان  ریوی  و  قلبی  دردهای  تفاوت  خصوص  در  وی 
که  هستند  سینه  قفسه  ناحیه  در  مهم  ارگان  دو  ریه  و  قلب 
می توانند درد ایجاد کنند و دردهای قلبی معمولًا در سمت 
چپ قفسه سینه ظاهر شده و با فعالیت تشدید می شوند. در 

برخی موارد، این درد به دست چپ انتشار پیدا می کند.
گفتگو  در  ایران  پزشکی  علوم  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
از سوی دیگر، دردهای  اظهار کرد:  رادیو سلامت  برنامه  با 
سرفه  و  کشیدن  نفس  با  معمولًا  ریوی  بیماری های  از  ناشی 
آنها  بدن، شدت  وضعیت  تغییر  با  گاهی  و  می یابند  افزایش 

تغییر می کند.

اجتماعی  نظر  از  که  سالمندانی  می گوید  جدید  مطالعه  یک 
فعال می مانند، احتمال دارد که عمر طولانی تری داشته باشند.

بین  در  اجتماعی  روابط  شده،  منتشر  یافته های  اساس  بر   
سالمندان در مقایسه با سالمندانی که تنها هستند، با خطر کمتر 
مرگ مرتبط است.محققان گفتند که چنین مشارکت اجتماعی 
یا  ورزشی  گروه های  در  شرکت  دیگران،  با  تعامل  شامل 

سرگرمی یا انجام کارهای خیریه می شود.
دانشگاه  استادیار  و  ارشد  محقق  ابوگرون«،  »اشرف  دکتر 
»فعال  بیانیه خبری گفت:  کالیفرنیا - سانفرانسیسکو، در یک 
سبک  انتخاب  یک  از  بیش  چیزی  اجتماعی  نظر  از  ماندن 
زندگی است. این امر ارتباط نزدیکی با پیری سالم تر و طول 
عمر دارد.«برای این مطالعه، محققان نزدیک به ۲۳۰۰ آمریکایی 
۶۰ ساله و بالاتر را که در یک مطالعه مداوم در مورد سلامت 

و بازنشستگی شرکت داشتند، پیگیری کردند.
به عنوان بخشی از این پروژه، شرکت کنندگان پرسشنامه هایی 
فعالیت های  جمله  از  آنها،  زندگی  سبک  که  کردند  پر  را 

اجتماعی شان را نشان می داد.
اجتماعی  مشارکت  آیا  اینکه  اساس  بر  را  سالمندان  محققان 
و  کردند  تقسیم  گروه  سه  به  داشتند،  پایینی  یا  متوسط  بالا، 
سپس تجزیه و تحلیل کردند که آیا اجتماعی بودن آنها تأثیری 

بر سلامت یا طول عمر آنها دارد یا خیر.
نتایج نشان داد که مشارکت اجتماعی بالا و متوسط، هر دو، 
خطر مرگ را به میزان ۴۲ درصد و ۴۷ درصد در مقایسه با 

معاشرت کم، کاهش می دهند.
را  مرگ  خطر  کاهش  اجتماعی،  مشارکت  از  خاصی  انواع 

پیش بینی می کردند، از جمله:

یا  داوطلبانه  کارهای  انجام  با  مرگ  خطر  کاهش  درصد   ۵۱
خیریه.

۲۸ درصد کاهش خطر مرگ در صورت شرکت در باشگاه های 
اجتماعی یا ورزشی.

با  سالمندان  بازی  در صورت  مرگ  خطر  کاهش  درصد   ۱۸
نوه هایشان.

پیری  ماندن،  اجتماعی  می رسد  نظر  به  که  گفتند  محققان 
بیولوژیکی فرد را کند می کند. همچنین باعث افزایش فعالیت 
بدنی در بین سالمندان می شود و به افزایش سلامتی آنها کمک 

می کند.
شرکت  چگونه  که  می کند  تأکید  نتایج  »این  گفت:  ابوگرون 
کمک  مسن تر  افراد  در  بهتر  به سلامت  اجتماعی  زندگی  در 

می کند.«
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هماهنگی گاز و برق؛ نقطه 
اتکای جلوگیری از خاموشی

تحول  بر  تمرکز  با  ایران  پخش  صنعت  کنفرانس  هفتمین 
هدف  با  پایدار،  توسعه  و  انسانی  منابع  لجستیک،  دیجیتال، 
تیرماه   ۲۴ کشور  پخش  صنعت  توسعه  و  هم افزایی  تقویت 

آغاز به کار می کند.
بین المللی  نمایشگاه  و  کنفرانس  دوره  هفتمین  جزئیات 
تیرماه امسال در مرکز  ایران که از ۲۴ تا ۲۷  صنعت پخش 
شد.  خواهد  برگزار  ایران مال  همایش های  و  نمایشگاهی 
ایران،  پخش  صنعت  ملی  انجمن  ارشد  مدیران  حضور  با 
رسانه  اصحاب  و  تجارت  و  معدن  وزارت صنعت،  نماینده 
برگزار و در ادامه جزئیات برنامه ها و اهداف این کنفرانس 

تشریح شد.
صنعت  ملی  انجمن  مدیره  هیئت  رئیس  کارگر،  سهراب 
به  نشست،  ابتدای  در  رویداد،  این  رئیس  و  ایران  پخش 
اظهار  و  پرداخت  ششم  کنفرانس  دستاوردهای  تشریح 

در  درصدی   ۹۶ مندی  رضایت  با  ششم  کنفرانس  داشت: 
قراردادهای  درصدی   ۲۰ رشد  شاهد  که  شد  برگزار  حالی 
بین شرکت ها و زنجیره خدمات دهنده، افزایش ۱۵ درصدی 
شرکت کنندگان  درصدی   ۲۲ رشد  و  زیرساختی  ظرفیت 
شرکت های  گسترده تر  حضور  بودیم.  قبل  دوره  به  نسبت 

زنجیره عرضه کالا نیز از دیگر دستاوردها بود.
تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  همکاری  با  افزود:  وی 
 ،)3PL( دستورالعمل ایجاد شرکت های لجستیک طرف سوم
اجرایی شد و ۲۰ شرکت مجوز دریافت کردند. با این حال، 
به دلیل شرایط خاص کشور، حضور شرکت های خارجی و 

NGOهای منطقه ای به سطح مورد انتظار نرسید.
صنعت  ملی  انجمن  مدیره  هیئت  عضو  مرادی،  محمدرضا 
پخش و رئیس کمیته محتوایی نیز با اشاره به پیچیدگی های 
و  کرد  تشریح  را  کنفرانس  اصلی  محورهای  پخش،  صنعت 

هم افزایی  و  توسعه  امسال،  کنفرانس  اصلی  عنوان  افزود: 
در مسیر تحول است. در عین حال محورهای فرعی شامل 
پرینترهای  اشیا،  اینترنت  مصنوعی،  هوش  دیجیتال،  تحول 

سه بعدی و انرژی های پاک تعیین شده است.
بر  امسال  پنل های  افزود:  تخصصی  پنل های  درباره  وی 
تحول  شامل  و  شده اند  طراحی  صنعت  نیازهای  اساس 
ارتباط  و  تأمین  زنجیره  توزیع،  هوشمندسازی  و  دیجیتال 
منابع  هزینه ها،  بهینه سازی  و  لجستیک  تولیدکنندگان،  با 
مدیریت  و  پایدار  توسعه  بازاریابی،  و  برندینگ  انسانی، 
برگزار  بین المللی  اساتید  حضور  با  پنل ها  این  است.  مالی 

خواهد شد.
آماد  دفتر  مدیرکل  محله ای،  حمید  نشست  این  ادامه  در 
بر  تأکید  با  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت  بازرگانی  و 
سرمایه ای  پخش،  »شرکت های  گفت:  پخش  صنعت  اهمیت 
حد  تا  را  توزیع  مشکلات  که  هستند  کشور  برای  ارزشمند 
زیادی حل کرده اند. در ۱۵ سال گذشته پیشرفت های خوبی 
و  بهتر  سیستم های  به سمت  باید  و  داشته ایم  این حوزه  در 
مناسبی  فرصت  کنفرانس  این  کنیم.  هزینه ها حرکت  کاهش 

برای یافتن راهکارهای جدید است.
و  پخش  صنعت  ملی  انجمن  دبیرکل  شیروانی،  احمد 
 B۲B رویداد  تنها  را  رویداد  این  کنفرانس،  اجرایی  دبیر 
گفت:  و  دانست  دارو  و  غذا  صنعت  ارزش  زنجیره  در 
تا  تولید  و  تأمین  از  را  صنعت  زیست بوم  کنفرانس،  این 
پخش، خرده فروشی و داروخانه ها گرد هم می آورد. حضور 
تقویت  به  نیز  بانک ها  و  نرم افزاری  خودرویی،  شرکت های 

این زنجیره کمک می کند.
انتظار  تهران،  در  رویداد  برگزاری  به  توجه  با  افزود:  وی 
مدیران  بویژه  پخش  صنعت  فعالان  از  گسترده تری  حضور 
دعوت  رسانه ها  از  و  داریم  صنعت  این  در  فعال  میانی 

با پوشش خبری، به مشارکت بیشتر کمک کنند. می کنیم 
پخش  صنعت  زنجیره  هوشمندسازی  درباره  نیز  شیروانی 
 ۲۷۰۰ با  ایران  پخش  صنعت  ملی  انجمن  افزود:  کشور 
مترمربع  میلیون   ۴ و  مستقیم  نیروی  هزار   ۱۲۰ عضو، 
شرکت های  برای  فضایی  امسال  دارد.  کلیدی  نقشی  انبار، 
دانش  از  تا صنعت  شده  فراهم  شتاب دهنده ها  و  دانش بنیان 

بهره مند شود. آن ها 

با  تحقیقات  سازمان  روغنی  دانه های  تحقیقات  بخش  رئیس 
اشاره به اینکه حدود ۹۰ درصد نیاز کشور به روغن خوراکی 
در  تنها  کشاورزان  گفت:  می شود،  تأمین  واردات  طریق  از 
روغنی  دانه های  کشت  سراغ  به  اقتصادی  صرفه  صورت 
تولید  به  واردات  از  باید  یارانه ای  سیاست  بنابراین  می روند، 
داخلی منتقل تا زمینه رشد پایدارو امنیت غذایی کشور فراهم 
روغنی  دانه های  تحقیقات  بخش  رئیس   - غفاری  شود.مهدی 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی - در گفت وگو 
با ایسنا ، درباره وضعیت کشت دانه های روغنی در کشور اظهار 
کرد: در ایران شش گیاه روغنی شامل کلزا، آفتابگردان، سویا، 
بادام زمینی  البته  شده اند.  تعریف  بادام زمینی  و  کاملینا  کنجد، 
کمتر مورد استفاده قرار می گیرد، اما پتانسیل کشت تمامی این 
گیاهان در کشور وجود دارد. در سطح کشور، سطح زیرکشت 
هکتار  هزار   3۰۰ تا   ۲۰۰ بین  متوسط  به طور  اما  است  متغیر 
در سال متغیر بوده است.غفاری با بیان اینکه کم آبی بیشتر بر 
عملکرد دانه های روغنی تأثیر می گذارد تا بر سطح زیرکشت 
به دلیل کمبود  مناطق ممکن است  برخی  داد: در  ادامه  آن ها، 
آب، کشتی صورت نگیرد یا سطح زیرکشت کاهش یابد، اما 
در  است.  واحد سطح  در  عملکرد  کاهش  کم آبی،  اصلی  اثر 
می شویم.وی  خسارت  دچار  عملکرد  نظر  از  بیشتر  ما  نتیجه 
افزود: کشت پاییزه نیازمند وجود رطوبت در فصل پاییز است 
را  کاشت  عملیات  و  کند  آماده  را  زمین  بتواند  کشاورز  تا 
انجام دهد و در صورت نبود بارندگی و وقوع تنش خشکی، 
آمادگی برای کشت از بین می رود و سطح زیرکشت کاهش 
رطوبت  به  نیاز  نیز  بهاره  کشت های  در  همچنین  می یابد. 
اولیه وجود دارد، و اگر در اوایل بهار بارندگی کافی نباشد، 
مستقیم  به طور  و  می شود  مواجه  مشکل  با  زمین  آماده سازی 
کاهش  کم آبی،  اول  اثر  بنابراین  می آید.  پایین  کشت  سطح 
سطح زیرکشت و اثر دوم آن، کاهش عملکرد محصول است.

رئیس بخش تحقیقات دانه های روغنی همچنین به استان های 
استان  گفت:  و  کرد  اشاره  محصولات  این  کشت  در  پیشرو 
به خود  را  روغنی  دانه های  زیرکشت  بیشترین سطح  گلستان 
اختصاص داده است و پس از آن، خوزستان، مازندران، ایلام 
و منطقه مغان در استان اردبیل در رتبه های بعدی قرار دارند.

گیاه گلرنگ در استان های اصفهان، آذربایجان شرقی، زنجان و 

همدان کشت می شود. کنجد نیز در استان های فارس، بوشهر، 
می شود.  کشت  هرمزگان  و  )جیرفت(  کرمان  استان  جنوب 
که  است  روغن  بالای  کیفیت  با  ارزش  با  گیاهان  از  کنجد 
از اراضی کشور کشت می شود و  در حدود ۵۰ هزار هکتار 
در صنایع غذایی و شیرینی پزی کاربرد دارد. کشت آن بیشتر 
کشت  وضعیت  به  همچنین  است.وی  متمرکز  استان  سه  در 
آفتابگردان اشاره کرد و گفت: آفتابگردان روغنی در استان های 
گلستان، خراسان شمالی و سمنان بیشترین سطح کشت را دارد. 
ابتدا گلستان، سپس سمنان و بعد خراسان شمالی در رتبه های 
استان های  در  پراکنده  به صورت  محصول  این  هستند.  بعدی 
دیگر نیز کشت می شود.رئیس بخش تحقیقات دانه های روغنی 
با  ادامه  در  کشاورزی،  ترویج  و  آموزش  تحقیقات،  سازمان 
اشاره به سهم پایین تولید داخلی روغن در کشور گفت: سالیان 
نیاز کشور به روغن  تنها حدود ۱۰ درصد  متمادی است که 
واردات  طریق  از  آن  درصد   ۹۰ و  می شود  تولید  داخل  در 
تأمین می شود. این وضعیت حاصل عوامل متعددی است، اما 
مهم ترین آن ها، اقتصادی بودن یا نبودن تولید دانه های روغنی 
تنها  ما  تولیدکننده کشاورزی در کشور  است.  برای کشاورز 
برای  حالی که  در  می شود،  دیده  روغن  تأمین کننده  عنوان  به 
در  مثال،  به عنوان  می زند.  را  اول  حرف  اقتصادی  صرفه  او، 
مناطق شمالی کشور، کشاورز میان کشت برنج و سویا یکی را 
انتخاب می کند و طبیعتاً اگر درآمد برنج بیشتر باشد، به سراغ 
ترمیمی سویا حدود ۴3 هزار تومان است  قیمت  آن می رود. 
که برای کشاورز انگیزه  کافی ایجاد نمی کند.غفاری همچنین 
این  خرید  قیمت  گفت:  روغنی  آفتابگردان  قیمت  درباره 
محصول از کشاورز بین 3۶ تا ۴3 هزار تومان در هر کیلوگرم 
است و متوسط حدود ۴۰ هزار تومان در نظر گرفته می شود، 
عملکرد  با  مناطقی  در  به ویژه  برای کشاورز  نیز  نرخ  این  اما 
پایین، قانع کننده نیست. در چنین شرایطی، کشاورزان ترجیح 
برنج،  مانند  رقیب  گیاهان  روغنی،  دانه های  جای  به  می دهند 
ذرت یا بادام زمینی کشت کنند.او با اشاره به تأثیر یارانه های 
واردات بر بازار داخلی گفت: در حال حاضر یارانه روغن به 
واردات و با ارز ترجیحی ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی اختصاص 
روغنی  با  باید  داخلی  کشاورز  وضعیتی،  چنین  در  می یابد. 
قیمت گذاری  و  شده  کشور  وارد  ارز  این  با  که  کند  رقابت 

می شود  باعث  روند  این  می گیرد.  انجام  اساس  همین  بر  نیز 
قیمت ها کاهش یابد، در حالی که امکان افزایش قیمت فروش 
که  ندارد، چرا  نیز وجود  تولیدکننده  از  برای حمایت  روغن 
توان خرید مردم محدود است. در نهایت این تولیدکننده است 
انگیزه ای برای ورود به کشت دانه های  که متضرر می شود و 
مطرح  مختلف  محافل  در  بارها  که  راهکاری  ندارد.  روغنی 
که  است  این  کند،  بهبود وضعیت کمک  به  می تواند  و  شده 
یارانه واردات به جای اختصاص به واردکننده، به تولیدکننده 
یا حتی مصرف کننده پرداخت شود تا از تولید داخل حمایت 
با  ادامه  در  شود.غفاری  ایجاد  تولید  افزایش  انگیزه  و  شود 
اشاره به فعالیت های پژوهشی در بخش دانه های روغنی گفت: 
امیدوارکننده ای  اقدامات  موجود،  محدودیت های  وجود  با 
در  نمونه،  به عنوان  است.  انجام  حال  در  تحقیقاتی  حوزه  در 
بخش ارقام بهاره که بیش از ۷۵ درصد اراضی زراعی ایران را 
با درصد روغن  پوشش می دهند، ارقام پرمحصول، زودرس، 
ارقام کاملًا  این  معرفی شده اند.  ایران  اقلیم  با  بالا و سازگار 
در داخل کشور تولید می شوند و به پایداری تولید نیز کمک 
در  آن ها  اولیه  هسته های  و  ارقام  این  داد:  ادامه  می کنند.وی 
داخل کشور اصلاح شده اند و ما هیچ گونه وابستگی به خارج 
نداریم. در صورت بروز مشکلات وارداتی، اطمینان داریم که 
تولید بذر در داخل کشور ادامه خواهد داشت. در زمینه سویا 
نیز تقریباً تمام ارقامی که در ایران کشت می شوند، در داخل 
مؤسسه  توسط  سویا  رقم   ۱۹ تاکنون  شده اند.  تولید  کشور 
قرار  پوشش  نیز تحت  را  مازندران  استان  که  معرفی شده  ما 
داده اند. همچنین شش رقم بسیار سازگار و پرمحصول داریم 
داشته اند.غفاری  بالایی  اصفهان عملکرد  استان  در  به ویژه  که 
تصریح کرد: به عنوان مثال، اگر متوسط عملکرد جهانی گلرنگ 
با وجود  ۸۰۰ کیلوگرم در هکتار باشد، این رقم در اصفهان 
نشان  موضوع  این  است.  رسیده  کیلوگرم   ۱۷۰۰ به  کم آبی، 
می دهد که کشور ما ظرفیت های بالقوه ای برای توسعه کشت 
گیاهان سازگار با اقلیم خود دارد و گلرنگ یکی از گزینه های 
تاکنون ۱۴ رقم  نیز  آفتابگردان  مناسب است. در زمینه  بسیار 
هیبرید سینگل کراس در داخل کشور واریته سازی شده که در 
بسیاری از موارد با نمونه های خارجی رقابت می کنند و حتی 

از نظر عملکرد و سازگاری برتری دارند.

با  دیدار  در  ایران  تجارت  توسعه  سازمان  کل  رئیس  ا 
توسعه  لزوم  بر  تاکید  ونزوئلا ضمن  بازرگانی  وزیر  معاون 
ایران و ونزوئلا از نهایی شدن متن و  همکاری های تجاری 
آینده  روز   ۲ در  کشور  دو  آزاد  تجارت  موافقتنامه  ضمائم 
خبر داد تا پس از نهایی شدن به امضای وزرای دو کشور 

برسد.
محمدعلی دهقان دهنوی در دیدار با جوهان آلوارز، روابط 
ایران و ونزوئلا را تاریخی و دوستانه خواند و افزود: باید 
رشد  را  کشور  دو  بین  تجارت  و  بهره برداری  دوستی ها  از 
سازمان  تلاش های  به  اشاره  با  صمت  وزیر  دهیم.معاون 
تجارت  موافقت نامه   امضای  زمینه  در  ایران  تجارت  توسعه 
این موافقت نامه   ایران و ونزوئلا، یادآور شد: نگاه در  آزاد 
ونزوئلا  صادرات  که  علاقه مندیم  و  است  دوستانه  و  برابر 
و  ایران  می رسد  نظر  به  چراکه  کند  پیدا  افزایش  ایران  به 
و  آمریکا  قاره  در  یکدیگر  تجاری  پایگاه  می توانند  ونزوئلا 
تجارت  توافقنامه  نهایی شدن  گفته وی؛  آسیا شوند.به  قاره 
است  می خواهیم  آنچه  تحقق  اساسی  ارکان  از  یکی  آزاد، 
که  نتیجه ای  برای  کامل  آمادگی  اعلام  برای  مهم  گامی  و 
موافقتنامه  ضمائم  و  متن  شدن  نهایی  هستیم.  آن  دنبال  به 
الزامات حفاظتی  تجارت آزاد دو کشور شامل قواعد مبدا، 
و  شیلات  کشاورزی،  حوزه  کالاهای  لیست  و  بهداشتی  و 
در  نهایی،  تفاهم  از  بعد  است  شده  مقرر  و  است  صنعت 

نهایت این موافقتنامه به امضای وزرای دو کشور برسد.
دهقان دهنوی بین توسعه تجارت و تکمیل زنجیره حمل ونقل 

و لجستیک نسبت ایجاد کرد و افزود: در تجارت و رفت و 
آمدها فرصت های سرمایه گذاری شناسایی می شود؛ بنابراین 
این انتظار می رود که در آینده این روابط به سرمایه گذاری 

مشترک و تولید مشترک منجر و ختم شود.
ایران  به اجرایی شدن موافقتنامه تجارت آزاد  با اشاره  وی 
و اتحادیه اقتصادی اوراسیا، تصریح کرد: هم اکنون تجارت 
است  دلار  میلیارد   ۴ حد  در  اوراسیا  کشورهای  و  ایران 
اتحادیه  با  ایران  تجارت  که  است  این  کوتاه مدت  افق  اما 

نگاه  همین  برسد؛  دلار  میلیارد   ۱۰ به  اوراسیا  اقتصادی 
می تواند در ونزوئلا نیز دیده شود.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران، ونزوئلا را سرشار 
اعزام  افزود:  و  دانست  تجارت  برای  جدید  فرصت های  از 
جمله  از  تجاری  نمایشگاههای  برگزاری  و  تجاری  هیأت 
را  آن  تجارت  توسعه  باهدف  می توان  که  است  اقداماتی 
وزیر  معاون  آلوارز  جوهان  دیدار  این  ادامه  کنیم.در  دنبال 
فعلی  تجارت  حجم  اینکه  بر  تاکید  با  ونزوئلا،  بازرگانی 
تجاری  توافق  افزود:  نیست،  آنها  روابط  بازتاب  کشور  دو 
ایران و  بازرگانان  باید تجار و  از آن  بعد  گام اول است و 
به  منجر  تجاری  اقلام  تبادل  و  نزدیک  یکدیگر  به  ونزوئلا 
و  همایش  برگزاری  همچنین  شود؛  کشور  دو  تجاری  رشد 
نمایشگاه های تجاری مشترک ابزاری برای تحقق این هدف 

خواهد بود.
معرفی  خارجی  سرمایه گذاری  جذب  آماده  را  ونزوئلا  وی 
ونزوئلا، فرصت سرمایه گذاری در  منابع غنی  کرد و گفت: 
بخش های مختلف را فراهم کرده است و ایران می تواند در 

پروژههای زیادی در این کشور حضور موثر داشته باشد.
برگزار  سازنده  و  مثبت  فضایی  در  نشست  است،  گفتنی 
و  شناسایی  برای  رایزنی ها  کردند  توافق  طرف  دو  و  شد 
ادامه  مشترک  و همکاری های  اقتصادی  پیگیری فرصت های 

کند. پیدا 

نقش کلیدی صنعت پخش در اقتصاد، محور رویداد هفتم

وابستگی ۹۰ درصدی روغن به واردات
تولیدکننده انگیزه ای برای کشت دانه های روغنی ندارد

ایران و ونزوئلا موافقتنامه تجارت آزاد امضا می کنند

کارشناسان اقتصادی بررسی کردند؛

آثار منفی نرخ بهره بانکی بالا
 بر بازار سرمایه و تولید

بانکی  بهره  نرخ  تداوم  معتقدند  سرمایه  بازار  کارشناسان 
بالا به رکود تورمی و کاهش تولید منجر خواهد شد.

اثرات کاهش  بررسی  بازار سرمایه در نشست  کارشناس 
نرخ بهره بر رشد شاخص های بازار سهام که عصر سه شنبه 
کرد:  اظهار  شد،  انجام  مالی  نمایشگاه صنعت  حاشیه  در 
شورای عالی بورس به جای اینکه هدایت گر و سیاستگذار 
باید  که  نهادهاست  دیگر  تاثیر  بیشتر حودش تحت  باشد 

این روند با اصلاح قوانین تغییر کند.
این  در  نیز  سرمایه  بازار  فعال  مقدم،  صادقی  محمدرضا 
نشست گفت: در سلسله مراتب ساختار بازار سرمایه تمام 
وظایف شورای عالی بورس باید به هیات مدیره سازمان 
به  هم  نهادها  سایر  در  موضوع  این  و  شود  داده  بورس 

همین شکل به صورت نزولی ادامه یابد.
افزایش  از  ناشی  سرمایه  بازار  فعلی  روند  افزود:  وی 
چاره ای  دولت  جدید  شرایط  در  زیرا  است  بهره  نرخ 
جز افزایش نرخ بهره ندارد؛ دولت گذشته دنبال این بود 
رکود  از  جلوگیری  برای  و  کاهش  را  نقدینگی  رشد  که 

اقتصادی، نرخ بهره بانکی را افزایش دهد.
تا  شد  سبب  بانک ها  ترازنامه  کنترل  گفت:  مقدم  صادقی 
تأمین نقدینگی بنگاه ها با چالش مواجه شود از سوی دیگر 

وقتی پول کم باشد، هزینه تمام شده آن افزایش می یابد.
از  انرژی گفت: یکی  تولید  مالی  تامین  وی در خصوص 
کارهایی که می شود برای رفع ناترازی انرژی انجام داد، 
نقدینگی  کمبود  جبران  برای  که  همانطور  که  است  این 
تامین  کمبود  جبران  برای  می شود،  منتشر  اوراق  بانکها 
اوراق  نیروگاهی،  بخش  به  وام دهی  برای  بانکها  سرمایه 
سوی  از  بدهی  اوراق  خرید  اینکه  ضمن  شود  منتشر 

بانک ها جزو ترازنامه آنها حساب نمی شود.
تورم  کاهش  نرخ  شد:  یادآور  سرمایه  بازار  کارشناس 
درصد   ۲۰ تا  بین المللی  توافق های  وقوع  صورت  در 
نشود، کاهش  کنترل  تورم  اگر  هدف گذاری می شود ولی 

نرخ بهره بانکی امکان پذیر نیست.
نیز در این نشست  میثم فدایی مدیرعامل سابق فرابورس 
بیان کرد: صندوق های درآمد ثابت از محل خریدوفروش 
اوراق خزانه 3۶ درصد سود می دهند این در حالی است 
که نرخ اسناد خزانه انتظار می رفت تا 3۱ درصد افزایش 

یابد، ولی این اتفاق نیفتاد.
وی ادامه داد: در سال های گذشته در کشور هدف گذاری 
کنترل  باشد  شرکت ها  درآمد  افزایش  اینکه  جای  به 
برای  تلاش  جای  به  هم  کشور  در  است  بوده  هزینه ها 
هدف گذاری  تورم  کنترل  اقتصادی،  رشد  به  دست یابی 
نتیجه این شد که نه تنها تورم کنترل نشد  اما  شده است 
بلکه بر سایر شاخص های اقتصادی هم اثر منفی گذاشت 

و نرخ بهره را افزایش داد.
نیز  امسال  نامگذاری  به  انقلاب  رهبر  نگاه  داد:  ادامه  وی 
همین موضوع بود که به جای سیاست گذاری برای کنترل 
اقتصادی  رشد  تا  شود  تولید  برای  سرمایه گذاری  تورم، 

افزایش یابد.
برای  تقاضا  رشد  سمت  از  یا  تورم  گفت:  فدایی 
کامودیتی هاست یا از سمت کاهش تولید؛ علت تورم در 
تورم  عامل  تولید  کاهش  که  است  دوم  گزینه  ما  کشور 
و  تولید  شدید  کاهش  امسال  فولادی ها  مثلا  است.  بوده 

عرضه در بورس کالا داشته اند.
تولید  رشد  سمت  به  اینکه  جای  به  داد:  ادامه  فدایی 
برویم، سدی برای رشد تورم گذاشتیم به اسم نرخ بهره؛ 
با افزایش نرخ بهره، سایز تولید را کوچک تر کردیم؛ چرا 
اوراق  ۱۲ همت  انتشار  فارس مجوز  هلدینگ خلیج  باید 

تامین مالی تولید بگیرد که رقم بسیار کمی است؟
از  ناشی  بیشتر  کشور  فعلی  تورم  کرد:  خاطرنشان  وی 
کمبود کالاست نه کمبود تقاضا که بخواهیم با کنترل نرخ 
بحث  داد:  ادامه  نیز  بگیریم.فرهانیان  را  تورم  بهره جلوی 
پیگیری  باید  که  است  مهمی  موضوع  هم  مالی  انضباط 
به شکل  نمی توانیم  بود؛  مهم  آن  اجرای  نحوه  اما  می شد 
بلندمدت در هیچ جای دنیا روی نرخ بهره بالا باقی بمانیم 
نتیجه این اقدام در کشور ما رکود تورمی بوده است.وی 
یاد آور شد: باتوجه به اینکه سمت تقاضا و کنترل هزینه ها 
کاهش  که  نداشته  کافی  رشد  دستمزدها  و  شده  پیگیری 
قدرت خرید را در پی داشته، سبب وقوع رکود شده که 
باید برای نرخ بهره بالا در  با تورم همراه بوده است لذا 
باید  کرد:  تصریح  کرد.وی  جامعی  فکر  آینده  سال های 
در خصوص تامین مالی تولید از منابع بانکی ارزان قیمت 
تدابیری اندیشید در زمینه سرمایه گذاری خارجی هم نیاز 
به تزریق ۲۰۰ میلیارد دلار داریم که این رقم بعید است 

به این سرعت تامین شود.

پس از هفت سال بلاتکلیفی؛ شاخ غول مرکز 
مبادلات تجاری ایران و ترکیه شکست

مرکز  اینکه  بیان  با  ماکو  تجاری  آزاد  منطقه  مدیرعامل   
در  سو(  ساری  )بازارچه  ترکیه  و  ایران  تجاری  مبادلات 
از هفت  این مرکز پس  برداری است، گفت:  بهره  آستانه 
ایده  شرایط  یک  در  و  آینده  روز   ۲۰ تا  بلاتکلیفی  سال 
کرد:  اظهار  گروسی  می رسد.حسین  برداری  بهره  به  آل 
سال  هفت  از  پس  ترکیه  و  ایران  تجاری  مبادلات  مرکز 
و  رها  دوگانگی  مدیریت  یک  از  بالاخره  بلاتکلیفی 
مدیریت آن به صورت کامل به سازمان منطقه آزاد ماکو 
واگذار شد و تا ۲۰ روز آینده بهره برداری خواهد رسید.

تجاری  مرکز  این  در  زیرساخت های لازم  داد:  ادامه  وی 
به صورت رسمی  تعاونی ها  با شکل گیری  ایجاد شده و 
آزاد  منطقه  سازمان  کرد.مدیرعامل  خواهد  کار  به  آغاز 
ماکو با بیان اینکه ۴۰ هزار مرز نشین منطقه از راه اندازی 
این مرکز تجاری بهره مند خواهند شد، افزود: این مرکز 
مرز  معیشتی  وضعیت  بهبودی  در  بسزایی  نقش  تجاری 
تجاری  آزاد  منطقه  افزود:  داشت.گروسی  خواهد  نشینان 
مناطق  موفق ترین  و  جوان ترین  از  یکی  عنوان  به  ماکو 
استان  اقتصادی  توسعه  برای  بزرگ  فرصتی  کشور،  آزاد 
حمایت  می آید.وی  شمار  به  ملی  فرا  حتی  و  کشور  و 
مشکلات  حل  و  پیگیری  در  آذربایجان غربی  استاندار 
بسیار  را  ترکیه  و  ایران  تجاری  مبادلات  مرکز  به  مربوط 
اثرگذار دانست و خاطر نشان کرد: اتحاد و همدلی ایجاد 

شده در مدیریت استان باید ادامه و تقویت یابد.

از کشورها  بسیاری  انرژی  منابع  در زمان هایی که کمبود 
و  همکاری  ساخته،  روبرو  طولانی  خاموشی های  با  را 
برنامه ریزی مشترک میان صنعت گاز و برق ایران توانسته 

است از وقوع بحران  مشابه جلوگیری کند.
و  انرژی  برنامه ریزی  ارشد  کارشناس  خاکی  مهدی 
تحلیلگر بازار برق، در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: »اگر 
امروز شبکه برق ایران کمتر دستخوش خاموشی ناگهانی و 
گسترده می شود، این موفقیت محصول هم افزایی دقیق دو 
صنعت راهبردی گاز و برق است. حضور دائم نمایندگان 
این دو حوزه در جلسات هماهنگی کشوری موجب شده 

اقدامات مقابله با بحران، به موقع و مؤثر اجرا شود.«
بار  »هر  می افزاید:  اخیر  سال های  تجربه  به  اشاره  با  او 
که سرمای بی سابقه یا خشکسالی، مصرف گاز خانگی یا 
کاهش ظرفیت نیروگاه های برق آبی را بالا برده، کارگروه 
سناریوهای  شبیه سازی  با  نیرو  و  نفت  وزارت  مشترک 
مختلف و اولویت بندی خوراک نیروگاه ها، مانع از سقوط 
بومی  مدیریتی  مدل  این  است.  شده  برق  شبکه  گسترده 
توجه  مورد  نیز  منطقه  کشورهای  برخی  سوی  از  امروز 

قرار گرفته.«
می دهد:  توضیح  فعلی  معماری  چالش های  درباره  خاکی 
»افزایش جمعیت و گسترش صنایع بزرگ، بار شبکه برق 
را سال به سال بالا می برد و طبیعتاً نیاز به گاز را نیز افزایش 
بخش  پرمصرف  رشد  چون  محدودیت هایی  اما  می دهد. 
انتقال گاز، و وابستگی  خانگی، فرسودگی برخی خطوط 
باعث  جنوبی  پارس  مثل  خاص  میادین  به  حد  از  بیش 
پیچیدگی  این  شود.  ملی  مسئله  یک  منابع  مدیریت  شده 
در زمستان های سرد یا تابستان های گرم به اوج می رسد.«

»مدیریت  را  برق  بزرگ ترین دستاورد صنعت گاز و  وی 
برخی  »در  می کند:  اضافه  و  می داند  همزمان«  ریسک 
کاهش  همسایه  کشورهای  از  برق  واردات  که  سال ها 
است،  انتظار  حد  از  کمتر  سدها  آبی  ذخیره  یا  می یابد 
مدیریت  و  نیروگاه ها  تعمیرات  زمان  تغییر  با  مهندسان 
تزریق گاز به خطوط ویژه، توانسته اند چرخه تولید پایدار 

برق را برقرار نگه دارند.«
موفقیت  این  »ادامه  می افزاید:  آینده  درباره  خاکی 
برق،  و  گاز  انتقال  تجهیزات  همزمان  نوسازی  نیازمند 
آموزش  و  مصرف،  مدیریت  جدید  فناوری های  ورود 
در  ویژه  سرمایه گذاری  است.  متخصص  انسانی  نیروی 
و  فشار  تقویت  ایستگاه های  توسعه  لوله،  خطوط  پایش 
آینده  الزامات  از  نیروگاه ها  بار  مدیریت  هوشمندسازی 

خواهد بود.«
وی همچنین به نقش »فرهنگ سازی« اشاره می کند: »بدون 
تغییر نگرش مصرف کنندگان نهایی موفقیت دائمی نخواهد 
تعرفه ای  ساختار  و  اطلاع رسانی  آموزش،  با  باید  بود. 
اوج  زمان  در  مصرف  کاهش  به  را  خانواده ها  هوشمند، 

تشویق کرد تا سوخت کافی به نیروگاه ها برسد.«
اخیر  سال های  موفق  »تجربه  می کند:  خاطرنشان  خاکی 
متوقف  را  بحران  دومینوی  عملیاتی  اتحاد  داد،  نشان 
می کند. مادامی که سیاست گذار نقش میان بخشی را جدی 
بداند،  راهبردی  سرمایه  را  فعلی  دستاوردهای  و  بگیرد 
و  برق  شبکه  تاب آوری  برای  روشن  افق های  به  می توان 

آرامش انرژی کشور امیدوار بود.«

اتابک:

 بازارهای از دست رفته فرش را 
بازپس می گیریم

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: صادرات فرش را با 
معاهده های بین المللی و تسهیلاتی که در نظر گرفته ایم، 

احیا می کنیم.
 سید محمد اتابک در خصوص برنامه های وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای حمایت از صنعت فرش اظهار کرد: 
بلکه  ملی  از هویت  نه تنها بخشی  اینکه فرش  به  با توجه 
حال  عین  در  و  می شود  محسوب  ایرانی  هنر  از  جلوه ای 
می تواند به عنوان پشتوانه ای مؤثر برای تولید کشور ایفای 
نقش کند، احیای مرکز ملی فرش ایران را در دستور کار 

قرار دادیم که این اقدام نیز انجام شده است.
عمده  اقلام  از  گذشته  در  فرش  اینکه  به  اشاره  با  وی 
با  که  است  این  ما  تلاش  افزود:  بوده،  کشور  صادراتی 
برنامه ریزی های صورت گرفته در حوزه فرش و همکاری 
این  خصوصی،  بخش  فعالان  و  اصلی  بافندگان  با  مؤثر 
نقش  دوباره  و  بازگردد  خود  پیشین  جایگاه  به  صنعت 

کلیدی خود را در اقتصاد ایفا کند.
البته  کرد:  تصریح  ملی  رسانه  با  گفتگو  ادامه  در  اتابک 
داده ایم  دست  از  را  فرش  بین المللی  بازارهای  از  بخشی 
آنجا که  از  اما  است،  ما روشن  برای  کاملًا  این مسئله  و 
اهمیت  حائز  ایرانی  هنر  و  هویت  اشتغال،  منظر  از  فرش 
است، باید تمام توان خود را برای احیای آن به کار ببریم. 
چارچوب  در  را  فرش  صادرات  بتوانیم  هرچقدر 
کنیم،  فعال  دوباره  کشور  تجاری  و  ارزی  سیاست های 

قطعاً این مسیر هموارتر خواهد شد.
در سال های  امیدواریم  امیدواری کرد:  ابراز  وزیر صمت 
حجم  و  شود  فرش  صنعت  به  بیشتری  توجه  پیش رِو 
افزایش  داخلی  تجار  و  بازرگانان  تلاش  با  فعلی  تولید 
یابد و صادرات آن با سهولت بیشتری انجام گیرد؛ به ویژه 
امضا  به  که  جدیدی  بین المللی  معاهده های  به  توجه  با 

رسیده است.
به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  اتابک 
برنامه های صادراتی ویژه در حوزه فرش، خاطرنشان کرد: 
با چالش هایی  فرش  عمومی  تحریم ها، صادرات  زمان  از 
مواجه شد، اما در حال حاضر بخشی از صادرات همچنان 
ارزی،  سیاست های  برخی  به دلیل  هرچند  دارد؛  ادامه 
ندارد و بخشی  این حجم وجود  اندازه گیری دقیق  امکان 
از فرش ها از مسیرهای غیررسمی از کشور خارج می شود.

از  بهره مندی  با  خصوصی  بخش  امیدواریم  گفت:  وی 
مشارکت  گرفته ایم،  نظر  در  بافندگان  برای  که  تسهیلاتی 
تولید و صادرات  و  باشند  داشته  این صنعت  در  بیشتری 
انجام  باید  دولت  سوی  از  آنچه  دهند.  افزایش  را  فرش 
تجاری  سیاست های  تقویت  و  اصلاح  بر  تمرکز  شود، 

است. 
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استان هااستان ها
موجران بی مهار، مستاجران بی پناه؛ 

روایت یک شهر در بحران اجاره
 در حالی که بازار اجاره مسکن در همدان هر روز بی قاعده تر 
می شود، مستاجران گرفتار فشار افزایش بی ضابطه قیمت ها 
و بی عملی نهادهای نظارتی، روزگار پر اضطراب و ناامیدی 

را تجربه می کنند.
در سال های اخیر، بازار اجاره مسکن در همدان به بحرانی 
جدی بدل شده، بحرانی که هر روز شتاب بیشتری به خود 
می گیرد و زندگی اقشار متوسط و کم درآمد را گرفتار تنگنا 

و نگرانی کرده است.
جهش کم سابقه اجاره بها در سطح شهر و مناطق حاشیه ای، 
حتی  یا  سخت  انتخاب های  دوراهی  در  را  مستأجران 
ناظر،  نهادهای  بن بست های معیشتی قرار داده و بی تفاوتی 

این معضل را عمیق تر و زخم خورده تر کرده است.
مستأجران قربانی سکوت دستگاه های نظارتی

طی یک دهه گذشته، موجران به علت نبود نظارت کافی و 
مشخص نبودن سقف قانونی برای اجاره بها، هر ساله بدون 

هیچ محدودیتی افزایش نرخ اجاره را اعمال می کنند.
در  صاحبخانه ها  که  می دهد  نشان  میدانی  گزارش های 
سال  به  نسبت  را  خود  منازل  اجاره  شهر  مناطق  بسیاری 

گذشته تا ۵۰ و گاه حتی ۱۰۰ درصد بالا برده اند.
رشد  تورمی،  فشارهای  کنار  در  که  است  حالی  در  این 
درآمد اقشار مختلف همگام با قیمت اجاره نبوده و شکاف 
میان درآمد مخارج، مستأجران را هر چه بیشتر به لبه پرتگاه 

برده است.
نهاد مشخصی  یا  ارگان  هیچ  تقریباً  است  بررسی ها حاکی 
ندارد.  همدان  در  مسکن  اجاره  بازار  بر  لازم  نظارت 
حتی  و  اتحادیه ها  املاک،  مشاوران  کمیسیون های 
دارند و  قیمت ها  تعیین  در  اجرایی  نه قدرت  شهرداری ها، 

نه الزام قانونی برای کنترل وضعیت موجود.
این آشفتگی ساختاری، موجران را در موقعیت کاملًا آزاد 
قرار داده و همین آزادی عمل، عامل اصلی این افزایش های 

افسارگسیخته بوده است.
اجاره نشینان، گروگان شرایط غیرقابل پیش بینی

درآمد  از  توجهی  قابل  بخش  امروزه،  آنکه  دردناک  نکته 
مستأجران تنها صرف تأمین هزینه اجاره می شود؛ به طوری که 
مطابق بررسی های میدانی، در بسیاری از پرونده ها بیش از 
۸۰ درصد درآمد یک خانوار صرف پرداخت اجاره مسکن 
می شود و تنها بخش ناچیزی برای سایر هزینه های زندگی 

باقی می ماند.
در  معمولی  و  متوسط  واحدهای  برای  حتی  اجاره،  تأمین 
و  شده  بدل  بزرگ  چالشی  به  همدان،  عادی  محله های 
بسیاری از خانواده ها مجبور شده اند به مناطق حاشیه ای یا 

شهرهای اقماری کوچ کنند.
تنها خانوارهای جوان  نه  اجاره بها  بی رویه در  افزایش های 
و کم درآمد را تحت فشار قرار داده، بلکه حتی تعدادی از 
سالخورده ها و بازنشسته ها نیز ناخواسته با کابوس تخلیه و 

جابه جایی روبه رو هستند.
پیدا کردن منزل  بالای اسباب کشی و شرایط دشوار  هزینه 
جدید که قیمت و ودیعه های آن سر به فلک کشیده، فشار 

مضاعفی بر مستأجران وارد کرده است.
نبود امنیت روانی و اجتماعی در سایه خانه به دوشی

آشفتگی بازار اجاره در همدان نه تنها بعُد اقتصادی، بلکه 
تأثیر  نیز تحت  را  زندگی ساکنان  روانی  و  اجتماعی  ابعاد 
قرار داده است. خانواده هایی که دائماً نگران تمدید قرارداد 
و شرایط طاقت فرسا هستند، فرصت برنامه ریزی برای آینده 
و پس انداز طولانی مدت را از دست می دهند. فرزندان این 
خانواده ها مجبور به تعویض مدارس، قطع ارتباط با دوستان 

و عدم ثبات اجتماعی می شوند.
بسیاری از مستأجران می گویند خانه به خانه شدن، هر سال 
تغییر محل زندگی و بار بی امان استرس تخلیه، به مهم ترین 
تأثیر  مسکن  بی ثباتی  است.  شده  بدل  زندگی شان  دغدغه 
مستقیمی بر کیفیت زندگی، تحصیل کودکان و حتی سلامت 
روانی افراد دارد و موجب پایین آمدن کیفیت کلی زندگی 

در شهر می شود.
بروز پدیده های آسیب زا و افزایش حاشیه نشینی

اجاره های  پرداخت  در  مردم  ناتوانی  و  شرایط  این  تداوم 
سرسام آور، باعث شکل گیری پدیده هایی همچون هم خانگی 
چند خانوار در یک منزل، سکونت در واحدهای بی کیفیت و 
ناامن، یا حتی بازگشت برخی خانواده ها به خانه های قدیمی 

و ویران شده اطراف شهر شده است.
افزایش  به  منجر  می تواند  بسادگی  نابسامان  وضعیت  این 
احساس  کاهش  و  شهر  هویت  افت  اجتماعی،  آسیب های 

امنیت میان شهروندان گردد.
مستأجران چشم انتظار مداخله مؤثر دولت و نهادها

تا  رسانه ها،  و  کارشناسان  هشدارهای  علی رغم  متأسفانه 
به امروز اقدامی جدی و عملی از سوی متولیان مسکن و 
مسئولان شهری برای کنترل آشفتگی بازار اجاره در همدان 

صورت نگرفته است.
سیاست های مقطعی و وعده های کنترل نرخ اجاره، هیچ یک 
بازار  باشند و عملًا  بر زخم مستأجران  نتوانسته اند مرهمی 
ادامه  کار خود  به  بی ثباتی  و  بی برنامگی  فضای  در  اجاره 
و  دولت  از  مستأجران  مشترک  درخواست  می دهد.امروز 
مجلس آن است که با نظارت، قانون گذاری کارآمد و تعیین 
سقف افزایش اجاره، ثبات و انصاف را به بازار بازگردانند و 
اجازه ندهند بخش عمده جامعه به ناچار قربانی زیاده خواهی 

یا بی قانونی شوند.
تسهیلات ودیعه در مراکز استان ها به ۲۱۰ میلیون تومان 

رسید
استان همدان  مجید صالحی امیر، مدیرکل راه و شهرسازی 
در گفتگو با خبرنگار مهر در تشریح آخرین اقدامات دولت 
ودیعه  تسهیلات  کرد:  اظهار  مستأجران،  از  حمایت  برای 
این  و  داشته  توجهی  قابل  رشد  جاری  سال  در  مسکن 
یافته  افزایش  اقتصادی،  جدید  شرایط  با  مطابق  حمایت ها 
است.وی افزود: در مراکز استان ها، رقم تسهیلات ودیعه به 
۲۱۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرده که هدف آن، کاستن 
از فشار هزینه های اجاره برای خانواده هاست.مدیرکل راه و 
شهرسازی استان همدان خاطرنشان کرد: همچنین در سایر 
شهرهای کشور، این تسهیلات به ۱۴۰ میلیون تومان رسیده 
افزایش  از  جلوگیری  با هدف  داد:  ادامه  است.صالحی امیر 
و  جوانان  مسکن  تأمین  به  کمک  و  روستاییان  مهاجرت 
این  برای  مسکن  ودیعه  تسهیلات  روستاها،  در  خانواده ها 
مناطق به ۵۵ میلیون تومان تعیین شده که با سود ۲۳ درصد 

و بازپرداخت پنج ساله پرداخت می شود.

دل باختگان تار و پود؛ روایتی از 
رنج های خاموش قالیبافان تبریز

بازار فروش  نبود  اولیه،  قالیبافان، گرانی مواد  بیمه   حذف 
و عدم توجه مسئولان از مهم ترین چالش هایی است که 
به آن اشاره دارند و خواستار توجه دولت  تبریزی  قالیبان 

و مجلس هستند.
 صدای شانه، همچون ضرباهنگی پنهان، در فضای ساکت 
اتاق می پیچد. رج ها، یکی یکی بالا می آیند و نقشه، آرام آرام 
جان می گیرد. در اینجا زمان با گره ها اندازه گیری می شود. 
بافنده، بی آنکه لب بگشاید، حرف می زند؛ نه با زبان، بلکه با 
دستانش، با چشمان خسته اش، با خم کمر و سکوت ممتدی 

که در آن، زندگی را در تار و پود فرش می ریزد.
حافظه  فرش،  است.  زیرانداز  یک  از  بیشتر  چیزی  قالی، 
یک قوم است؛ حکایت گر فرهنگ و هنر و صبوری. بافتن 
برابر  در  ماندن  ساکت  یعنی  آوردن،  تاب  یعنی  قالی  یک 
دردهایی که گفته نمی شوند. وقتی دست ها هر روز هزاران 
گره می زنند، درد مفاصل، ضعف چشم، سوزش انگشتان و 
کمر درد، دیگر بخشی از هویت بافنده می شوند. اما بافنده ها 
هنوز می بافند، چون به فرش ایمان دارند. چون زندگی شان 

در همین رج ها خلاصه شده است.
و  منظم  چله کشی های  از  می شود؛  آغاز  نخ  از  چیز  همه 
منسجم که دار قالی را مهیا می کند برای آغاز یک داستان. 
بافندگان تبریزی در خانه ها و کارگاه های ساده و بی آلایش 
هر روز صبح دار را می بندند و نخستین گره را با دعایی در 
دل و امیدی در چشم می زنند. انگشتانی که زخم خورده اند، 
چشمانی که در تار و روشن روزها به نقش خیره می شوند، 
از ساعت ها نشستن، دیگر توان برخاستن  بدنی که پس  و 
ندارد. اما بافنده برای حفظ میراث، برای زنده نگه داشتن نام 

تبریز بر تار و پود قالی های جهان برخاسته است.
عزت  نیست؛  صنعت  یک  تنها  مردمان  این  برای  فرش، 
است، نان است، هویت است. در هر گره، بخشی از تاریخ 
ساله  هزار  فرهنگ  یک  از  نفسی  نقش،  هر  در  و  خوابیده 
دمیده می شود. فرش تبریز، نه فقط کالایی برای فروش، که 

آینه ای از جانِ بافندگان است.
چالش های سنگین بر دوش هنر قالیبافی

بارها  قالیبافان  بیمه  اخیر،  نیست: طی سال های  که  بیمه ای 
از  بافندگان  از  بسیاری  اجرایی مواجه شده و  با مشکلات 
پوشش بیمه خارج شده اند. زنانی که عمر خود را پای دار 
درمان  هزینه های  برابر  در  بی پناه  امروز  گذاشته اند،  قالی 
و  حقوق  حداقل  از  که  کارگری  مانده اند.  سالخوردگی  و 
امکانات برخوردار نیست، حالا حتی بیمه هم ندارد تا در 
وضعیت  به  بی توجهی  باشد.  داشته  آرامش  پیری  روزهای 
درمانی، از کار افتادگی و حتی بازنشستگی این افراد، زنگ 

خطری برای آینده فرش کشور است.
مواد اولیه؛ غولی در برابر دار: بافندگان فرش تبریز به شدت 
از گرانی بی سابقه مواد اولیه گلایه دارند. نخ های مرغوب 
ابریشمی، چله های باکیفیت، رنگ های گیاهی و ابزار بافت، 
اغلب  توان  از  که  می شوند  عرضه  قیمت هایی  با  حالا 
فرش  کیفیت  کاهش  آن،  نتیجه  که  است  خارج  بافندگان 
و گسسته شدن پیوند نسل جدید با این هنر است در این 
کند  قیمت  فدای  را  کیفیت  است  یا مجبور  بافنده  شرایط، 
یا ناگزیر از رها کردن دار و خاموش کردن چراغ کارگاه 

می شود.
زمانی  که  تبریز  فرش  خریدار:  بدون  فرش  بازار؛  فقدان 
زینت بخش خانه های ایرانی و اروپایی بود، حالا در انبارها 
خاک می خورد. بازار داخلی به واسطه گرانی و بی توجهی 
روزبه روز کوچک تر می شود.  فرش،  از  استفاده  فرهنگ  به 
بازار خارجی نیز به دلیل تحریم ها، نبود تبلیغات بین المللی 
رونق  باید  که  آن چنان  دیگر  از صادرات،  عدم حمایت  و 
ندارد. در چنین وضعیتی، هیچ انگیزه ای برای تداوم تولید 

باقی نمی ماند.
در حالی که بارها از اهمیت فرش دستباف در سخنرانی ها 
جز  چیزی  می شود،  دیده  عمل  در  آن چه  اما  شده،  گفته 
بی توجهی نیست. بافنده ها بارها صدایشان را بلند کرده اند، 
اما به جای حمایت، یا نادیده گرفته شده اند یا با بروکراسی 
اداری مواجه شده اند که نفس هنر را گرفته است. وعده ها 
فرش  میان،  این  در  و  ناچیز؛  دستاوردها  اما  بوده،  فراوان 

تبریز دارد آرام آرام محو می شود.
بافندگان  از  یکی  سراغ  به  مشکلات،  این  بهتر  درک  برای 
نام  به  ساله  پنجاه وهفت  مردی  می رویم؛  تبریز  تجربه  با 
قربانعلی رضازاده که از کودکی در کنار مادرش به دار قالی 
خو گرفته و اکنون، با نیم قرن تجربه، هنوز پای دار می نشیند.

او با نگاهی که در آن هم افتخار دیده می شود و هم اندوه، 
ما را به کنج خلوت گاه قالیبافی اش می برد. در فضایی که 
تنها با نور کمرنگی از پنجره روشن است، دار قالی، همچون 

پیرمردی ایستاده، گواه سال ها خاطره و تلاش است.
را  بافتن  مادرش  همراه  به  یازده سالگی  از  که  می گوید  او 
آموخته و از همان زمان، قالی بخشی از جانش شده است. با 
آهی کوتاه ادامه می دهد: زمانی فرش تبریز برایمان شرافت 
می آورد، اما امروز دیگر کسی حتی سراغی از آن نمی گیرد.

رضازاده می گوید: بزرگ ترین درد امروز بافندگان، قطع بیمه 
قالیبافان است.او توضیح می دهد که خود او تا همین پارسال 
تحت پوشش بیمه بوده اما ناگهان از لیست حذف شده، به 
این دلیل که سهمیه بیمه در استان تکمیل شده است. این 
با تحمل رنج،  در حالی است که او سال ها در سکوت و 
چرخ یکی از صنایع سنتی کشور را چرخانده است.او در 
ادامه می افزاید: گرانی نخ، چله و مواد اولیه باعث شده که 
بسیاری از بافندگان دست از کار بکشند. قیمت نخ رنگی 
است  حالی  در  این  و  برابر شده  سه  سال  دو  از  کمتر  در 
حسرت  با  است.او  نکرده  تغییری  فرش  فروش  قیمت  که 
دارند  توقع  چطور  است،  گران  اولیه  مواد  وقتی  می گوید: 
فرش ارزان بافته شود؟این بافنده با سابقه همچنین در ادامه 
خاطرنشان می کند: نبود بازار برای فروش فرش باعث شده 
که بسیاری از فرش ها در خانه ها بمانند. پیش تر تجار ترک 
و اروپایی به تبریز می آمدند و سفارش می دادند، اما اکنون 
ندیده ایم.به  مشتری خارجی هم  مدت هاست که حتی یک 
می دهند  ترجیح  قیمت،  به  توجه  با  هم  ایرانی ها  او،  گفته 
با  که  هنری  آرام  نابودی  یعنی  این  بخرند.  ماشینی  فرش 
دست و دل بافته می شود.رضازاده با اندوه ادامه می دهد: در 
میان تمام وعده ها، هیچ کس پای دار قالی نیامده تا از حال 
گذرانده،  زدن  گره  با  را  تمام عمرش  که  بافنده ای  روز  و 
بپرسد. روز به روز تعداد بافنده ها کمتر می شوند و جوانان، 
اما  هست،  درد  وقتی  ندارند.  گرفتن  یاد  به  رغبتی  دیگر 

درمانی نیست، امید هم کم رنگ می شود.

تبدیل آذربایجان غربی به کارگاه راه سازی؛اجرای۲۵۰ کیلومتر راه و بزرگراه

ماهی  تن  هزار   ۲۳ سالانه  تولید  با  بویراحمد  و  کهگیلویه 
سردآبی، یکی از قطب های پرورش آبزیان کشور است که به 
علت نبود گمرک تخصصی، صادرات شیلات این استان به نام 
دارای  بویراحمد  و  کهگیلویه  می شود  انجام  دیگر  استان های 
آب و چشمه های خروشان ظرفیت مناسبی برای پرورش مزارع 

پرورش ماهیان سردآبی، گرم آبی و خاویاری دارد.
در  سردآبی  ماهیان  پرورش  مزارع  تعداد  اخیر  سال  چند  در 
 ۲۷۱ به  که  طوری  به  یافته،  افزایش  بویراحمد  و  کهگیلویه 
مزرعه رسیده است اما نبود زنجیره تولید باعث خام فروشی 
ورود  امکان  ظرفیت ها  این  است.با وجود  این محصول شده 
به بازار صادراتی کشورهای منطقه و حتی اروپایی را فراهم 
کرده است اما نکته قابل تأمل این است که در میان محصولات 

صادراتی استان خبری از محصولات آبزی نیست.
این  زنجیره  صورتیکه  در  استان  شیلات  کارشناسان  گفته  به 
محصول در کهگیلویه و بویراحمد ایجاد شود، صنعت شیلات 
کهگیلویه و بویراحمد می تواند یکی از سریع ترین مسیر توسعه 

صادرات به بازارهای جهانی باشد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد در گفت 
و گو با خبرنگار مهر با اشاره به فعال بودن بیش از ۲۷۱ مزرعه 
پرورش ماهی در سطح این استان گفت: سالانه ۲۳ هزار تن 
تولید سالانه ماهیان سردآبی بوده که میزان سرمایه در گردش 

شیلات استان نیز ۵۰ هزار میلیارد ریال برآورد شده است.

تولید  نبود زنجیره  دلیل  به  داد:  ادامه  پور  سید علی معتمدی 
و صادرات، ۵ هزار و ۲۰۰ تن محصول شیلاتی این استان به 
نام استان اصفهان به کشورهای حاشیه خلیج فارس، امارات، 
از جمله روسیه صادر  ارمنستان و ترکمنستان و  عمان، قطر، 
خاویاری  و  آلا  قزل  ماهیان  صادرات  داد:  ادامه  می شود.وی 

حدود ۵۰۰ هزار دلار برای کشور ارز آوری دارد.
ساماندهی  برای  صادرات  مدیریت  شرکت های  ایجاد 

بازارهای هدف در استان
بویراحمد  و  کهگیلویه  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
به ارزش ۲۷  اینکه در سال گذشته ۲۷۳ تن کالا  بیان  با  هم 
میلیون دلار به کشورهای هدف صادر شده است، گفت: این 
و  پودر  بهداشتی،  و  آرایشی  محصولات  شامل  محصولات 

عصاره شیرین بیان، سیمان و موکت بوده است.
با  بویراحمد  و  کهگیلویه  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
بیان اینکه برنامه هایی برای توسعه بازارهای اوراسیا در دست 
افزود:  صادرات  توسعه  برنامه های  در خصوص  داریم.  اجرا 
۳۰۰ واحد تولیدی فعال در حوزه آبزیان و ماهیان داریم که 
لذا  باشند  داشته  صادرات  افزایش  در  مهمی  نقش  می توانند 
ایجاد شرکت های مدیریت صادرات برای ساماندهی بازارهای 

هدف در دستور کار قرار دارد.
کهگیلویه و بویراحمد جایگاه مناسبی در صادرات شیلات 

ندارد

در  مارگون  و  دنا  بویراحمد،  شهرستان های  مردم  نماینده 
مجلس شورای اسلامی هم با انتقاد از وضعیت صادرات این 
استان گفت: به رغم اینکه کهگیلویه وبویراحمد سومین استان 
تولید کننده ماهیان سردآبی است اما جایگاه مناسبی در آمار 
صادرات نداریم و محصولات تولیدی این استان به نام سایر 

استان ها صادر می شود.
اندازی زنجیره تولید در حوزه  با تاکید بر راه  محمد بهرامی 
در  مؤثرتری  حضور  مناسب،  تدبیر  با  باید  افزود:  شیلات 
بازارهای صادراتی داشته باشیم، چرا که این امر هم به ارزش 
افزوده محصولات کمک کرده و هم درآمدزایی قابل توجهی 

برای استان به همراه خواهد داشت.
وی با بیان اینکه زنجیره تولید و صادرات به عنوان اولین پایانه 
صادراتی در حال تکمیل است، تصریح کرد: این دستاوردها 
باید در گزارش ها منعکس شود تا مردم از اقدامات انجام شده 

مطلع شوند.
معاون وزیر صمت و معین استان های کهگیلویه و بویراحمد 
چهارمحال و بختیاری به موضوع گواهی مبدأ صادراتی اشاره 

کرد
سید داود موسوی افزود: متأسفانه در برخی موارد، صادرات به 
نام استان دیگری ثبت می شود، به عنوان مثال، ۲۲ میلیون دلار 
بویراحمد  و  کهگیلویه  استان  سهم  اما  شده،  انجام  صادرات 
نبود گمرک های  امر،  این  دلیل  است که  مبدأ صفر  عنوان  به 

تخصصی و زیرساخت های لازم در این استان است.
وی تأکید کرد: باید زیرساخت های گمرکی را تقویت کنیم تا 
صادرات به نام استان مبدأ ثبت شود، در حال حاضر، برخی 
از  ناچارند  تخصصی،  آزمایش های  به  نیاز  دلیل  به  کالاها 
گمرک استان های دیگر ترخیص شوند که این مسئله نیازمند 

بازنگری است.
ایجاد زیرساخت های صادراتی در استان

استاندار کهگیلویه و بویراحمد هم با اشاره به ضعف عملکرد 
استان در صادرات غیرنفتی با بیان اینکه در این حوزه موفق 
برنامه ریزی  موانع،  دقیق  بررسی  با  باید  نکردیم، گفت:  عمل 

عملیاتی برای رفع مشکلات داشته باشیم.
موضوع  در  تولید  زنجیره  اینکه  به  اشاره  با  رحمانی  یداله 
صادراتی،  پایانه  ایجاد  افزود:  باشد،  توجه  مورد  صادرات 
از  موفق  استان های  از  الگوبرداری  و  گمرکی  فرآیند  تسهیل 
بخش  در  ویژه  به  استان  صادرات  توسعه  راهکارهای  جمله 

شیلات است.

 

با اجرای طرح های راهسازی،ایمن سازی مسیر تردد زائران 
اربعین حسینی و اجرای ۲۵۰ کیلومتر راه و بزرگراه شاهراه 
ارتباطی ایران به اروپا به کارگاه راهسازی تبدیل شده است.

خارجی  کشور  سه  با  مرزی  هم  دلیل  به  غربی  آذربایجان   
عراق، جمهوری آذربایجان و ترکیه به عنوان شاهراه ارتباطی 
ایران به بازارهای جهانی و اروپایی است ویژگی ها مسئولان 
می تواند با برنامه ریزی دقیق و اصولی بهره کافی را از آن 

ببرند.
آذربایجان  واردات  و  صادرات  حجم  بیشترین  اختصاص 
بین  ابعاد  تمامی  از  بی شمار  مشترکات  ترکیه،  به  غربی 
صادرات  و  واردات  انجام  ترکیه،  و  ایران  مرزی  استان های 
کالاها از طریق مرزهای آذربایجان غربی، جای شکی برای 
ایجاد توسعه و تقویت راه های مواصلاتی در شهرهای مرزی 
نمی گذارد موضوعی که سال های گذشته چندان مورد توجه 

قرار نگرفته است.
مساحت  مربع  کیلومتر  هزار   ۳۷ از  بیش  با  غربی  آذربایجان 
بر  علاوه  و  دارد  قرار  کشور  غرب  شمال  الیه  منتهی  در 
داشتن ظرفیت های مختلف، پتانسیل ویژه ای در حوزه مرز و 
تجارت دارد، فاصله حدود هفت ساعته با ترابوزان و ساحل 
دریای سیاه و مسافت حدود ۱۲ ساعته از مرز سرو تا مرسین 
کیلومتری   ۶۰۰ فاصله حدود  مدیترانه و همچنین  در ساحل 
مرز  هم  همچنین  و  گرجستان  تفلیس  و  باتومی  شهرهای  با 
بودن با استان اربیل شمال عراق و نیز جمهوری خودمختار 
نخجوان از جمله مهمترین مزیت های آذربایجان غربی است 

است.
می تواند  غربی  آذربایجان  که  می دهد  نشان  موارد  همین 
و  وارداتی  صادراتی،  کامیون های  تردد  برای  مسیر  بهترین 
باید قرار گرفتن در مسیر ۹۰ درصد  باشد، هرچند  ترانزیتی 

کریدورهای بین المللی را نیز به آن اضافه کرد.
کنار  در  آذربایجان غربی  در  آزادراه  نبود  به  توجه  با 
مواصلاتی  راه های  و  بزرگراه ها  در  عدیده  مشکلات  وجود 
اجرای  برای  سرمایه گذاران  حضور  لازمه  شهرستان ها، 
پروژه هایی که بتواند دغدغه های این حوزه را برطرف کند، 

به شدت احساس می شود.
راه ها  ساخت  حوزه  در  اساسی  تحول  با  اخیر  ماه های  در 
بر  مشتمل  پروژه ها  این  مهمترین  که  ارتباطی  محورهای  و 
و  تعریض  جمله  من  مرزی  پایانه های  به  منتهی  محورهای 
آزاد،  منطقه  گیت  ورودی  تا  ایواوغلی  کردن  خطه  چهار 
بزرگراهی  کریدور  پیرانشهر،   - نقده  رازی،   - قطور  خوی، 
میاندو  مهاباد -  بهسازی محورهای  تعریض و  غرب کشور، 
آب، شاهین دژ - تکاب و در حوزه راهداری شامل آسفالت 
روکش  و  ترمیم  خیز،  حادثه  نقاط  رفع  روستایی،  راه های 

شده  تبدیل  راهسازی  کارگاه  به  استان  این  است  آسفالت 
است.

در  غربی  آذربایجان  در  بزرگراه  و  راه  کیلومتر   ۲۵۰
دست اجراست

حال  در  گفت:  آذربایجان غربی  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
محورهای  در  بزرگراهی  و  راه  پروژه  کیلومتر   ۲۵۰ حاضر 
توسعه محورهای مواصلاتی در  با هدف  استان  این  مختلف 

دست اجراست.
در خصوص  مهر  خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  آرامون  پیمان 
تا  داریم  سعی  کرد:  اظهار  استان،  راهسازی  طرح های 
ارتباطی  مسیرهای  از  کیلومتر   ۷۰ امسال  کاری  فصل  پایان 
آماده  را  اجراست  دست  در  آنها  در  راهسازی  طرح  که  را 

بهره برداری کنیم.
وی با بیان اینکه افرایش ایمنی و توسعه محورهای ارتباطی و 
سهولت دسترسی عموم مردم از اولویت طرح های راهسازی 
بین  این  در  گفت:  است،  آذربایجان غربی  محورهای  در 
تردد  محل  که  تمرچین  مرزی  پایانه  به  منتهی  محورهای 
تا  اولویت توسعه قرار دارد  اربعین حسینی است در  زائران 

ایمنی مسیر تضمین و توسعه یابد.
پروژه های  شبانه روزی  فعال سازی  ما  تاکید  افزود:  آرامون 
محورهای  توسعه  و  عمران  عملیات  تا  است  راهسازی 
زمان  کوتاه ترین  در  و  وقفه  بدون  آذربایجان غربی  ارتباطی 

ممکن اجرایی گردد.
از  یکی  تمرچین   - نقده   - تاکید کرد: محور حیدرآباد  وی 
نقش  که  است  غربی  آذربایجان  در  ارتباطی  مهم  مسیرهای 
این  و  دارد  تجارت  تسهیل  و  منطقه ای  توسعه  در  کلیدی 
می بخشند،  بهبود  را  جاده ها  کیفیت  و  ایمنی  نه تنها  پروژه ها 

بلکه فرصت های اقتصادی و تجاری را نیز تقویت می کنند.
پیشرفت ۵۵ دصدی قطعه دوم محور نقده-پیرانشهر

دوم  قطعه  گفت:  آذربایجان غربی  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
تا  و  شروع   ۱۰ کیلومتر  از  که  نیز  نقده-پیرانشهر  بزرگراه 
کیلومتر ۳۳.۵ ادامه دارد، پیشرفت فیزیکی ۵۵ درصدی دارد.

 ۲۳.۵ قطعه  این  اجرایی  عملیات  طول  اینکه  بیان  با  آرامون 
کیلومتر است، اظهار کرد: در حال حاضر بیش از ۹ کیلومتر 
زیربار  و  شده  آسفالت  نقده-پیرانشهر  محور  دوم  قطعه  از 

ترافیک رفته است.
پایان  تا  گفت:  آذربایجان غربی  شهرسازی  و  راه  کل  مدیر 
شهریور سال جاری حدود ۷.۵ کیلومتر دیگر از محور نقده-

پیرانشهر آسفالت شده و زیربار ترافیک می رود.
وی با بیان اینکه سه هزار میلیارد ریال اعتبار برای اتمام این 
قطعه پیش بینی شده است، گفت: با توجه به اینکه این محور 
تردد  محل  و  تمرچین  مرزی  پایانه  به  منتهی  مسیرهای  از 
اولویت  در  محور  این  توسعه  است  حسینی  اربعین  زائران 

قرار دارد.
آرامون اظهار: اجرای طرح بزرگراه نقده- پیرانشهر با هدف 
اهالی  تردد  و سهولت  مسیر  این  در  تردد حمل ونقل  تسهیل 
منطقه انجام می گیرد تا شاهد کاهش بروز تصادفات و تلفات 

جاده ای باشیم.
ایمن  کرد:  اضافه  آذربایجان غربی  و شهرسازی  راه  مدیرکل 
ابنیه های  احداث  محل  و  رفته  ترافیک  زیربار  محور  سازی 
فنی قطعه نخست محور نقده- پیرانشهر باید تا یک ماه آینده 

اجرایی شود.
نیمه  پایان  تا  نقده   - حیدرآباد  محور  از  بهره برداری 

نخست امسال
اینکه  بیان  با  آذربایجان غربی  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
حال  در  نقده   - حیدرآباد  محور  دوم  باند  اجرایی  عملیات 
به  امسال  نخست  نیمه  پایان  تا  طرح  این  و  است  انجام 
بهره برداری کامل می رسد، افزود: طول کل محور ۲۰ کیلومتر 
بهره برداری  به  گذشته  سالیان  طی  آن  کیلومتر   ۱۴ که  بوده 

رسیده است.
وی با اشاره به اینکه یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای 
این طرح پیش بینی شده است، ادامه داد: ۶ کیلومتر از محور 
حیدرآباد - نقده در دست اجرای عملیات راهسازی بوده که 

۵۰ درصد آن به اتمام رسیده است.
طرح  باقی  گفت:  آذربایجان غربی  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
شاهد  تا  می رسد  اتمام  به  جاری  سال  ماه  شهریور  پایان  تا 

بهره برداری کامل از محور حیدرآباد - نقده باشیم.
ارتباطی  مسیر  یک  عنوان  به  محور  این  کرد:  تاکید  آرامون 
تسهیل  را  خارجی  و  داخلی  بازارهای  به  دسترسی  مهم، 
می کند و موجب رشد تجارت و صادرات محصولات محلی 

می شود.
و  سفر  زمان  کاهش  باعث  مسیر  این  توسعه  افزود:  وی 
هزینه های حمل ونقل برای صنایع و کشاورزان منطقه می شود 
همچنین  و  می کند  کمک  اقتصادی  بهره وری  افزایش  به  که 
به  حسینی  اربعین  زائران  تردد  برای  مهم  مسیرهای  از  یکی 

شمار می رود.
اجرای قطار سریع السیر ارومیه - تبریز

به توسعه زیرساخت های  اشاره  با  آذربایجان غربی  استاندار 
حمل و نقل در استان افزود: هم اکنون استان در شاخص های 
راه وضعیت مناسبی ندارد؛ به ویژه آنکه آزاد راه در استان 
زمینه  در  گسترده ای  تلاش های  حال،  این  با  ندارد،  وجود 

راه سازی آغاز شده است.
رضا رحمانی با تاکید بر اینکه توسعه زیرساخت های استان 
با جدیت و به صورت مستمر در حال پیگیری است، گفت: از 
۱۵۰۰ کیلومتر کریدور شمال - جنوب کشور ۵۷۰ کیلومتر 

آن در این استان واقع شده و در دست اجرا است.
وی با اشاره به اینکه مقرر شده است دو هزار میلیارد تومان 
اعتبار مورد نیاز برای اتمام این طرح تأمین شده و پیش بینی 
دفاع  هفته  تا  کریدور  این  از  کیلومتر   ۳۰ الی   ۲۰ می شود 
پایان سال جاری  تا  این طرح  امسال و بخش عمده  مقدس 

به اتمام برسد.
گفت:  تبریز،   - ارومیه  اتوبان  اجرای  به  اشاره  با  رحمانی 
در  راه آهن  مسیرهای  توسعه  به  مربوط  مطالعات  همچنین، 
شده  آغاز  تبریز   - ارومیه  سریع السیر  قطار  جمله  از  استان، 

است.
وی با اشاره به اینکه قرار گرفتن بزرگترین پایانه مرز زمینی 
کنار  در  رسمی  مرز   ۹ اکنون  هم  افزود:  بازرگان،  در  ایران 
بازارچه های مرزی در این استان فعال است و همه رویه های 
اجرایی  استان  این  در  جا  یک  صورت  به  کشور  تجاری 
می شود.رحمانی با بیان اینکه آذربایجان غربی در زمینه هایی 
چون تجارت مرزی، ترانزیت، گردشگری، معادن، کشاورزی 
برخوردار  توسعه  برای  فراوانی  پتانسیل های  از  لجستیک  و 
است، افزود: آذربایجان غربی می تواند نقش مؤثری در تحقق 
برنامه های اقتصادی کشور و همکاری های منطقه ای ایفا کند.

نبود گمرک تخصصی در کهگیلویه و بویراحمد حلقه گمشده صادرات ماهیان سردآبی
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پدیده کشتی آزاد ایران در بن بست؛ 
تغییر تابعیت بدون رضایت نامه؟

آرمات:

مقابل برزیل دست و پا بسته  نیستیم
 پیاتزا روند تیم را تغییر داد

برای  فوتبال  فدراسیون  که  است  معتقد  فوتبال  کارشناس 
ریزی  برنامه  باید   ۲۰۲۶ جهانی  جام  در  ملی  تیم  حضور 

دقیقی داشته باشد.
کره  برابر  دیدار  در  ملی  تیم  عملکرد  بررسی  به  چینی  علی 
باشگاه  روزهای  این  نامشخص  وضعیت  همچنین  و  شمالی 
استقلال پرداخت. چینی در ابتدا درباره دیدار تیم ملی برابر 
کره شمالی اظهار داشت: اصولًا تیم هایی که چیزی برای از 
دست دادن ندارند، تمام توان خود را به کار می گیرند تا مقابل 
تیم های مدعی صعود خودی نشان دهند. تیم کره شمالی هم 
نظم  توانست  حتی  و  شد  حاضر  ما  مقابل  انگیزه  همین  با 

تاکتیکی تیم ما را در برخی دقایق به هم بزند.
قلعه نویی تمایل به پوست اندازی در تیم ملی دارد

بازیکنان کلیدی  اینکه تعدادی از  به  با توجه  ادامه داد:  وی 
در  و…  قایدی  مهدی  زاده،  قلی  علی  آزمون،  سردار  مانند 
از  برخی  به  شد  مجبور  او  نبودند،  قلعه نویی  امیر  اختیار 

بازیکنان جوان میدان بدهد.
 بازیکنانی مثل هاشم نژاد، آریا یوسفی و محمدمهدی محبی 
نشان دهنده  این  اما  نداشتند،  ملی  سطح  در  زیادی  تجربه 
این  هرچند  است.  تیم  پوست اندازی  به  قلعه نویی  تمایل 
اما  کند،  ایجاد  اختلال  تیمی  روند  در  می تواند  تغییرات 

آینده نگری خوبی پشت آن وجود دارد.

کارشناس فوتبال افزود: تیم کره شمالی بازی بسیار خشن و 
نیز یکی از بازیکنانش اخراج  پرفشار ارائه داد و در نهایت 
داد،  انجام  قلعه نویی  که  تعویض هایی  با  آن،  از  پس  شد. 
به  برنامه  با  بگیرد و  به دست  را  بازی  توانست ضرب آهنگ 
گل برسیم. مهم تر اینکه اجازه ندادیم تیم کره شمالی دوباره 
تمرکز خود را به دست آورد و در نهایت با پیروزی سه بر 
محمدجواد  داشتیم.  جهانی  جام  به  مقتدرانه ای  صعود  صفر 
آینده  از  نشانه هایی  و  داشت  خوبی  عملکرد  هم  حسین نژاد 

روشن بازیکنان جوان را در تیم ملی دیدیم.
جهانی  جام  در  حضور  برای  باید  فوتبال  فدراسیون 

برنامه ریزی کند
چینی درباره آینده تیم ملی و انتقاداتی که به سبک بازی تیم 
وارد شده، گفت: فدراسیون فوتبال باید از حالا تا آغاز جام 
جهانی یک برنامه ریزی دقیق، منسجم و بلندمدت با سرمربی 

تیم ملی و باشگاه ها داشته باشد. 
می تواند  بالا  کیفیت  با  دوستانه  بازی های  و  منظم  اردوهای 
با  بازی  کند.  فراهم  ایده آل  ترکیب  انتخاب  برای  را  شرایط 
ایران  که  باشد، چرا  نمی تواند ملاک خوبی  آسیایی  تیم های 
تیم های  با  که  داریم  نیاز  آسیاست.  اصلی  قدرت های  جزو 
نقاط  تا  کنیم  بازی  جنوبی  آمریکای  یا  اروپایی  بزرگ 
نسل  و  فعلی  بازیکنان  این  با  بشناسیم.  بهتر  را  ضعف مان 

جوان آینده دار، صعود از مرحله گروهی در جام جهانی دور 
از دسترس نیست.

استقلال نیاز به تصمیم فوری دارد
از قهرمانی در  تیم پس  این  به وضعیت  استقلال  پیشکسوت 
در  به تازگی  استقلال  کرد:  تصریح  و  پرداخت  حذفی  جام 
روزی  چند  که  بود  طبیعی  و  شد  قهرمان  حذفی  جام  فینال 
مشخص  متأسفانه  اما  باشد،  لازم  استراحت  برای  زمان 
انتخاب  سرمربی  هنوز  که  آمده  به وجود  شرایطی  نیست چه 
تکلیف  تعیین  هم  خروجی ها  و  نشده  جذب  بازیکن  نشده، 
نشده اند. واقعاً زمان زیادی از دست رفته و فقط چهار یا پنج 
بازیکنان  و  مشخص  سرمربی  تکلیف  تا  داریم  فرصت  روز 

موردنظر جذب شوند.
همیشه  استقلال  اخیر  سال  چند  این  متأسفانه  داد:  ادامه  او 
بازیکن  اما  داشته  سرمربی  یا  بوده؛  مواجه  مشکلات  این  با 
نداشته یا بالعکس. اما امسال نه سرمربی داریم و نه بازیکن 
جذب شده است. من از مسئولان محترم، به ویژه از هلدینگ 
نظری جویباری  و علی  تاجرنیا  استقلال، علی  باشگاه  مالک 
مدیرعامل باشگاه خواهش می کنم هرچه سریع تر تصمیم گیری 
کنند. هواداران نگران هستند و ما پیشکسوتان هم همین طور. 
استقلال باید فصل آینده در سه جام لیگ برتر، جام حذفی و 
لیگ قهرمانان آسیا ۲ با حریفان خود رقابت کند؛ بدون مربی 

و بازیکن باکیفیت نمی توان وارد این رقابت ها شد.
اکنون زمان تغییر مدیرعامل و هیئت مدیره نیست

در  مدیریتی  تغییرات  به  مربوط  زمزمه های  درباره  چینی 
از  اخیر  سال های  در  استقلال  »متأسفانه  گفت:  نیز  استقلال 
است. من  را خورده  بیشترین ضربه  مدیریتی  تغییرات  ناحیه 
نگاه  که  بیرون  از  اما  نمی شوم،  مدیریتی  کلان  مسائل  وارد 
می کنم، تغییرات متعدد تمرکز مجموعه را به هم ریخته است. 
مدیره  هیئت  بار  دو  کرد،  تغییر  سرمربی  بار   ۷ گذشته  سال 

عوض شد و مدیرعامل هم جابه جا شد. د
نفر  یک  است  سال  پنج  سنتی،  رقیب  تیم  در  که  حالی  ر 
مدیریت می کند و ثبات دارد. به نظر من، الان زمان مناسبی 
انجام  تغییری  بود  قرار  اگر  نیست.  مدیریتی  تغییرات  برای 
شود، باید پیش از پایان فصل این اتفاق می افتاد. بهتر است 
به مدیریت فعلی فرصت بدهیم تا برنامه ریزی کند و تیم را 
ببندد. بازیکنان هم در این فضای بی ثباتی تمرکز خود را از 

دست می دهند.
این  از  زودتر  هرچه  استقلال  امیدوارم  گفت:  پایان  در  وی 
درست،  تصمیم گیری های  با  بتواند  و  بیاید  بیرون  بلاتکلیفی 

فصل آینده در قامت یک مدعی قدرتمند ظاهر شود.

تمایل قلعه نویی به پوست اندازی در تیم ملی؛ باید با برنامه بود

عضو تیم ملی فوتسال زنان با اشاره به اینکه دلایل فنی باعث 
خط خوردنش از تیم ملی نشده است گفت: سفارش یکی از 
بازیکنان باعث شد از لیست اعزام خط بخورم و جام ملت ها 

را از دست بدهم.
ایران که طی سال های گذشته همواره  زنان  فوتسال  ملی  تیم 

با  یکی از قدرت های مسلم آسیا به شمار می رفت امسال 
وارد  پررنگ  حواشی  و  درون تیمی  چالش های  از  ترکیبی 
مسابقات جام ملت های آسیا شد. رویدادی که برخلاف دو 
دوره گذشته برای ملی پوشان ایرانی با طعم تلخ ناکامی به 
پایان رسید. تیمی که با دو عنوان قهرمانی در کارنامه اش 
هم از نظر اعتبار فنی و هم توقعات عمومی یکی از مدعیان 
سوم  جایگاه  به  نهایت  در  بود  چین  در  رقابت ها  اصلی 
بماند.در آستانه  باز  افتخار گذشته  از تکرار  تا  بسنده کرد 
این مسابقات شرایط اردویی تیم ملی به هیچ عنوان مطلوب 
نبود. نداشتن بازی های تدارکاتی کافی و اخبارهای ضد و 
همگی دست  فنی  کادر  برکناری  احتمال  مورد  در  نقیض 
به دست هم داد تا تیمی که با امید قهرمانی به چین اعزام 
شد نتواند نمایش مقتدرانه ای ارائه دهد. اما چیزی که بیش 
به خود جلب  از همه توجه رسانه ها و جامعه فوتسال را 

کرد فهرست نهایی بازیکنان اعزامی و حذف بحث برانگیز برخی 
که  بود. خط خوردن هایی  ملی  تیم  شناخته شده  از چهره های 
از همان ابتدا با شائبه دخالت های غیرفنی فشارهای بیرونی و 
سفارش افراد خاص به کادر فنی همراه شد و بعدها با اظهارات 
این  به خود گرفت.در رأس  بازیکنان رنگ واقعیت  از  برخی 
حواشی فروزان سلیمانی سرمربی وقت تیم ملی قرار داشت. 
سلیمانی که در دوره قبل عملکرد نسبتاً قابل قبولی از خود به 
جا گذاشته بود این بار نه تنها نتوانست تیم را به سکوی اول 
برساند بلکه در مدیریت درون تیمی و حفظ انسجام ملی پوشان 
هم موفق عمل نکرد. شرایطی که پس از بازگشت تیم از چین 
انتقادات فراوانی را از سوی کارشناسان، اهالی رسانه و حتی 
برخی پیشکسوتان فوتبال و فوتسال زنان به دنبال داشت. نهایتاً 
فدراسیون فوتبال تصمیم گرفت به همکاری با فروزان سلیمانی 
پایان دهد و در تصمیمی قابل توجه بار دیگر شهرزاد مظفر را 
که پیش از این قهرمانی آسیا را با تیم ایران تجربه کرده بود 
به نوعی  تیم ملی معرفی کرد.انتصاب مظفر  به عنوان سرمربی 
بازگشت به ریشه های موفقیت فوتسال زنان ایران بود. مربی ای 
که با تفکرات حرفه ای ساختار تیم ملی را طی سال های گذشته 
متحول کرده بود و حالا امیدها برای بازسازی تیمی باانگیزه، 
منسجم و آماده برای رقابت های بین المللی را زنده کرده است. 
تیم مظفر حضور در نخستین دوره  مهم ترین هدف پیش روی 
به  پاییز ۱۴۰۴  که  رویدادی  است.  زنان  فوتسال  جهانی  جام 
با کسب  ایران  ملی  تیم  و  برگزار خواهد شد  فیلیپین  میزبانی 
رتبه سوم آسیا جواز حضور در آن را کسب کرده است. اتفاقی 
که علی رغم ناکامی در دفاع از عنوان قهرمانی می تواند نقطه 
مسائل  حال  این  باشد.با  ایران  زنان  فوتسال  تاریخ  در  عطفی 

فنی تنها بخشی از چالش های تیم ملی است. بازگرداندن اعتماد 
بازیکنانی که با بی مهری یا تصمیمات مبهم از تیم کنار گذاشته 
شدند، ترمیم روحیه تیمی و فراهم کردن زیرساخت های لازم 
برای حضور پرقدرت در جام جهانی همگی نیازمند برنامه ریزی 
دقیق و حمایت های مداوم فدراسیون و باشگاه هاست. فوتسال 

زنان ایران حالا در موقعیتی حساس قرار دارد؛ نه در قله گذشته 
و نه در مسیر شکست، بلکه در آستانه فصلی تازه با مربی ای 
شناخته شده و انگیزه هایی تازه.در این میان صحبت با بازیکنانی 
که هم در دل افتخارات پیشین بودند و هم با تلخی حذف های 
اخیر روبه رو شدند می تواند تصویر روشن تری از آن چه در تیم 
ارائه کند. مهسا  آینده رخ دهد  باید در  ملی گذشته و آن چه 
کمالی یکی از همین چهره هاست؛ بازیکنی که هفت سال از عمر 
ورزشی اش را در تیم ملی گذرانده اما درست در آستانه اعزام به 
جام ملت ها از لیست خط خورده است. در گفت وگویی صریح 
او از پشت پرده این تصمیم، آسیب های روحی ناشی از آن و 

البته چشم انداز حضور دوباره اش در تیم ملی می گوید.
تغییر تصمیم دقیقه نود

مهسا کمالی عضو تیم ملی فوتسال زنان در گفتگو با خبرنگار 
از تیم ملی برای جام  مهر، در خصوص دلیل خط خوردنش 
ملت های زنان آسیا اظهار کرد: من هنوز هم نمی دانم دقیقاً چه 
اتفاقی رخ داد که من از تیم ملی کنار گذاشته شدم. کادر فنی 
به من گفت که فرد دیگری قرار بود خط بخورد اما به دلیل فشار 
لیست خط  از  را  من  شد  انجام  که  سفارش هایی  و  رسانه ای 
زدند. حتی گفتند رئیس یکی از هیئت ها برای یکی از بازیکنان 
سفارش کرده بود. این ها صحبت هایی بود که خودشان به من 

گفتند نه اینکه من از کسی شنیده باشم.
کمالی ادامه داد: تا لحظه آخر در لیست ۱۴ نفره اصلی حضور 
داشتم. قرار بود از ۱۸ بازیکنی که در اردوی آخر حضور داشتند 
نهایت  در  اما  شوند.  اعزام  نفر  تا ۱۴  بخورند  نفر خط  چهار 
تصمیم گرفتند هر ۱۸ نفر را اعزام کنند. من تا آخرین لحظه 
بودم ولی به یک باره تصمیم تغییر کرد. حتی بعد از اعلام نهایی 

هم از فدراسیون با من تماس گرفتند و خواستند به تیم برگردم 
ولی من قبول نکردم. دو ساعت قبل از اعزام هم دوباره تماس 

گرفتند اما گفتم که نمی آیم.
ضربه روحی از حذف غیرمنتظره

وی درباره وضعیت روحی خود بعد از این اتفاق گفت: هفت 
سال برای این فرصت تلاش کردم و یک باره همه چیز را از 
دست دادم. این موضوع از نظر روحی خیلی به من ضربه 
زد. اگر به من می گفتند که مثلًا مربی به لحاظ فنی من را 
بازیکن  گفتند  وقتی  اما  نداشته راحت تر می پذیرفتم  قبول 
دیگری قرار بود خط بخورد و به دلایل بیرونی تصمیم تغییر 

کرد این برایم قابل هضم نبود.
احتمال بازگشت به تیم ملی با تغییر کادر فنی

عضو تیم ملی فوتسال زنان در پاسخ به این پرسش که آیا 
با تغییرات کادر فنی، قصد بازگشت به تیم ملی را دارد یا 
خیر؟ عنوان کرد: همه می دانند که من زیر نظر خانم مظفر 
رشد کردم و همیشه احترام زیادی برایشان قائل هستم. فکر 
می کنم به اردوها برگردم اما هنوز از نظر روحی به شرایط 
قبل نرسیدم. وقتی آدم زحمت زیادی کشیده و حقش را از 

دست داده طبیعی است که دلسرد شود.
شرایط دشوار تیم ملی برای جام جهانی

کمالی درباره وضعیت تیم ملی فوتسال زنان برای حضور در 
جام جهانی گفت: واقعیت این است که نباید انتظار زیادی از 
تیم داشته باشیم. جام جهانی با جام ملت ها خیلی فرق دارد. 
تیم هایی مثل برزیل و اسپانیا رقیب ما خواهند بود. آن ها در اوج 
آمادگی هستند ولی تیم ما به دلیل فاصله طولانی مسابقات و 

اردوها، شرایط خوبی ندارد. 
از ۶ بهمن که لیگ تمام شد تا ۲۰ مرداد هیچ برنامه ای برای 
بازیکن های فوتسال وجود نداشته نهایتاً همان ۱۸ بازیکن فقط 
در اردوی تیم ملی بودند و یا به جام ملت ها رفتند. این فاصله 
می تواند  چقدر  بازیکن  یک  مگر  آسیب زاست.  ماهه  چندین 
انفرادی تمرین کند؟ در حال حاضر گفتند مرداد لیگ شروع 
می شود ولی از بهمن تا آن زمان بازیکنان در خانه بودند. تازه 
وضعیت  خیلی ها  برای  هنوز  و  شده  شروع  انتقالات  و  نقل 

نامشخص است.
علاقه به تیمی حرفه ای؛ نه فقط پر اسم و رسم

جدید  تیم های  در  احتمال حضورش  درباره  پایان  در  کمالی 
از جمله تیم فوتسال بانوان استقلال گفت: ما بازیکنان خیلی 
انتخابی نداریم چون تیم ها کم هستند. ترجیح می دهیم در تیمی 
تیم  اگر  باشد.  داشته  اسم  فقط  اینکه  نه  کنیم  بازی  حرفه ای 
استقلال با مربیگری خانم مظفر تشکیل شود خیلی علاقه مندم 
در آن تیم بازی کنم. ولی فعلًا که او سرمربی تیم ملی است و 
بعید است همزمان مربی تیم باشگاهی باشد مگر اینکه استثنایی 
قائل شوند. به هرحال امیدوارم شرایط برای همه بازیکنان بهتر 
شود و تیم ملی هم بتواند نماینده شایسته ای برای ایران در جام 

جهانی باشد.

رئیس فدراسیون فوتبال گفت: انتخاب روانخواه برای هدایت 
تیم فوتبال امید بر اساس انتخاب کمیته فنی بوده است.

 مهدی تاج پس از دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و کره شمالی 
در مرحله سوم مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ اظهار داشت: بازی 
خوبی بود. من خودم احساسم این است که از الان باید تیم ملی 
این  قرار دهد. شخصاً  را در دستور کار  مقداری جوان گرایی 
روند را پسندیدم. این اتفاق افتاد و دیدید که تعدادی بازیکن 
جوان وارد زمین شدند و آقای قلعه نویی هم رویکردش همین 
است که بالاخره این تیم برای آینده آماده شود و جوان گرایی 
خوبی در آن شکل بگیرد.او ادامه داد: منتهای مراتب، باید هم 

بسیار  تقویت  هم  و  شود  فراهم  ملی  تیم  برای  دوستانه  بازی 
عالی از سوی فدراسیون فوتبال صورت گیرد. امیدوارم که سایر 
دستگاه های ذی ربط نیز به ما کمک کنند تا بازی های تدارکاتی 
خوبی برای تیم ملی فراهم شود. به هر حال، از امروز باید به 
دنبال این باشیم که بازی ها در آمریکا، مکزیک و کانادا برگزار 
می شود و باید تلاش کنیم تیمی خیلی خوب آماده کنیم. حالا 
باید ببینیم سیدبندی چگونه خواهد شد.رئیس فدراسیون فوتبال 
عنوان  به  روانخواه  امید  انتخاب  خصوص  در  کرد:  تصریح 
فنی  کمیته  توسط  او  که  کنم  عرض  باید  امید،  تیم  سرمربی 
پیشنهاد داده شده بودند و با مجموعه صحبت هایی که صورت 

گرفت، این انتخاب انجام شد. البته از آقایان خطیبی، حسینی، 
عبدی، دقیقی و روانخواه هم دعوت شده بود و بررسی روی 
همه آن ها انجام شد.تاج خاطر نشان کرد: مجموعه تیم های ملی 
ما باید به هم متصل باشند؛ یعنی تیم نوجوانان به تیم جوانان، 
جوانان به تیم امید و تیم امید به تیم بزرگسالان سرویس بدهند. 
باشند.  داشته  یکدیگر  با  تنگاتنگی  ارتباط  کاملًا  باید  این ها 
سرمربی محترم تیم ملی بزرگسالان هم در این مسیر نقش دارد و 
هماهنگی کامل باید بین این سطوح وجود داشته باشد. ترکیب 
بین مانیکونه و روانخواه می تواند یک ترکیب خوب برای تیم 

فوتبال امید باشد.

گفتگوی بی پرده با ملی پوش فوتسال زنان؛ به خاطر سفارش شده ها حذف شدم

تاج:

 انتخاب روانخواه با بررسی دقیق انجام شد؛ روند تیم ملی را پسندیدم

امیررضا معصومی، پس از شکست جنجالی مقابل امیرحسین 
زارع در جام تختی و بی میلی به حضور در اردوی تیم ملی، 
مسیر تغییر تابعیت را انتخاب کرده که البته با چالش های آن 
هم روبه رو است. ماجرای کشتی جنجالی امیرحسین زارع 
و امیررضا معصومی در مرحله فینال رقابت های جام تختی 
تمامی ندارد و روز به روز تبعات آن دیدار جنجالی بیشتر 
دوبنده  در شرایطی  زارع  فینال  مرحله  در  قبل می شود.  از 
تیم ملی را از آن خود کرد که امیررضا معصومی و فردین 
معصومی )پدرش( اعتقاد داشتند حق خوری صورت گرفته 
پدر  اعتراض  بودند.  معترض  داور  تصمیمات  به  دو  هر  و 
امیررضا معصومی به قضاوت این دیدار تا جایی پیش رفت 
دیدار  فیلم  خودش  هزینه  به  تا  بود  داده  درخواست  که 
پسرش با زارع به اتحادیه جهانی فرستاده شود و داوران در 
مورد آن نظر بدهند. در نهایت فیلم مبارزه این دو کشتی گیر 
دوباره مورد بازبینی قرار گرفت و رأی صادر شده درست 
موضوع  این  از  شد.پس  جهانی  مسافر  زارع  و  شد  اعلام 
ملی  تیم  اردوی  در  حضور  به  تمایلی  معصومی  امیررضا 
انتشار تصاویری در شبکه های  با  نداد و  کشتی آزاد نشان 
مجازی اعلام کرد که در کشور ارمنستان به سر می برد. پس 
از آن هم یک رسانه ارمنستانی مدعی شد که فدراسیون این 
کشور در حال رایزنی با معصومی است و مذاکرات هم تا 
حدودی مثبت پیش رفته است. به این ترتیب معصومی که 
قصد تغییر تابعیت دارد این روزها به دنبال راه حل است 
است. کشتی  فدراسیون  او  مانع  بزرگترین  قطعاً  که  چرا 

کشتی گیران  کردند  اعلام  بارها  کشتی  فدراسیون  مسئولان 
درجه یک و دو خود را به هیچ کشوری نمی دهند و بعید 
فدراسیون کشتی مجوز حضور  رئیس  این شرایط  با  است 
معصومی به ارمنستان را به او بدهد. فدراسیون کشتی ایران 
قوانین  اساس  بر  ندارد.  رضایت نامه  صدور  برای  قصدی 
اتحادیه جهانی کشتی، در صورت عدم صدور رضایت نامه 
که  باری  آخرین  از  ۳ سال  باید  مبدأ،  فدراسیون  از سوی 
کشتی گیری موردنظر برای تیم ملی آن کشور روی تشک 

رفته، بگذرد تا بتواند برای کشور جدید رقابت کند.
امیررضا معصومی، ستاره معترض سنگین وزن کشتی ایران، 
پس از شکست جنجالی مقابل امیرحسین زارع و بی میلی به 
حضور در اردوی تیم ملی، حالا در آستانه تغییر تابعیت به 
بار در فروردین ماه ۱۴۰۴  ارمنستان قرار دارد؛ او آخرین 
به  ایران  ملی  تیم  دوبنده  با  آسیا  قهرمانی  رقابت های  در 
و  دهد  تغییر  را  خود  تابعیت  او  اگر  بنابراین  رفت.  میدان 
رضایت نامه خودداری  از صدور  همچنان  ایران  فدراسیون 
ملی  تیم  برای   ۱۴۰۸ فروردین  از  می تواند  معصومی  کند، 
امیر رضا  پدر  فردین معصومی  بگیرد.البته  ارمنستان کشتی 
حال  »در  است:  گفته  و  داده  خبر  او  پیشنهادات  دیگر  از 
بر  علاوه  کنیم.  اعلام  قطعی  را  چیزی  نمی توانیم  حاضر 
ارمنستان، دو پیشنهاد جدی دیگر هم داریم. باید با امیررضا 
همه گزینه ها را با دقت بررسی کنیم.«یک سایت ارمنستانی 
در مورد علت ترک تیم ملی کشتی آزاد از سوی معصومی 
توجه  قابل  موفقیت های  وجود  با  »معصومی  است:  نوشته 
در رده های نوجوانان و جوانان، از جمله کسب مدال طلای 
ترکیب  در  ثابتی  جایگاه  نتوانسته  هنوز  معصومی  جهانی، 
این  اصلی  دلیل  کند.  پیدا  ایران  کشتی  ملی  تیم  اصلی 
موضوع، رقابت شدید با امیرحسین زارع، دارنده دو مدال 
طلای جهانی و مدال المپیک است. اوضاع زمانی پیچیده تر 
تختی  جام  معتبر  رقابت های  فینال  در  معصومی  که  شد 
همراه  جنجال  با  آن  داوری  که  مسابقه ای  خورد؛  شکست 
بود. این اتفاق ممکن است آخرین ضربه ای باشد که باعث 
شده او تصمیم به تغییر تابعیت بگیرد. برای تغییر تیم ملی، 
کشتی  فدراسیون  سوی  از  رسمی  تأیید  به  نیاز  معصومی 
آخرین  از  باید  او  نشود،  تأیید صادر  این  اگر  دارد.  ایران 
کند.  صبر  سال  سه  تا  دو  ایران  ملی  تیم  برای  حضورش 
کاملًا مشخص است هدف اصلی این کشتی گیر حضور در 
بازی های المپیک ۲۰۲۸ لس آنجلس است و اگر راهیابی به 
تابعیت  تغییر  باشد،  دشوار  ایران  ملی  تیم  با  رقابت ها  این 
المپیکی  رؤیای  این  تحقق  برای  او  فرصت  تنها  می تواند 

باشد.«

و  شده  اندازی  پوست  ملی  تیم  در  گفت:  والیبال  مربی 
بازیکنان همگی جوان هستند، ایران هم حریف دست و پا 
بسته ای مقابل برزیل نیست به خصوص اینکه با آمدن پیاتزا 

روند بازی ها تغییر کرده است
با  ملی  تیم  تقابل  مورد  در  والیبال  مربی  آرمات  مسعود 
برزیل در لیگ ملت ها اظهار داشت: برزیل یکی از تیم های 
قدرتمند دنیا به حساب می آید و شرایط میزبانی هم دارد. 
داشتم،  تمرین  ملی »ب«  تیم  با  من  مدتی که  این  در  ولی 
تیم ملی الف را دیدم که چقدر با انگیزه و با روحیه خوب 
تمرین می کنند. با آمدن پیاتزا، که به جرأت می گویم جزو 
تیم های  و  باشگاه ها  بهترین  در  و  دنیاست  برتر  مربی   ۱۰
ملی کشورهای مختلف مربیگری کرده، انگیزه مضاعفی به 

بچه ها داده شده است.
و  می داد  انجام  که  صحبت هایی  با  پیاتزا  داد:  ادامه  وی 
تمریناتی که اجرا می کرد، از نظر روانی و فنی تأثیر زیادی 

روی بازیکنان می گذاشت

. با توجه به اطلاعاتی که از تیم ملی دارم بازیکنان همگی 
سرحال و باانگیزه هستند. خدا را شکر مصدوم هم نداریم. 
دادند  انجام  که  بازی هایی  خصوص  به  و  ایتالیا  اردوی 
برای تیم خیلی مفید بود و سرمربی تیم نقاط ضعف تیم را 
شناسایی کرد. به نظر من بازی قشنگی می شود، هرچند باز 

هم می گویم که کار برای ما سخت است. 
ولی حریف دست وپا بسته ای برای تیم برزیل نیستیم. بازی 
و  ندارند  ما  بازیکنان  از  کاملی  شناخت  آن ها  است،  اول 

امیدوارم بازی خوبی رقم بخورد.
 در گذشته که تیم ما با بازیکنانی مثل معروف و موسوی 
به همین خاطر  برزیل شد  به شکست  بازی می کرد، موفق 
ایران  والیبال  برای  شرایط  البته  می ترسند.  ما  تیم  از  آن ها 
داریم  پایین تری  جایگاه  جدول،  در  چون  شده،  سخت تر 

و باید بجنگیم.
آرمات با اشاره به اینکه تیم ملی کار سختی پیش رو دارد، 
گفت: تیم ملی ایران در هفته اول چهار بازی سخت دارد. 
بازی  اوکراین  و  اسلوونی  برزیل،  آمریکا،  تیم های  با  باید 
برای  کنیم،  کسب  امتیاز  بتوانیم  مرحله  این  در  اگر  کنیم. 
مرحله بعد که به صربستان می رویم کار راحت تری خواهیم 

داشت.
 بازیکنان به خوبی می دانند که باید بازی های خوبی انجام 
دهند  شکست  را  هستند  بالاتر  ما  از  که  تیم های  تا  دهند 
برزیل  با  بازی  می کنم  فکر  من  ببرند.  بالا  را  امتیازشان  و 

جذاب خواهد بود. 
بازی  اینکه  وجود  با  داشتند  ایتالیا  با  که  اولی  بازی  چون 
تدارکاتی بود اما روش بازیکنان تغییر کرده و سیستم تیم 

کاملًا عوض شده است.
وی درباره برنامه های فنی کادر تیم ملی گفت: آنالیز پیاتزا 
به این صورت است که تمرینات را بر مبنای تیم هایی که 
تاکتیکی  تمرینات  و  کنند طراحی می کند  بازی  است  قرار 
که  جوان گرایی  به  توجه  با  تیم هاست.  همان  براساس 
جوانی  بازیکنان  و  فنی  کادر  ترکیب  و  گرفته  صورت 
دلیل  همین  به  باشد.  سخت  کمی  کار  شاید  آمده اند،  که 
باید فرصتی دوباره بدهیم تا والیبال به روزهای اوج خود 
تیم  این  سر  بالای  هم  را  دنیا  اول  نفر  اگر  حتی  بازگردد. 
رده بندی  پایین  جدول  در  جایگاهش  تیم  چون  بگذارند، 
آغاز  تمرینات  که  ماه  یک  زمان  مدت  در  نمی توان  است، 
شده، کار بزرگی انجام دهد. ما باید به کادر فنی و تیم ملی 

والیبال فرصت بدهیم.
ملی  تیم  آماده سازی  کوتاه  زمان  به  اشاره  با  والیبال  مربی 
هم  ما  بازیکنان  و  شد  اضافه  دیر  ملی  تیم  مربی  افزود: 

همگی جوان شده اند. 
با طرز  نتیجه خوبی بگیریم.  بتوانیم  من فکر می کنم امسال 
فکر پیاتزا، نتیجه بهتری نسبت به دوره قبل خواهیم داشت. 
ما  بازیکنان  از  خیلی  چون  بدهیم،  فرصت  باید  باید  اما 

جوان شدند. 
اسم شان  بزرگ، حتی  تیم های  مقابل  ملت ها  لیگ  بازی در 

هم برای بازیکن جوان ما ترس آور است.
که  داریم  هم  باتجربه  بازیکن  چند  البته  گفت:  آرمات 
لهستان،  آمریکا،  برزیل،  مانند  تیم هایی  مقابل  بازی  سابقه 
صربستان و ایتالیا را دارند، اما بازیکنان جوان تجربه لازم 
را ندارند. جو مسابقات به خودی خود استرس زاست، چه 

برسد برای بازیکنان جوان. 
که  نتیجه ای  نکرده  خدای  اگر  که  است  این  اعتقادم  من 

تصور می کنیم حاصل نشد، نباید ناامید شویم. 
پیاتزا  و  می کند  کار  خوب  و  است  شاداب  و  جوان  تیم، 
باید بیشتر با تیم کار کند و ما هم حمایت کنیم تا تیم ملی 

والیبال دوباره به اوج بازگردد.
بازی ها  همین  از  و  باشیم  نتیجه گرا  فقط  بخواهیم  اگر   
هم  می کنیم،  سخت  مربی  برای  را  کار  هم  کنیم،  ارزیابی 
برای فدراسیون و هم بازیکنان ایجاد استرس خواهد کرد. 
خوبی  نتیجه  تیم  قطعاً  کنیم  حمایت  ملی  تیم  از  هرچقدر 
نشد،  حاصل  نتیجه  نکرده  خدای  اگر  اما  گرفت.  خواهند 
تا  کند  پیدا  ادامه  بازیکنان  و  فنی  کادر  از  حمایت ها  باید 
بعدی  دوره های  در  مضاعف،  تلاش  با  و  نشوند  دلسرد 

بتوانند نتایج خوبی بگیرند.
والیبال »ب« حضور داشت، در مورد  تیم ملی  وی که در 
من  برای  زیادی  تیم گفت: مشکلات  این  در  غیبتش  علت 

پیش آمد و اجازه گرفتم که در این سفر نباشم. 
فدراسیون  رئیس  از  هم  کاوا  مسابقات  در  حضور  برای 
اجازه گرفتم تا این مشکل را حل کنم، چون واقعاً مشکلم 
به تیم  نباشم، ولی دوباره  حاد بود. خواستم در این مقطع 

ملی ملحق خواهم شد.

 دومین نشست تخصصی فدراسیون های دوچرخه سواری و 
با حضور  رشته ها،  این  وضعیت  بررسی  برای  شمشیربازی، 

وزیر ورزش و جوانان در محل این وزارتخانه برگزار شد.
فدراسیون های  عملکرد  بر  نظارت  کمیسیون  گزارش  به 
حالی  در  را  تخصصی خود  نشست های  دوم  دور  ورزشی، 
برگزار می کند که وزارت ورزش امروز میزبان فدراسیون های 
دوچرخه سواری و شمشیربازی بود. اولین نشست کارشناسی 
ملی  تیم های  عملکرد  ارزیابی  و  تحلیل  به  روز،  این  در 

دوچرخه سواری در رشته های مختلف اختصاص داشت.
مدیر  از سوی  اول  مصوبات جلسه  نشست،  این  ابتدای  در 
دفتر نظارت و برنامه ریزی وزارت ورزش و جوانان ارائه شد 
را  لازم  توضیحات  نیز  دوچرخه سواری  فدراسیون  رئیس  و 
در خصوص اجرای این تصمیمات مطرح کرد.محور اصلی 
حضور  به  دوچرخه سواری  فدراسیون  مسئولان  با  نشست 
بازی های  جوانان،  آسیایی  بازی های  مهم  رویداد  سه  در 
آسیایی ناگویا و حضور در رقابت های انتخابی المپیک ۲۰۲۸ 
لس آنجلس ارتباط داشت که به تفکیک در خصوص شرایط 
فعلی ملی پوشان در مواد مختلف پیست، جاده و کوهستان 
و شانس مدال آوری آن ها در این بازی ها بحث و تبادل نظر 
شد.همچنین توضیحات مفصلی از سوی کارشناسان حاضر 
در مورد لزوم تأمین پیست چوبی استاندارد در کشور داده 
دوچرخه سواری  اهالی  بزرگ  دغدغه های  از  یکی  که  شد 
تور  دوره  هفتمین  و  سی  در  ایران  دومی  رتبه  است.کسب 
بین المللی آذربایجان که اخیرا برگزار شد، صعود ۱۴ پله ای 
کسب  مسابقات،  این  از  بعد  جهانی  رنکینگ  در  کشورمان 
آسیا،  قهرمانی  تریال  رقابت های  در  ایران  میزبانی  امتیاز 
برگزاری تور بین المللی مثلث گردشگردی برای نخستین بار 
در سه شهر اصفهان، یزد و فارس و آنالیز دوچرخه سواران 
در مرکز سنجش تخصصی فدراسیون بر اساس استانداردهای 
از دیگر موضوعات  آنالیز(  اپلیکیشن های  از  جهانی)استفاده 

مورد بحث در این جلسه بود.

دنیامالی: 

ساخت پیست چوبی دوچرخه
 سواری اولویت دارد



اسلامی:
 ادعای اینکه ایران به تکالیف خود در چارچوب پادمان عمل نکرده، دروغی بزرگ است

حاشیه  در  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس  و  جمهور  رئیس  معاون   
ایران  اسلامی  جمهوری  اینکه  ادعای  گفت:  دولت  هیات  جلسه 
به تکالیف خود در چارچوب پادمان عمل نکرده، دروغی بزرگ 
است و هیچ مستندی در این زمینه وجود ندارد. حتی یک مورد 
گزارش از بازرسان آژانس که نشان دهنده مخالفت یا مانع تراشی 
ایران در اجرای وظایفشان باشد، یافت نمی شود.  »محمد اسلامی« 
امروز  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس  و  رئیس جمهور  رئیس  معاون 
چهارشنبه ۲۱ خرداد ماه در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران گفت: مصوبه شورای حکام در فصل گذشته، مدیرکل 
تا گزارش جامعی  اتمی را موظف کرد  انرژی  بین المللی  آژانس 
درباره برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران ارائه دهد. مدیرکل 
نیز در راستای این وظیفه، گزارش خود را تهیه و ارائه کرده است. 
تأثیر  ایالات متحده، تحت  به همراه  اروپایی  همزمان، سه کشور 
در  و  کرده اند  پیشنهاد  را  قطعنامه ای  صهیونیستی،  نفوذ  جریان 

تلاشند تا آن را به تصویب برسانند.
سوگیری  دارای  گروسی  رافائل  سوی  از  ارائه شده  گزارش 

آشکار است
اسلامی ادامه داد: نکته حائز اهمیت و انتظار به حقی که وجود دارد، 
این است که گزارش های آژانس باید حرفه ای، فنی و در چارچوب 
مقررات و تکالیف تعریف شده در اساسنامه آژانس باشد. متأسفانه، 
فشار  جریان  از  است،  آشکار  سوگیری  دارای  ارائه شده  گزارش 
تبعیت کرده و به شدت سیاسی است. همچنین، قطعنامه پیشنهادی 

نیز غیرمنطقی، غیرفنی و فاقد مبنای حقوقی است.
متقابل  اقدامات  نیز  ایران  تقابلی،  رویکرد  اتخاذ  در صورت 

انجام خواهد داد
رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران 
بارها این رویکرد را تجربه کرده و همواره با حسن نیت و به صورت 
با آژانس و این کشورها عمل کرده  داوطلبانه در تعاملات خود 
شیوه  این  از  را  کشورها  این  تا  کرده  تلاش  ایران  افزود:  است، 
رفتار و نگاه غیرقانونی به موضوع هسته ای منصرف کند، اما نتایج 
محدودی حاصل شده است. همواره اعلام کرده ایم که در صورت 
اقدامات  نیز  ایران  کشورها،  این  سوی  از  تقابلی  رویکرد  اتخاذ 

متقابل انجام خواهد داد و هیچ گونه رفتار غیرقانونی و غیرحقوقی 
ادعای  را نخواهد پذیرفت.معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد: 
چارچوب  در  خود  تکالیف  به  ایران  اسلامی  جمهوری  اینکه 
پادمان عمل نکرده، دروغی بزرگ است و هیچ مستندی در این 
زمینه وجود ندارد. حتی یک مورد گزارش از بازرسان آژانس که 
نشان دهنده مخالفت یا مانع تراشی ایران در اجرای وظایفشان باشد، 
یافت نمی شود. بنابراین، حرکت در این مسیر و ارائه گزارش های 
آژانس  مانند  بین المللی  نهاد  اعتبار یک  و  به حیثیت  تنها  کذب، 
آسیب می رساند. به این کشورها اکیداً توصیه می کنیم از این روش 
دست کشیده و بیش از این به اعتبار و حیثیت سازمان ملل متحد 

لطمه وارد نکنند.
۱۲۵ بازرس تأییدشده در ایران فعالیت دارند

 ،۲۰۲۴ و   ۲۰۲۳ سال های  طول  در  اینکه  بر  تاکید  با  اسلامی 
بازرسی های هسته ای از تأسیسات ایران بی سابقه بوده، ادامه داد: 
انجام شده که در تاریخ فعالیت های  بازرسی  بیش از ۴۲۷ مورد 
بازرسی  یک  از  بیش  به معنای  تعداد  این  است.  بی نظیر  هسته ای 
در  تأییدشده  بازرس   ۱۲۵ همچنین،  است.  کاری  روز  هر  در 
ایران فعالیت دارند و دوربین های آژانس طبق مقررات پادمان در 
تأسیسات هسته ای نصب هستند. هیچ فعالیتی در تأسیسات هسته ای 
این  انجام نمی شود. تکرار  بازرسی آژانس  نظارت و  ایران بدون 
دروغ ها تنها باعث تأسف است و اعتبار این کشورها را در نزد 
سایر ملت ها مخدوش می کند. امیدواریم این کشورها از مسیری که 
در پیش گرفته اند، منصرف شوند و به رویکردی منطقی و قانونی 

بازگردند.
ایران در زمان مقتضی پاسخ لازم را به رویکر آژانس خواهد 

داد
اقدام  هرگونه  به  ایران  پاسخ  درباره  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
تحریک آمیز طرف غربی در شورای حکام گفت: واکنش به رویکرد 
غرب و آژانس بین المللی انرژی اتمی تصمیم راهبردی در سطح 
نظام جمهوری اسلامی ایران است. طبیعی است که اقدامات متقابل 
در برابر حرکت تقابلی مث روال گذشته نخواهد بود. اگر چنین 
تصمیمی بگیرند جمهوری اسلامی هم در زمان مقتضی تصمیمات 

لازم را اتخاذ خواهد کرد.
وی ادامه داد: رفتار شورای حکام و مذاکرات با ایالات متحده، دو 
جریان متمایز اما تأثیرپذیر از یکدیگرند. همزمان، گفت وگوهایی 
به صورت  و  همسو  و  دوست  کشورهای  اروپایی،  کشورهای  با 
غیرمستقیم با طرف آمریکایی در جریان است. هدف اصلی و تلاش 
حداکثری ما، لغو تحریم های ظالمانه است تا شر این جریان از سر 
کشور ما کنده شود. نکته کلیدی این است که تمامی مذاکرات و 
تعاملات در راستای لغو تحریم ها صورت می گیرد. هرگاه طرف 
مقابل حسن نیت و صداقت نشان دهد و جدیت خود را در جهت 
لغو تحریم ها به اثبات برساند، جمهوری اسلامی ایران نیز بر اساس 
تصمیم هیئت مذاکره کننده، اقدامات و تصمیمات مقتضی را اتخاذ 

خواهد کرد.
ظرفیت نیروگاه اتمی  ایران را تا پایان برنامه هفتم به سه برابر 

خواهیم رساند 
هفتم  برنامه  از  بخشی  در  کرد:  خاطرنشان  جمهور  رئیس  معاون 
توسعه، به انرژی اتمی پرداخته شده که یک بحث آن انرژی است. 
برابر  سه  به  هفتم  برنامه  پایان  تا  را  ایران  اتمی   نیروگاه  ظرفیت 
خواهیم رساند. در حال حاضر نیروگاه ما ۱۰۲۰ مگاوات برق تولید 
و به شبکه تزریق می کند و این تا تا پایان برنامه هفتم توسعه به 

۳۰۰۰ مگاوات خواهد رسید.
توسعه  برای  اتمی  انرژی  سازمان  برنامه  خصوص  در  اسلامی 
نیروگاه های هسته ای که  نیروگاه های کشور گفت: برنامه توسعه 
تا افق ۱۴۲۰ طراحی و آغاز شده را با جدیت ادامه می دهیم. این 
طرح، به عنوان یکی از بزرگ ترین پروژه های حوزه انرژی کشور، با 
هدف تولید ۲۰,۰۰۰ مگاوات برق هسته ای و سرمایه گذاری حدود 
این عظیم ترین پروژه حوزه  میلیارد دلار در حال اجراست.    ۸۰

انرژی کشور است که برنامه آن آغاز شده است.
هفتم  برنامه  پایان  تا  انجام شده،  برنامه ریزی  طبق  داد:  ادامه  وی 
وارد  و  رسیده  بهره برداری  به  باید  نیروگاهی  واحد  دو  توسعه، 
مدار تولید برق شوند. پس از آن، به صورت سالانه یا هر دو سال 
یک بار، واحدهای جدیدی به سبد انرژی کشور افزوده خواهد شد 

تا محدودیت های موجود در تأمین برق مرتفع گردد.
رئیس سازمان انرژی اتمی خاطرشنان کرد: آن ها به ما می گویند 
خودشان  دارید.  نفت  شما  ندارید،  نیاز  اتمی  نیروگاه  اصلا  شما 
هم نفت دارند، همزمان، رئیس جمهور ایالات متحده سندی تحت 
عنوان »رنسانس هسته ای« منتشر کرده که بر گسترش نیروگاه های 
نشان دهنده  امر  این  دارد.  تأکید  اورانیوم  غنی سازی  و  هسته ای 
اهمیت جدایی ناپذیر فناوری غنی سازی در توسعه انرژی هسته ای 
این ها  کنسرسیوم،  تشکیل  پیشنهاد  موضوع  خصوص  در  است. 
بحث هایی است که فقط در بیان است و در حوزه رسانه ای بیشتر 

به آن پرداخته می شود. باید ببینیم در مذاکرات چه اتفاقی می افتد.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: در خصوص نیاز ایران به سوخت 
درصد   ۲۰ حتما سوخت  استخری  تحقیقاتی  راکتور  درصد؛   ۲۰

میخواهد و این جزو الزامات سازمان انرژی اتمی است.
نیروهای مسلح ما رجزخوانی اسرائیل را پاسخ می دهند

ایران  علیه  صهیونیسی  رژیم  تهدیدات  درباره  اسلامی  محمد 
را  اسرائیل  یاوه گویی  و  رجزخوانی  ما  مسلح  نیروهای  گفت: 
پاسخ می دهند. پاسخ نیروهای مسلح ایران این است که اگر آن ها 
سایت های  هم  ما  کنند  نشانه روی  را  ایران  هسته ای  سایت های 
پرسشی  به  پاسخ  در  وی  رفت.  خواهیم  نشانه  را  آن ها  هسته ای 
درباره واکنش احتمالی ایران به فعالسازی مکانیسم ماشه از سوی 
طرف های غربی گفت:  خروج از NPTدر واکنش به فعال شدن 
مکانیسم ماشه هم تصمیمی است که در صورت اتخاذ در زمان 

مقتضی گرفته خواهد شد.

 استاد مطالعات منطقه ای دانشگاه تهران با اشاره به اینکه وضعیت 
نامطلوب در شاخص های شفافیت و حکمرانی اقتصادی تأثیر 
 FATF گفت:  دارد،  کشور  بین المللی  روابط  بر  جدی  منفی 
می تواند همانند یک بازیگر مستقل در کنار دولت ها، به روابط 
اعتبار ساقط کند، قرار  از  اعتبار بخشیده یا آن ها را  کشورها 
چرخه  از  خروج  باعث   FATF سیاه  لیست  در  ایران  گرفتن 

سرمایه گذاری بین المللی شده است.
تهران در  منطقه ای دانشگاه  استاد مطالعات  نیکنامی«  »رکسانا 
اروپا- مثلث  و  متحده  ایالات  »تحریم های  تخصصی  نشست 

آمریکا- ایران« درباره عدم عضویت ایران در گروه ویژه اقدام 
با  دیپلماتیک  اقتصادی-  روابط  بر  آن  تاثیر  و   )FATF( مالی 
 FATF مورد  در  معمول  به طور  اگرچه  گفت:  اروپا  اتحادیه 
بسیار صحبت می شود، اما اینکه این موضوع در ابعاد مختلف 
تأثیرگذار  اندازه می تواند در عمل  اقتصادی تا چه  سیاسی و 
باشد، معمولًا با ابهام بیشتری همراه است. این تأثیرات به مرور 
نشان می دهند.  را  بیشتر خود  مسئله،  با گذشت عمر  و  زمان 
در حال حاضر، در میان کشورهای جهان، تنها سه کشور در 
فهرست سیاه FATF قرار دارند؛ ایران، میانمار و کره شمالی. 
بسیار  دارند  قرار  خاکستری  فهرست  در  که  کشورهایی  البته 
بیشتر هستند. با این حال، قرار گرفتن در لیست سیاه، تبعات 
نام  وقتی  دارد.  بین الملل  نظام  در  گسترده ای  پیامدهای  و 
کشورهایی مانند میانمار و کره شمالی مطرح می شود، نخستین 
میزان  می شود،  توجه  آن  به  بین الملل  نظام  در  که  موضوعی 
انزوایی است که این کشورها با آن مواجه اند. این بدان معناست 
که ایران، به همراه کره شمالی و میانمار، در حال حاضر از نظر 
اقتصادی در زمره منزوی ترین کشورها در عرصه بین الملل قرار 
گرفته اند. اگر تغییری اساسی در وضعیت ایجاد نشود، شرایط 
بهبود نخواهد یافت؛ بلکه به دلایلی که در ادامه به آن ها اشاره 

خواهم کرد، حتی ممکن است وخیم تر شود.
FATF فراتر از یک سازمان فنی عمل می کند

استاد مطالعات منطقه ای دانشگاه تهران با اشاره به اینکه درک 
رایجی که در میان برخی از جریان های سیاست خارجی ایران 
نسبت به روابط بین الملل وجود دارد، تا حدی متکی بر نگاه 
سنتی است؛ گفت: به این معنا که بیشتر بر اراده دولت ها در 
است  حالی  در  این  دارد.  تمرکز  دیپلماتیک  روابط  برقراری 
که در شرایط کنونی، شاخص هایی جهانی که کاملًا خارج از 
اراده دولت ها عمل می کنند، نقش تعیین کننده ای در تعاملات 
که  شاخص ها  این  از  یکی  نمونه،  به عنوان  دارند.  بین المللی 
به ویژه در بخش خصوصی اهمیت فراوانی دارد، میزان شفافیت 
اقتصادی کشورهاست. زیرا بخش عمده ای از مناسبات جهانی 
دیگر صرفاً توسط دولت ها مدیریت نمی شود. طبق آمارهایی که 
سازمان تجارت جهانی منتشر کرده است، تقریباً ۵۰ درصد از 
تجارت بین المللی توسط شرکت های چندملیتی انجام می شود؛ 
تعاملات  پیشبرد  در  کلیدی  نقش  خصوصی  بخش  بنابراین، 
جهانی ایفا می کند. در نتیجه، اگر کشوری از منظر شاخص های 
شفافیت اقتصادی و حکمرانی اقتصادی در وضعیت مطلوبی 
قرار نداشته باشد، این مسئله، فارغ از سیاست های رسمی دولت 
آن کشور، می تواند تأثیر منفی جدی بر روابط بین المللی  آن 
بگذارد. معمولاً به FATF صرفاً از منظر فنی نگاه می شود، در 
و  فنی عمل می کند  از یک سازمان  فراتر  نهاد  این  حالی که 

می تواند همانند یک بازیگر مستقل در کنار دولت ها، به روابط 
کشورها اعتبار ببخشد یا آن ها را از اعتبار ساقط کند.

ضعف جدی در شفافیت سیستم بانکی، نقطه اشتراک سه 
کشور حاضر در لیست سیاه اف ای تی اف

نیکنامی در ارزیابی دلایل قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه 
این نهاد هم گفت: چند عامل در قرار گرفتن یک کشور در 
لیست سیاه FATF دخیل هستند، یکی از مهم ترین آن ها این 
است که در نظام حقوقی کشور مربوطه، جرائم مرتبط با تأمین 
کشتار  سلاح های  مالی  تأمین  و  پول شویی،  تروریسم،  مالی 
جمعی به صورت شفاف جرم انگاری نشده باشند. به عبارتی، در 
ساختار حقوقی آن کشور جایگاه مشخصی برای این مفاهیم 
تعریف نشده باشد و مکانیسم های حقوقی مشخصی نیز برای 
مقابله با آن ها پیش بینی نشده باشد. عامل دیگر این است که 
شده  موارد  این  به  اشاره ای  نیز  عمومی  قوانین  در  اگر  حتی 
باشد، ممکن است هیچ قانون مشخص یا نهاد ناظر فعالی برای 
رسیدگی به این مسائل، به ویژه در حوزه بانکی، وجود نداشته 
باشد. نقطه اشتراک اصلی میان سه کشوری که در لیست سیاه 
قرار دارند، ضعف جدی در شفافیت سیستم بانکی آن هاست. 
درواقع، اختلاس های گسترده و موارد مکرر پول شویی در این 
کشورها نشان از این دارد که حکمرانی اقتصادی به درستی در 
آن ها مستقر نشده است. از مهم ترین جلوه های این ضعف، نبود 
بانکی و فعالیت های مالی کشورهاست. در  نظام  شفافیت در 
نهایت، باید توجه داشت که هر سه کشور مذکور، یعنی ایران، 
نیز  بین المللی  میانمار و کره شمالی، تحت تحریم های شدید 
قرار دارند. این تحریم ها، خود به عنوان یکی از عوامل مؤثر، 

همواره مورد استناد منتقدان پیوستن به FATF بوده است.
زندگی  با   FATF سیاه  فهرست  در  ایران  گرفتن  قرار 

روزمره هر ایرانی گره خورده است
وی درباره نتایج قرار گرفتن در فهرست سیاه FATF هم گفت: 
نتیجه  بین الملل چهار  نظام  این جایگاه در  ما در  قرار گرفتن 
مشخص به همراه دارد. نخست، این موضوع به وضوح با زندگی 
روزمره هر ایرانی گره خورده و عجیب نیست که مشکلاتی در 
تراکنش های بین المللی و در هرگونه فعالیت مرتبط با جریان 
سرمایه جهانی و حوزه مالیه بین الملل به وجود آمده است. این 
پیوندها تقریباً از بین رفته اند.استاد دانشگاه تهران مسئله دوم 
عدم حضور  داد:  توضیح  و  دانست  بین المللی  تحریم های  را 
فهرست  در  حضور  آن،  از  بدتر  حتی  و  پذیرش،  فرآیند  در 
سیاه، مشروعیتی برای سایر کشورها و نهادهای بین المللی فراهم 
می کند که به راحتی بتوانند ایران را تحت انواع و اقسام تحریم ها 
قرار دهند، بدون اینکه نگرانی  نسبت به مسائل حقوق بشری 
یا موضوعات دیگر وجود داشته باشد.نیکنامی مسئله سوم را 
خدشه دار شدن شهرت کشور در عرصه بین المللی عنوان کرد 
در حوزه  ما  بزرگ ترین ضعف های  از  یکی  معتقدم  گفت:  و 
سیاست خارجی، ضعف در زیبایی شناسی سیاسی است؛ یعنی 
تصویر منفی ای که از ایران در نظام بین الملل شکل گرفته است. 
تشدید  را  وضعیت  این   FATF سیاه  لیست  در  گرفتن  قرار 
می کند. این مسأله مستقیماً شهرت شما را به عنوان کشوری که 
می تواند فعالیت اقتصادی سالم داشته باشد، تحت تأثیر قرار 

می دهد — فارغ از اینکه این ارزیابی عادلانه باشد یا نه.
 FATF لیست سیاه ایران در  نتیجه قرار گرفتن  وی چهارمین 

را ارسال سیگنال های منفی به سایر کشورها توصیف کرد و 
توضیح داد: معنای این قرارگیری آن است که ایران کشوری 
اقتصادی  ادبیات  در  نیست،  سرمایه گذاری  برای  اعتماد  قابل 
می گوییم پول به سمتی می رود که بتواند رشد کند و چند برابر 
شود. قرار گرفتن شما در لیست سیاه به این معناست که سرمایه 
باشد.  داشته  بازدهی مطلوبی  و  نمی تواند رشد کند  ایران  در 
این سیگنال ها تأثیر مستقیمی بر فضای مالی و اقتصادی کشور 

می گذارند که در نهایت به ضرر ما تمام می شود.
حدود ۵۰ کشور عضو FATF هستند که کشورهای اسلامی 

نیز در میان آن ها هستند
استاد دانشگاه درباره دلایل مخالفت داخلی با عضویت ایران 
در FATF گفت: برخی به صورت مشخص به ماده ۶ کنوانسیون 
از  یکی  این  می کنند.  استناد  تروریسم  مالی  تأمین  با  مبارزه 
دلایلی است که باعث شده ایران در لیست سیاه قرار بگیرد. 
دو عامل اصلی برای این موضوع وجود دارد؛ یکی عدم اجرای 
سازمان یافته  جرائم  با  مبارزه  برای  پالرمو  کنوانسیون  کامل 
فراملی، و دیگری عدم تصویب کنوانسیون مقابله با تأمین مالی 
تروریسم. یکی از نگرانی هایی که مطرح می شود این است که 
اگر ایران استانداردهای FATF را بپذیرد، در تأمین مالی برخی 
گروه های فعال در منطقه دچار مشکل خواهد شد. دومین توجیه 
این است که چون ایران تحت تحریم های شدید بین المللی قرار 
با نپذیرفتن FATF می تواند این تحریم ها را دور بزند؛  دارد، 
بپذیرد، دیگر امکان دور زدن  و اگر استانداردهای FATF را 
نادرست است  این دو دیدگاه  بین خواهد رفت.  از  تحریم ها 
و می توان با استناد به تجربه های عملی سایر کشورها، پاسخ 
 FATF این توجیهات را داد، هم اکنون حدود ۵۰ کشور عضو
هستند که کشورهای اسلامی نیز در میان آن ها هستند؛ و حتی 
کشورهای به ظاهر نامتعارف نیز در این فهرست دیده می شوند و 
فعالیت های اقتصادی  آن ها ادامه دارد. بنابراین، این دو توجیه، 

پایه و اساس منطقی ندارند.
قرار گرفتن ایران در لیست سیاه FATF باعث ایجاد یک 

شکاف نهادی میان ایران و اتحادیه اروپا شده است
گفت:  آن  بر   FATF تأثیر  و  اروپا  با  روابط  درباره  نیکنامی 
باید تأثیر آن را هم در حوزه روابط  در بررسی این موضوع 
اقتصادی و هم در روابط سیاسی و دیپلماتیک بررسی کنیم. اگر 
از منظر اقتصادی به موضوع نگاه کنیم، بر اساس چارچوب های 
اقتصاد سیاسی بین الملل می توانیم سه سطح تحلیلی را در نظر 
بگیریم: سطح کارکردی، سطح ساختاری و سطح نهادی. در 
ایران در لیست سیاه FATF باعث  نهادی، قرار گرفتن  سطح 
ایجاد یک شکاف نهادی میان ایران و اتحادیه اروپا شده است. 
دلیل اصلی این شکاف آن است که شرکت های سرمایه گذاری، 
شرکت های فعال در حوزه فناوری و دیگر نهادهای اقتصادی 
اروپایی، با استناد به گزارش هایی که بر پایه فهرست های ریسک 
تهیه شده اند، ایران را شریک اقتصادی قابل اعتمادی نمی دانند. 
در واقع، این دیدگاه شکل گرفته است که ایران کشوری با نظام 
حکمرانی اقتصادی آسیب دیده و دارای مشکلات بنیادین است. 
این در حالی است که اتحادیه اروپا به شدت بر شاخص هایی 
به  نهادی  همین شکاف  و  دارد  تأکید  مالی  شفافیت  همچون 
مانعی جدی در مسیر همکاری های اقتصادی میان ایران و اروپا 

تبدیل شده است.

مهاجرانی: 
رفع ناترازی ها در برنامه است؛ تصویب واردات خودرو 

عارف: 
توسعه طرح های کریدوری منافع بزرگی برای کشور دارد

وزیر دفاع: 

موشکی با سرجنگی ۲ تنُ آزمایش کردیم

وزیر نفت: 

هیچ مشکلی در تأمین بنزین نداریم

قالیباف: 
مجلس با نظارتی مسئولانه حامی مذاکرات عزتمندانه است

سخنگوی دولت درباره اقدامات دولت برای رفع ناترازی ها 
اظهار داشت: ناترازی برق و راهکارهای حل و جلوگیری 
از قطعی گاز در زمستان، در دولت در حال بررسی است و 
سازوکارهای اجرایی پیش بینی می شود و می کوشیم طوری 

عمل شود که شاهد قطعی گاز در زمستان نباشیم. 
 فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت بیان کرد: نحوه تأسیس، 
بانکی در  بانکی و مدیریت شبکه  انحلال شبکه  فعالیت و 
جلسه اخیر دولت مورد بررسی قرار گرفت و به تصویب 

رسید.
وی افزود: هم چنین امروز موضوع واردات خودرو مصوب 
هم چنین  داده اند،  را  کامل  توضیحات  وزیر صمت  و  شد 
را  ایران و چین  تجاری  موافقت  پیش امضای  امروز مجوز 
شد،  مصوب  و  مطرح  صمت  وزارت  توسط  که  داشتیم 
هم  را  بودجه  قانون  طبق  نیز  سایبری  آیین نامه  مصوبه 

داشتیم.
سخنگوی دولت درباره اقدامات دولت برای رفع ناترازی ها 
اظهار داشت: ناترازی برق و راهکارهای حل و جلوگیری 
از قطعی گاز در زمستان در دولت در حال بررسی است و 
سازوکارهای اجرایی پیش بینی می شود و می کوشیم طوری 

عمل شود که شاهد قطعی گاز در زمستان نباشیم.
مهاجرانی عنوان کرد: مدیریت مصرف برق دنبال می شود و 
بخش زیادی از مصرف برق در ادارات است که برای نور 
و سرمایش است. ناترازی ای که در چند دهه شکل گرفته 
است، یک شبه قابل حل نیست ولی در مسیر اصلاح هستیم.

وی در پاسخ به سؤالی درباره سرانجام بانک آینده گفت: 
بانک مرکزی برنامه اصلاحی خود را برای بانک های ناتراز 
اعلام کرده است و در نهادهای مربوطه باید تصمیم گیری 

شود و رضایت سهامداران و عموم جامعه مد نظر است.

اولویت جدی ساخت  بر  تاکید  با  رئیس جمهور  اول  معاون 
و توسعه کریدورها به ویژه با توجه به تاکیدات مقام معظم 
رهبری در خصوص اهمیت راه های ارتباطی، گفت: تکمیل، 
برای  بزرگی  منافع  کریدوری  طرح های  توسعه  و  ساخت 

کشور دارد.
پروژه های  درخصوص  جلسه ای  در  عارف  محمدرضا 
دولت،  هیأت  دبیر  شهرسازی،  و  راه  وزیر  که  کریدوری 
با  داشتند،  امر حضور  دستگاه  مسئولان  و  دولت  سخنگوی 
در  کریدوری  طرح های  ساخت  و  توسعه  اهمیت  به  اشاره 
کشور، تاکید کرد: باید درخصوص اولویت اجرای طرح های 
کریدوری زودتر و در سال های گذشته به نتیجه می رسیدیم 
موقعیت  از  و  نکردیم  استفاده  خوبی  به  ظرفیت  این  از  و 
کشورهای  ارتباطی  مسیر  در  قرارگیری  و  کشور  جغرافیای 

منطقه غفلت کردیم.
وی افزود: مستقل از شوراهای عالی در حوزه راه، جلسات 
محدود و مشخص در ارتباط با اجرای طرح های کریدوری 
برای مرور اقدامات و اتخاذ تصمیمات لازم در دولت برگزار 
طبق  مرتبط  دستگاه های  با همکاری  این طرح ها  تا  می شود 

زمان بندی وزارت راه و شهرسازی انجام شود.
 معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: تکمیل، ساخت و 
توسعه طرح های کریدوری منافع بزرگی برای کشور دارد و 
این فرصت حداکثر  از  باید  منطقه  تغییر شرایط  به  با توجه 

استفاده را داشته باشیم.
عارف با بیان اینکه اگر در سالیان گذشته به ساخت و توسعه 
کریدورها و درآمدهای حاصل از آن توجه کرده بودیم، امروز 
می توانستیم ناترازی های کشور را نیز حل کنیم، گفت: باید 
طرح های کریدوری با توجه به توسعه روابط خوب منطقه ای 
اتحادیه  عضو  و  منطقه  کشورهای  با  چهاردهم  دولت  در 
اوراسیا و سایر پیمان های منطقه ای با کاهش بروکراسی هرچه 
سریعتر اجرایی شوند تا از مزایای این طرح ها به نفع پیشرفت 
تکالیفی  جلسه  این  در  شویم.وی  بهره مند  کشور  توسعه  و 
پروژه های  جهت  وزارتخانه ها  و  سازمان ها  برخی  برای  را 

کریدوری مشخص کرد.

با اشاره به تهدیدات  وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
پر  عملیاتی  نیروهای  دست  گفت:  ایران  علیه  دشمنان  اخیر 
است و هفته گذشته آزمایش موشکی موفق با سر جنگی ۲ 
تنُ داشتیم. امیر عزیز نصیرزاده وزیر دفاع در حاشیه نشست 
هفتگی هیئت دولت در جمع خبرنگاران بیان کرد: بعضاً گفته 
می شود اگر مذاکره به نتیجه نرسد کار به درگیری می رسد؛ من 
از طرف ملت می گویم اگر درگیری ای به ما تحمیل شود، ما به 
اهدافمان حمله خواهیم کرد، دشمن تلفات سنگین خواهد بود 
و آمریکا باید منطقه را ترک کند.وزیر دفاع تصریح کرد: نه ما 
می پذیریم و نه کسی مجاز است که در مذاکرات، موضوعات 

دفاعی را مطرح کند.
آزمایش موشکی موفقی با سر جنگی ۲ تنُ داشتیم.وی افزود: دست نیروهای عملیاتی پر است و هفته گذشته 

پاک نژاد در خصوص وضعیت تأمین بنزین و سهمیه بندی 
هیچ  حاضر  حال  در  کرد:  تأکید  سفرها  فصل  آستانه  در 
بنزین  سهمیه بندی  نظام  در  تغییر  برای  جدیدی  برنامه 

دارد. ادامه  به روال گذشته  نداریم. سهمیه ها 
هفتگی  نشست  حاشیه  در  نفت  وزیر  پاک نژاد  محسن 
آخرین  تشریح  به  خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیئت 
مختلف  بخش های  در  نفت  وزارت  فعالیت های  وضعیت 

پرداخت.

وی در پاسخ به سوالی درباره وضعیت میدان نفتی آرش 
گفت: در میدان آرش ظرفیت برای حفاری وجود دارد، 
از  باید  از آغاز عملیات توسعه، موضوع  پیش  اما طبیعتاً 
پیگیری  امور خارجه  از سوی وزارت  مسیر دیپلماسی و 
ثغور  و  تعیین حدود  برای  مذاکرات  قالب  در  اگر  شود. 
نفت  وزارت  به  خارجه  امور  وزارت  و  برسند  تفاهم  به 
ابلاغ کند، ما آمادگی کامل داریم که عملیات توسعه را 

ایرانی میدان آرش آغاز کنیم. در بخش 

مسیر  در  است  کرده  تلاش  مجلس  گفت:  مجلس  رئیس 
قانونی  ابزارهای  از  ایران،  عزتمندانه  مواضع  از  حمایت 
و  نطق ها  غیرعلنی،  و  علنی  جلسات  نظیر  ظرفیت هایی  و 
در  مؤثری  نقش  و  گیرد  بهره  هدفمند  و  به موقع  بیانیه های 

پشتیبانی از دولت برای پیشبرد مذاکرات ایفا کند.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار 
نظارتی  نقش  بر  اسلامی،  انقلاب  معظم  با رهبر  نمایندگان 
تأکید  تحریم ها  رفع  به  مربوط  مذاکرات  روند  در  مجلس 

کرد.
لغو  برای  راهبردی  اقدام  قانون  به  اشاره  با  قالیباف 
را  خود  اسلامی  شورای  مجلس  کرد:  تصریح  تحریم ها، 
موظف می داند در چارچوب این قانون بر روند مذاکرات 
نظارتی مسئولانه و فعال داشته باشد تا از هرگونه انحراف 

از سیاست های کلان نظام جلوگیری شود.
مسیر  در  است  کرده  تلاش  مجلس  گفت:  مجلس  رئیس 
قانونی  ابزارهای  از  ایران،  عزتمندانه  مواضع  از  حمایت 

و  نطق ها  غیرعلنی،  و  علنی  جلسات  نظیر  ظرفیت هایی  و 
در  مؤثری  نقش  و  گیرد  بهره  هدفمند  و  به موقع  بیانیه های 

پشتیبانی از دولت برای پیشبرد مذاکرات ایفا کند.
پیشبرد  به  کمک  مجلس،  هدف  که  کرد  تأکید  قالیباف 
نظام  عزتمندانه مذاکرات در چارچوب سیاست های کلان 

و پشتیبانی از منافع ملی کشور است.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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